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��ح ا�تان ز�جانروز��
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان با اشاره به پروژه 
و  کلنگ زنی شده  سال ۱۳۸۵  از  که  زنجان  تئاتر  ساختمان 
تاکنون تنها ۱۳ درصد پیشرفت داشته است، گفت: این پروژه 

نیاز به اعتباری معادل ۸۵ میلیارد تومان ...

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان گفت: ۲ شکارچی 
متخلف به جرم شکار ۲ راس آهو در منطقه حفاظت شده فیله 
خاصه زنجان دستگیر شدند. محمدرضا یافتیان افزود: ماموران یگان 
حفاظت محیط زیست استان زنجان با هماهنگی پلیس اطلاعات و 

امنیت استان، سه فرد متخلف را حین انتقال ....

 پروژه ۱۸ ساله زنجان به اعتباری شکارچیان آهو در زنجان دستگیر شدند
بالغ بر ۸۵ میلیارد تومان نیاز دارد

صفحه  ۳

اعتماد/ علی ربیعی در یادداشتی با عنوان »سیاست های 
عدم  نوشت:  در  نفوذ«  و  اجتماعی  بیگانگی  غیرعلمی؛ 
الزامات اجتماعی تصمیمات پروژه ها، نداشتن  توجه به 
و  برنامه ها  و  طرح ها  کردن  اجتماعی  برای  برنامه ای 
همچنین توجه نداشتن به عوامل و ذی نفعان اجتماعی 
حالت  در  یا  شده  پروژه ها  از  بسیاری  شکست  سبب 
خوش بینانه، کارکردی ملموس و رضایت آور در زندگی 

مردم پیدا نمی کنند.  
می دهد  نشان  آن  روند  و  مساله  این  آسیب شناسی   
بی توجهی حکمرانی به علم  و جامعه، عامل اصلی در 
ناکارآمدی، اتلاف منابع و نارضایتی مردم است. عدم توجه 
به این امر سبب اتخاذ تصمیماتی در برهه هایی از زمان 
شده که دولت ها را لاجرم اسیر دام مسیر طی شده کرده 
است به گونه ای که حتی دولت های بعدی نیز معمولا 
قادر به خروج از این مسیر خارج نیستند. مسکن، یارانه، 
سیاست های اجتماعی، قیمت حامل های انرژی و... از این 

دست مسائل هستند. 
به طور مثال در تصمیم گیری درباره مساله بنزین )که 
تصمیمی لاجرم است( اگر به ابعاد اجتماعی آن توجه 
موانع  با  خصوص  این  در  تصمیم گیری  هرگونه  نشود، 
جدی روبه رو خواهد شد. این قاعده در تصمیمات سیاسی، 
فرهنگی، زیست محیطی و اجتماعی  مخاطراتی جدی تر 
را در پی خواهد داشت.  من معتقدم بسیاری از تصمیمات 
در مجلس و شوراهایی نظیر شورای انقلاب فرهنگی در 
همین چارچوب قابل نقد و بررسی هستند.  نگاه کنید 
در تصمیمات فرهنگی و اجتماعی برای نسل های جدید 
عمدتا  این نکته مهم درک و دیده نمی شود که آنها از 
»ارزش های بقا« عبور کرده  و به ارزش های »ابراز وجود« 

رسیده اند.
نمی شناسد  نیز  اقتصادی  طبقه  ارزشی،  تغییرات  این 
چنان که شاهدیم ارزش های ابراز وجود در نسل های جدید 
ارتباطات  فرآیند  دلیل  به  نیز  جامعه  پایین  دهک های 
افزایش یافته است.   از سوی دیگر، وقتی به کارگیری نهاد 
علم در سیاستگذاری ها مغفول بماند، تصمیم گیری های 
طور  به  می شود.  تحمیل  کشور  بر  هزینه زا  و  بی  فایده 
اجتماعی،  با آسیب های  ارتباط  مثال، چندی پیش در 
حاشیه نشینی به عنوان »متغیر مستقل« درنظر گرفته 
شده و افزایش طلاق، خودکشی و اعتیاد را خروجی آن 
می دانستند، در صورتی که یک مطالعه ساده نشانگر آن 
ناامنی  ناامیدی،  است که بیش از متغیر محل زندگی، 
روانی و سبک زندگی این روند و حتی پدیده هایی مانند 
مهاجرت  را بیشتر توجیه می کند چنان که در حال حاضر 
میزان طلاق در مناطق یک، دو و سه تهران از ۱۶، ۱۷ و 

۱۸ بیشتر است. همچنین میزان اعتیاد در میان جمعیت 
شاغل نسبت به جمعیت بیکار بیشتر  است. 

در  که  می دهد  نشان  این دست  از  تصمیماتی  بررسی 
علمی  یافته های  با  زیادی  نسبت  تصمیم سازی  فرآیند 
برقرار نشده و صاحب نظران حوزه های مختلف به خصوص 
حوزه علوم انسانی نقش قابل توجهی در این فرآیند ندارند 
همچنین اثر این تصمیمات بر ذی نفعان مختلف اجتماعی 
نیز درنظر گرفته نشده است.  این روند پدیده »بیگانگی 
اجتماعی« یعنی بیگانگی جامعه با سیاست ها را سبب 
شده و درنهایت منجر به پدیده دیگری به نام »بحران 
نفوذ« می شود. منظور از بیگانگی اجتماعی، بیگانه شدن 
جامعه با طرح ها است. منظور این است که سیاستگذار 
یک مسیر را پیش می گیرد درحالی که جامعه یک مسیر 
دیگر را مطالبه می کند.  بحران نفوذ نیز حالتی است که 
قوانین، مقررات و سیاست ها در جامعه جاری نشده و مورد 
عمل قرار نمی گیرد. نگاه کنید به قوانینی مانند ممنوعیت 
استفاده از ماهواره، صیانت از فضای مجازی، طرح عفاف 
و حجاب و...  در گام بعدی، پس از اینکه طرح ها باتوجه 
به یافته های علمی و نگاهی به جامعه انجام شد، ضروری 
است »ارزیابی اجتماعی« نیز صورت بگیرد اما متاسفانه 
این مولفه هم چندان مورد توجه قرار نمی گیرد.  باید 
توجه داشت که ضرورت حکمرانی با عقلانیت، توجه به 
مسائل علمی و اجتماعی پروژه ها و ارزیابی اجتماعی آنها 

است.
با  جامعه شناسان  اخیر  جلسه  در  اساس،  این  بر 

رییس جمهور بر ضرورت اهمیت و به کارگیری نهاد علم 
و انجمن های علمی در تصمیم گیری ها و همچنین توجه 
به ذی نفعان و آثار اجتماعی به درستی تاکید شد. نگاهی 
به تاریخ معاصر حاکی از آن است که ساخت قدرت از به 
کارگیری نخبگان، روشنفکران و منتقدان اجتناب کرده و 
در مقابل نوعی امتناع از همکاری طرف مقابل نیز قابل 
باتوجه به  این وضعیت،  از  مشاهده است.  برای خروج 
شرایط اجتماعی کنونی، منابع محدود و فرصت های از 
دست رفته زیاد، نیازمند استفاده تصمیم گیران در ساختار 
قدرت از همکاری نزدیک نهاد علم، نهادهای مدنی در 
رابطه ای متقابل و همچنین ارزیابی اجتماعی و نیز عدم 
امتناع و همکاری صاحب نظران از  همکاری برای اتخاذ 
تصمیماتی که درنهایت به  بهبود  جامعه  منجر  می شود،  

هستیم.

اقتصاد ۲۴/ حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده شاهین 
شهر، میمه و برخوار در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به تصویب نامه هیئت وزیران مبنی بر »لغو مصوبه حق 
ماموریت ریالی خارج از کشور و پرداخت حق ماموریت 
بصورت دلاری«، گفت: در دولت شهید رئیسی مصوبه 
ای، تصویب شد که حق ماموریت برای سفر خارجی 
ریالی بود، اما این مصوبه توسط هیئت وزیران لغو شد.

وی با بیان اینکه در شرایطی که مردم با سختی زندگی 
عادی خودشان را می گذرانند و بازنشستگان و اقشار 
شان  سفره  و  دارند  کمی  درآمد  جامعه  دیگر  دیگر 
هر روز کوچکتر می شود، نباید به بهانه سفر خارجی 
عده ای حق ماموریت بالا دریافت کنند، تصریح کرد: 
در همین راستا طرح ۲ فوریتی اصلاح بند هفت ماده 
۶۸ قانون مدیریت خدمات کشوری توسط اینجانب 

تهیه شده است. 
شورای  مجلس   ۹۰ اصل  کمیسیون  رئیس  نائب 
اسلامی با بیان اینکه این طرح ۲ ماده دارد، تصریح 
کرد: بر اساس ماده یک، تبصره ای به بند هفت ماده 

۶۸ قانون مدیریت خدمات کشوری الحاق می گردد. 
تبصره  این  اساس  بر  کرد:  تصریح  دلیگانی  حاجی 
هرگونه تفاوت در جبران خدمات کارکنان دولت در 
ممنوع  داخل کشور  با  غیرثابت خارج  ماموریت های 

است. 
وی با تاکید بر اینکه ما به دنبال قانونمند کردن حق 
ماموریت ها هستیم، افزود: همچنین بر اساس ماده ۲ 
اجرایی  نامه های  آیین  این طرح دولت موظف است 
مرتبط با این قانون را یک ماه پس از ابلاغ این قانون 

اصلاح یا تهیه، تصویب و ابلاغ کند.
مجلس  در  برخوار  و  میمه  شهر،  شاهین  نماینده 
شورای اسلامی با بیان اینکه طرح مذکور جهت امضاء 
بارگذاری  مجلس  قانونگذاری  سامانه  در  نمایندگان 
خواهد شد، با اشاره به دلایل تهیه این طرح در مجلس 
شورای اسلامی گفت: در افکار عمومی کشور سفر های 
خارجی کارکنان دولت یکی از امتیازات شغلی کارکنان 
محسوب می شود به گونه ای که اگر در سازمانی اعلام 

شود بدون دستمزد به ماموریت بروند اکثریت کارکنان 
برای آن اعلام امادگی می کنند به عبارت علم اقتصاد 
مزد سفر خارجی در بازار عرضه و تقاضای نیروی کار 

ایران صفر و کمتر از ان است. 
حاجی دلیگانی تصریح کرد: همچنین اگر پرداخت حق 
ماموریت را در سفر های داخلی و خارجی بپذیریم این 
را هم عقلا باید پبذیریم که زحمت یا سختی خاصی در 
سفر های خارجی بیش از سفر های داخلی به کارکنان 

تحمیل نمی شود تا مستوجب پاداش بیشتر باشد. 
وی سومین دلیل توجیهی تهیه طرح مذکور را اینگونه 
دولت  به  زیادی  هزینه  خارجی  سفر  داد؛  توضیح 
تحمیل می کند و فساد های زیادی در این زمینه در 
دولت ها وجود داشته است. تجربه دوران کرونا نشان 
داد که بسیاری از این سفر ها غیرضرور است. اگر دولت 
نمی تواند از گسترش سفر های خارجی جلوگیری کند 
حداقل می تواند برای آن مشوق قرار ندهد. این طرح 
برای نهایی شدن باید به تصویب نمایندگان در صحن 

مجلس برسد. دولت شهید رئیسی برای صرفه جویی در 
هزینه ها، تصویب کرد تا حق مأموریت سفرهای خارجی 
ریالی پرداخت شود، اما دولت پزشکیان این مصوبه را 
چهارشنبه گذشته لغوکرد تا حق ماموریت های خارجی 

دوباره دلاری پرداخت شود.

به ابعاد اجتماعی افزایش قیمت بنزین توجه نشود 
با مانع جدی روبرو خواهیم شد 

طرح ۲ فوریت حذف حق ماموریت دلاری
 در دستور کار مجلس 

سال بیست وسوم- شماره سال بیست وسوم- شماره ۲۷۴۳۲۷۴۳                                                           تک شماره  -                                                            تک شماره  - ۸۰۰۰۸۰۰۰ تومان تومان

در آئین تکریم و معارفه رئیس دانشگاه علوم پزشکی زنجان، معاون وزیر بهداشت بر لزوم تسویه بدهی های این دانشگاه تاکید کرد؛

زخمزخم یک بدهی! یک بدهی!

 علی ربیعی سیاستمدار اصلاح طلب

حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مجلس

گزارش

بلیت هوایی زنجان- مشهد 
افزایش نمی یابد

توسعه مزارع ماینر، ممنوع!

قانون معیوب کار

مدیر فرودگاه زنجان در پاسخ به احتمال افزایش مجدد قیمت بلیت ها 
با افزایش نرخ سوخت هواپیما مطرح کرد؛ 

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با اشاره به مشکلات 
ایجاد شده در پی ناترازی برق برای واحدهای تولیدی مطرح کرد؛

در  آیین گرامیداشت سالروز تصویب قانون کار در زنجان مطرح شد؛

مدیر فرودگاه زنجان در پاسخ به احتمال افزایش مجدد قیمت بلیت ها با افزایش نرخ سوخت هواپیما 
با بیان اینکه در شهریورماه  قیمت بلیت های این مسیر ...

آیین گرامیداشت سالروز تصویب قانون کار روز پنجشنبه یکم آذرماه ۱۴۰3 در سالن اتاق بازرگانی 
زنجان برگزار شد. حسن صادقی رئیس اتحادیه پیشکسوتان کارگری در این مراسم ضمن تبریک 
سالروز قانون کار با اشاره به اینکه قانون کار قانون حداقل ها و عامرانه است، اظهار کرد: وقتی از زاویه 

حمایتی به قانون کار نگاه می کنیم، متوجه می شویم...

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با اشاره به مشکلات ایجاد شده در پی ناترازی برق 
برای واحدهای تولیدی گفت: اصلاح مدیریت وضعیت بحران و ...
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یک  شنبه   ۴   آذر   ۱۴۰۳   *   سال بیست وسوم *   شماره   ۲۷۴۳ روز��

لیلا محمدی/ مدیر فرودگاه زنجان در پاسخ به احتمال افزایش مجدد قیمت بلیت ها 
با افزایش نرخ سوخت هواپیما با بیان اینکه در شهریورماه  قیمت بلیت های این مسیر 
در راستای این تصمیم انجمن شرکتهای هواپیمایی نرخ بلیط  از یک میلیون و ۲5۰ 
هزار تومان به 3 میلیون و ۱۰۰ هزار تومان افزایش یافت، هر گونه افزایش مجدد قیمت 
بلیت ها را بعید دانست. محمدجواد یگانه در گفت وگو با صدای زنجان در خصوص 
تاثیر افزایش نرخ سوخت هواپیما در نرخ بلیت ها هواپیما از جمله بلیت زنجان- مشهد 
اظهار کرد: قیمت بلیت هواپیما به تازگی افزایش یافته است و بعید می دانم افزایش 
نرخ سوخت، تاثیری در نرخ بلیت هواپیما داشته باشد.لازم به ذکر هست افزایش نرخ 
قیمت بلیط به پیشنهاد شرکتهای هواپیمایی وبر اساس آخرین تصمیمات انجمن های 

شرکت هواپیمایی تعیین می گردد .
مدیر فرودگاه زنجان با اشاره به افزایش حدود ۱5۰ درصدی اخیر نرخ بلیت زنجان- 
مشهد عنوان کرد:در شهریورماه  قیمت بلیت های این مسیر در راستای این تصمیم 
انجمن شرکتهای هواپیمایی نرخ بلیط  از یک میلیون و ۲5۰ هزار تومان به 3 میلیون 

و ۱۰۰ هزار تومان افزایش یافت.
گفتنی است؛ دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 3 آذر ۱۴۰3 به رسانه هاگفت: قیمت 
بلیت هواپیما در برخی از مسیر ها ناشی از کاهش تقاضا و تشدید نظارت ها پایین تر 
از نرخ مصوب است. مقصود اسعدی سامانی با بیان اینکه نرخ سوخت که در قانون 
بودجه ۱۴۰۴ لحاظ شده اثر چندانی در افزایش قیمت بلیت هواپیما ندارد، گفت: 
هم اکنون نرخ سوخت شرکت پخش فرآورده های نفتی به شرکت های هواپیمایی ۶۰۰ 
تومان ارائه می شود، اما براساس تصمیم دولت برای بودجه ۱۴۰۴ نرخ سوخت به 
3۰ درصد نرخ درب پالایشگاه افزایش خواهد یافت، البته باید این موضوع به تصویب 
مجلس برسد.  سامانی افزود: ارزیابی و پیش بینی های صورت گرفته برای افزایش نرخ 
سوخت هواپیما آن است که از ۶۰۰ تومان به لیتری ۷ هزار تومان برسد که با این 
میزان افزایش سهم قیمت سوخت در قیمت هر ساعت صندلی از ۲۴ هزار تومان به 

۲۸۰ هزار تومان می رسد. 
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی تاکید کرد: در گذشته به طور معمول نرخ سوخت 
هواپیما توسط دولت تعیین می شد، اما با توجه به اینکه قانون بودجه سالانه تصویب 
می شود، به نظر می رسد، این افزایش قیمت برای یک سال اعتبار دارد، مگر اینکه برای 

سال های بعدی نیز تصمیم گیری های جداگانه ای تصویب و اجرایی شود. 

سامانی با اشاره به اینکه اگر افزایش نرخ سوخت هواپیما در مجلس تصویب شود، 
قیمت بلیت هواپیما همچنان آزاد خواهد بود، گفت: طبق رأی دیوان عدالت اداری 
نرخ بلیت هواپیما آزاد است، اما شرکت های هواپیمایی در رنج قیمتی مشخص شده ، 
بلیت های خود را در بازار عرضه می کنند و انجمن نسبت به قیمت ها نظارت دارد تا 

بلیتی بالاتر از سطح تعیین شده، به فروش نرسد.

لیلا محمدی/ مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با اشاره به مشکلات 
ایجاد شده در پی ناترازی برق برای واحدهای تولیدی گفت: اصلاح مدیریت وضعیت 
بحران و نحوه توزیع ناترازی ، اخذ بیشترین مقدار استفاده از دیسپاچینگ ملی، اخذ 
اجازه ورود ژنراتورها و اخذ سوخت و ارز برای آنها، درخواست تعیین اولویت برای 
صنایع و زمانبندی تعطیلات، عدم توسعه رمزارزها و ماینرها جهت جلوگیری از فروش 

برق قاچاق، توسعه صنایع کم مصرف و پیگیری سرمایه گذاری در حوزه برق می تواند 
در جهت مرتفع شدن این مشکلات موثر باشد.

مجید گلشنی منفرد با اشاره به مشکل ناترازی برق واحدهای صنعتی استان اظهار 
داشت: با توجه به سهم بخش صنعت و معدن در تولید ناخالص داخلی و برق مصرفی 
استان، صنایع و معادن استان زنجان وضعیت قابل قبولی در خصوص بهره وری استان 
دارد. وی افزود: ما در استان برای افزایش بهره وری و راندمان نباید در گام نخست به 

سراغ واحدهای صنعتی و معدنی برویم بلکه باید از ظرفیت نیروگاه ها شروع کنیم.
این مسئول با بیان اینکه صنایع استان در انتهای سال ۱۴۰۰ بر محور صنایع انرژی 
محور بوده عنوان کرد: از سال ۱۴۰۱ بیش از ۸5 درصد از صنایع جذب شده استان 
در قالب صنایع مادر، تکمیل زنجیره ارزش و واحدهای دانش بنیان و دانش محور 
بوده است . مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با تأکید بر توجه به توزیع 
جغرافیایی صنایع در استان گفت: در راستای تمرکز زدایی استقرار واحدهای صنعتی 

در استان ، طی 3 سال اخیر بخشی از واحدها در غرب زنجان راه اندازی شده است.

به گفته این مسئول در سه سال اخیر هیچ گونه مجوز جدید روی و فولاد در استان 
زنجان صادر نشده است.

وی با اشاره به مشکلات ایجاد شده در پی ناترازی برق برای واحدهای تولیدی استان 
اشاره کرد و افزود: در این حوزه باید به عوارض ناشی از قطعی های برق از جمله آسیب 
به تجهیزات ، خرابی مواد اولیه و افت کمی و کیفی تولیدات، ایجاد تورم ناشی از 
افزایش هزینه تولید، مشکلات مالی و تسهیلاتی برای تولیدکننده، مشکلات بیمه و 

کارگری و مشکلات تأمین سوخت هم توجه شود.
گلشنی خاطر نشان کرد: اصلاح مدیریت وضعیت بحران و نحوه توزیع ناترازی ، اخذ 
بیشترین مقدار استفاده از دیسپاچینگ ملی، اخذ اجازه ورود ژنراتورها و اخذ سوخت 
و ارز برای آنها، درخواست تعیین اولویت برای صنایع و زمانبندی تعطیلات، عدم 
توسعه رمزارزها و ماینرها جهت جلوگیری از فروش برق قاچاق ، توسعه صنایع کم 
مصرف و پیگیری سرمایه گذاری در حوزه برق می تواند در جهت مرتفع شدن این 

مشکلات موثر باشد.

اقتصاد۲۲
 

مدیر اداره  کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان زنجان:

۳۵ تا ۴۰ درصد اشتغال استان زنجان 
در حوزه صنعت است

مدیر فرودگاه زنجان در پاسخ به احتمال افزایش مجدد قیمت بلیت ها با افزایش نرخ سوخت هواپیما مطرح کرد؛ 

بلیت هوایی زنجان- مشهد افزایش نمی یابد
خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

ایرنا/  یک اقتصاددان و استاد دانشگاه در واکنش به اظهارات وزیر امور اقتصادی و دارایی 
در خصوص کسری بودجه ۱۰3۴ همتی دولت طی دو سال گذشته، معتقد است:  فقط با 
حذف بودجه های غیرضروری می توان ضمن از بین بردن کسری بودجه کشور، به رشد 

اقتصادی و تورم تک رقمی دست یافت.
»مهدی پازوکی« افزود: دلیل اصلی کسری بودجه، در واقع پیش گرفتن مخارج دولت از 
درآمدهای آن است، چرا که همه می دانند بودجه کتاب دخل و خرج یک ساله دولت هاست 
و دولت ایران فقط از سه طریق فروش نفت، دریافت مالیات یا اوراق بدهی درآمد کسب 

می کند.
وی گفت: با توجه به درآمد محدود دولت جمهوری اسلامی ایران، دولتمردان فقط در 
صورتی می توانند با کسری بودجه مقابله کنند که بتوانند مخارج غیرضروری خود را 
کاهش دهند چرا که معتقدم اکنون به سازمان ها، ارگان ها و موسساتی بودجه اختصاص 
می یابد که نباید توسط دولت ادامه یابد. پازوکی گفت: با وجود تعداد زیاد دانشگاه دولتی 
در کشور، معلوم نیست به چه دلیل بودجه دانشگاه های پیام نور از سال ۱۴۰۱ تا ۱۴۰3 
در قوانین بودجه ای ایران بیش از ۲ برابر رشد کرده است ،حال آنکه طی همین مدت 

حقوق کارکنان دولت تنها ۴۰ درصد رشد داشته است.
وی با بیان اینکه باید جلوی خرج های بی دلیل دولت ها را گرفت، گفت: بودجه مجلس 
شورای اسلامی در سال ۱۴۰۱، ۱5 هزار میلیارد ریال یا یک هزار و 5۰۰ میلیارد تومان 
بوده است اما در قانون بودجه سال ۱۴۰3 بودجه این قوه، ۴۶ هزار میلیارد ریال شده است 
که رشد بیش از سه برابری را نشان می دهد؛ حال آنکه قانونگذاران در کشور نخست باید 

از خود شروع می کردند و مجلس باید پیشگام کاهش هزینه ها می شد.
این استاد دانشگاه با تایید صحبت های وزیر اقتصاد مبنی بر کسری بودجه هر ساله در 
کشور، گفت: معتقدم که ما به گران ترین شکل ممکن کشور را اداره می کنیم، بزرگترین 

مشکلی که گریبان اقتصاد ایران را گرفته بی ثباتی اقتصادی است که مهمترین شاخص 
آن نرخ تورم بالا است.

پازوکی گفت: نگاهی به عملکرد دیگر کشورها نشان می دهد که تنها چهار کشور در دنیا 
وجود دارد که نرخ تورمشان بالای ۴۰ درصد است که یکی از آنها ایران است.

این اقتصاددان گفت: برای اینکه تورم را کنترل کنیم باید نخست، کسری بودجه دولت را از 
بین ببریم؛ زیرا کسری بودجه باعث می شود بانک مرکزی برای رفع مشکلات دستور چاپ 
پول را صادر کند و در نتیجه این سیاست، تورم افزایش یافته و ارزش پول ملی کاهش یابد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: در قانون بودجه سال ۱۴۰3 به دو 
دانشگاه جدید در حوزه اسلامی بودجه پرداخت شده است، به طور قطع در سال ۱۴۰۴ 
بودجه این دو دانشگاه نیز دو برابر خواهد شد؛ همانطور که در خصوص دانشگاه های امام 

صادق، معارف و خیلی های دیگر در چند سال گذشته رخ داد.
پازوکی گفت: معتقدم که حقوق کارمندان، بازنشستگان و پرستاران را نمی شود کم کرد، 
اما می توان بودجه هایی که به دانشگاه های دیگر و دانشگاه های دینی پرداخت می 
شود را متوقف کرد و در نهایت در هر استان تنها یک دانشگاه علوم پزشکی دولتی و غیر 
علوم پزشکی غیردولتی داشته باشیم. وی توضیح داد: امروز اگر نگاهی به قانون بودجه 
کشور بیندازید متوجه می شوید که بودجه به دانشگاه های مختلفی از جمله فرهنگیان 
نیز اختصاص می یابد، حال آنکه ما می توانیم فارغ التحصیلان بیکار دانشگاه های شریف، 
تهران، شهید بهشتی، تبریز، شیراز، مشهد، اصفهان و کرمان را دعوت کنیم که پس از 
گذراندن دوره های ۶ ماهه در دانشگاه فرهنگیان معلم شوند و به طور قطع سواد این افراد 
از دانشجویان دیگر دانشگاه ها بهتر است و معلمان به مراتب بهتری خواهند شد؛ بنابراین 

نیاز نیست که یک دانشگاه با با بودجه سالیانه برای تربیت معلم در نظر بگیریم.
در  مثال  طور  به  گفت:  است،  منابع  پرت  گرفتار  کشور  اینکه  بیان  با  اقتصاددان  این 
زیرمجموعه وزارت جهاد کشاورزی ده ها موسسه مطالعاتی درست شده است که بودجه 
های مشخصی دارند، حال آنکه یک موسسه مطالعاتی در حوزه کشاورزی کفایت می کرد. 
وی با بیان اینکه بودجه برخی بخش های فرهنگی در سال ۱۴۰3 تا پنج برابر افزایش یافته 
است، گفت: حال آنکه هیچ کس از وضعیت فرهنگی در کشور راضی نیست و برخی بخش 

های به شکل مستقل بودجه سنگینی در این خصوص دریافت می کنند.
پازوکی اظهار داشت: ما نیاز به اراده ای آهنین برای از بین بردن پرتی منابع و بودجه 
کشور داریم و معتقدم این اراده باید در حاکمیت ایجاد شود، چرا که دولت به تنهایی توان 

مقابله با این حجم از پرتی منابع را ندارد. البته بسیاری از بودجه ها را مجلس به دولت ها 
تحمیل کرده است.

وی گفت: اگر جای رئیس جمهور بودم درخواست خود را به بالاترین مقام کشور ارائه می 
کردم و اجازه می گرفتم که بتوانیم مانع از بین رفتن بودجه و پول کشور شوم و بودجه 

های غیر ضروری را قطع کنم.
این اقتصاددان گفت: به طور مثال در همه جای دنیا یک خبرگزاری دولتی داریم، اما 
نگاهی به بودجه سال ۱۴۰3 نشان می دهد دولت به بیش از ۱۰ خبرگزاری پول می دهد و 
مجلس شورای اسلامی هم برای خود خبرگزاری درست کرده است؛ آیا در دیگر کشورهای 

دنیا هم اینگونه است و پس وظیفه روابط عمومی مجلس چیست؟
وی گفت: در کنار اینها در بودجه سال ۱۴۰3 خبرگزاری دیگری با نام »ایکنا« راه اندازی 
شده است که بودجه ای برای آن در نظر گرفته اند، بنابراین ما نیاز به اراده داریم چرا که 

پشت چنین نهادهایی آدم های قدرتمند قرار دارند که نمی گذارند بودجه ها قطع شود.
پازوکی افزود: تنها راه جلوگیری از تورم و بالا بردن ارزش پول ملی، از بین بردن کسری 
بودجه کشور است و دولت تا نتواند هزینه های خود را کاهش دهد نمی تواند مخارج و 
درآمدهای خود را همتراز کند و از آنجا که درآمدها محدود است، راهی جز کاهش مخارج 
نداریم. این اقتصاددان در ادامه گفت: در کنار کاهش مخارج غیرضروری، باید سیاست 
خارجی در جهت تامین و حفظ منافع ملی اصلاح شود. این روند باعث می شود که 

انتظارات تورمی به مانند دوره اول ریاست جمهوری حسن روحانی کاهش یابد.
وی تصریح کرد: بنابراین حاکمیت باید در دو مسیر گام بردارد؛ نخست اینکه سیاست 
خارجی را در جهت تعامل با جهان و حفظ منافع ملی اصلاح کند تا انتظارات تورمی را 

کاهش دهد و از سوی دیگر باید بتواند هزینه های غیرضروری را از بین ببرد.
از خود و  باید در بخش اصلاح هزینه های غیر ضروری نخست  پازوکی گفت: دولت 
حاکمیت شروع کند؛ به طور مثال بودجه نهاد ریاست جمهوری را کاهش دهد، مجلس 
بودجه خبرگزاری خانه ملت را که طی دو سال گذشته اعتبار آن از ۷۱ میلیارد ریال به 
۱۹۰ میلیارد ریال رسیده را کاهش دهد و نهادی مثل شورای نگهبان بودجه خود را 
کاهش دهد. وی افزود: شورای نگهبان در سال ۱3۶3 مبلغ پنج میلیون تومان بودجه 
داشت اما امسال ۶3۰ میلیارد تومان بودجه برای آن در نظر گرفته شده است و در 3۱ 
استان کشور دفتر زده است؛ در حالی که باید جلوی این اقدامات بی دلیل و غیرضروری 

گرفته شود تا کسری بودجه از بین برود.

یک اقتصاددان با انتقاد از اداره گران کشور؛

دستیابی به رشد اقتصادی و تورم تک رقمی 
با حذف بودجه های غیرضروری ممکن است

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان 
با اشاره به مشکلات ایجاد شده در پی ناترازی برق 

برای واحدهای تولیدی مطرح کرد؛

توسعه مزارع ماینر، ممنوع!

صدای زنجان/  مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره  کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
زنجان گفت: رشد شرکت های تولیدی در استان باعث ارتقای شاخص های توسعه 

اقتصادی شده است.
اسماعیل آقاجانلو در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: ۳۵ تا ۴۰ درصد اشتغال استان 
زنجان در حوزه صنعت است که این رقم عدد خوبی بوده و نشان از رشد اقتصادی 
است. وی بیان کرد: حدود ۸ هزار نیرو در استان زنجان در ۷۰ شرکت روی مشغول 
به کار بوده و زنجان طی سه سال گذشته نرخ رشد اقتصادی بالاتری نسبت به 
میانگین کشوری را از آن خود کرده و رقم ها در این حوزه بیش از ۵۱ درصد است.

آقاجانلو نرخ رشد اقتصادی را نشان از پویایی بازار کار دانست و افزود: در رابطه با نرخ 
بیکاری استان زنجان در سه سال گذشته بین رتبه های سوم و چهارم قرار داشته 

است و این رقم های خوبی به حساب می آید.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان زنجان:
قرارگیری زنجان در زمره رتبه های برتر 

کیفیت نان و آرد کشور

خبر خوش وزیر ارتباطات درباره رفع فیلترینگ

صدای زنجان/ مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان زنجان، به موضوع کیفی سازی 
آرد و نظارت بر تولید نان در استان اشاره کرد و گفت: اداره کل غله و خدمات 
بازرگانی استان زنجان با هدف ارتقای کیفیت آردهای تولیدی و نان های عرضه 

 شده، برنامه های نظارتی دقیقی را به طور منظم و دوره ای اجرا می کند. 
اداره کل  نمایندگان  با همکاری  و  هفته یک بار  دو  هر  کرد:  اظهار  زمانی  ولی اله 
استاندارد استان، بازدیدهایی از واحدهای تولید آرد استان انجام می شود. در این 
آزمایش هایی  برای  و  برداشته  به طور مرتب  تولیدی  آرد  از  نمونه هایی  بازدیدها، 
همچون تعیین درصد رطوبت، سطح سبوس گیری و دانه بندی، به آزمایشگاه ارسال 
می شود.   وی تصریح کرد: چنان چه در نتایج آزمایش ها، نمونه ای از استانداردهای 
کیفی تعیین  شده خارج باشد، ابتدا به واحد تولیدی تذکر کتبی داده شده و در 

صورت تکرار، موضوع به مراجع قانونی استان ارجاع خواهد شد. 
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان زنجان در خصوص کیفیت نان تولیدی 
نیز توضیح داد: بازدیدهایی مشترک با حضور کارشناسان دانشگاه علوم پزشکی، 
اداره کل استاندارد و سایر دستگاه های نظارتی صورت می گیرد که در آن نمونه های 
نان از نظر کیفیت خمیر و مواد افزودنی مورد بررسی قرار می گیرند. در صورت 
مشاهده تخلف و عدم رعایت استانداردهای کیفی، گزارش لازم جهت پیگیری به 

دستگاه های نظارتی استان ارائه می شود. 
وی به عملکرد مثبت استان زنجان در زمینه کیفیت آرد و نان اشاره کرد و گفت: 
طبق ارزیابی های ماهانه شرکت بازرگانی دولتی ایران، استان زنجان از نظر کیفیت 
آرد و نان در رتبه های اول یا دوم کشور قرار دارد که نشان دهنده توجه و تلاش این 

استان در زمینه ارتقای کیفیت است. 

ایسکانیوز/ وزیر ارتباطات با بیان اینکه رفع فیلترینگ در دستور کار و اقدام دولت 
است، گفت: نگاه ما در دولت چهاردهم، توسعه دیپلماسی فناوری است؛ به این 
معنا که بتوانیم از ظرفیت جوان های توانمند و خلاق کشور برای توسعه خدمات 
به کشورهای مختلف استفاده کنیم. سیدستار هاشمی در بازدید از پردیس رضوی 
پارک فاوای مشهد اظهار کرد: در وزارت ارتباطات، نگاهی حمایتی به شرکت هایی 
که در این خصوص مشغول خدمت هستند، داریم و امیدواریم که بتوانیم زمینی 
به مساحت بیش از ۹ هکتار در اختیار مجموعه شرکت های دانش بنیان مشهد قرار 
دهیم تا از ظرفیت های این حوزه استفاده کنیم درهمین راستا با توجه به اعتباراتی 
که به این حوزه اختصاص داده شده امیدواریم در آینده نزدیک شاهد خلق ثروت های 
گوناگونی در این حوزه باشیم. وی افزود: باتوجه به اینکه نگاه ما در دولت چهاردهم 
در وزارت ارتباطات، توسعه دیپلماسی فناوری است بااین ایده که ما بتوانیم از ظرفیت 
جوان های توانمند و خلاق کشور برای توسعه خدمات آن ها به کشورهای مختلف 
استفاده کنیم. هاشمی تصریح کرد: نگاه ما ارائه خدمات و سرویس ها به بخش 
خصوصی خواهد بود و این درحالی است که یکی از موضوعاتی که در برنامه توسعه 
هفتم در دستور کار داریم، ارائه خدمات الکترونیک به صورت یکپارچه بوده که ابر 
دولت نیز از همین نگاه مدیریتی است. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد: 
امیدواریم در مشهد بتوانیم یکی از حساب های به روز کشور را در بحث ارائه خدمات 
الکترونیک در قالب ابر دولت شاهد باشیم و این پروژه را تا خرداد ماه سال آینده به 
صورت رسمی افتتاح کنیم. هاشمی با اشاره به اینکه رفع فیلترینگ در دستور کار و 
اقدام است افزود: نگاه ما در دولت چهاردهم در وزارت ارتباطات، توسعه دیپلماسی 
فناوری است؛ به این معنا که ما بتوانیم از ظرفیت جوان های توانمند و خلاق کشور 
برای توسعه خدمات آن ها به کشورهای مختلف استفاده کنیم. نگاه ما در وزارت 
مداخله ای نبوده بلکه از جنس تسهیلگری و توسعه زیرساخت ها است. وی اضافه 
کرد :امروز توفیق پیدا کردم که از حوزه های دانش بنیان مشهد و شرکت هایی که در 
حوزه های مختلف خدمات آزاد و همچنین خدمات الکترونیکی فعالیت دارند، بازدید 
کنم و باتوجه به اعتباراتی که به این حوزه اختصاص داده شده امیدواریم در آینده 

ای نزدیک شاهد خلق ثروت های گوناگونی در این حوزه باشیم.

آگهی ماده ۲ قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن

هیات قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن مستقر در اداره ثبت اسناد 
و املاک شهرستان خدابنده موضوع ماده ۸ آئین نامه اجرائی قانون الحاق موادی 
به قانون ساماندهی و حمایت از تولید تولید و عرضه مسکن تصرفات مالکانه و 
مفروزی اشخاص ذیل را برابر رای صادره تایید نموده است.1- تقاضای خانم نرگس 
اسگندری فرزند صفرعلی به شماره شناسنامه ۷۵۴ صادره از خدابنده متقاضی سند 
در محدوده پلاک ۲۹۸۷ فرعی از ۵۷ اصلی واقع در شهر سجاس بخش ۵ زنجان 
قطعه 1۴۹۷ ششدانگ و اعیان یکباب ساختمان مساحت 1۸۲/۸۲ متر مربع برابر 
رای شماره 60۸۸ مورخ 1۴03/0۸/16. مراتب در اجرای ماده ۲ قانون الحاق و 
ماده 10 آئین نامه اجرائی آن به اطلاع میرساند کسانیکه نسبت به اصل ملک 
اعتراض دارند از تاریخ الصاق ظرف مدت بیست روز اعتراض خود را بصورت 
مکتوب به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان خدابنده تسلیم و از تاریخ تسلیم 
اعتراض باید ظرف مدت یکماه به مرجع ذیصلاح قضائی مراجعه و گواهی تقدیم 
دادخواست را به اداره ثبت اسناد و املاک خدابنده تسلیم و رسید اخذ نماید، در غیر 
اینصورت متصرف یا نماینده قانونی وی میتواند به دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی 
عدم وصول اعتراض را دریافت و به اداره ثبت تحویل نماید در اینصورت عملیات 
ثبتی با رعایت مقررات تعقیب خواهد شد. ضمناً صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
جواد شفیعی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان خدابنده 

مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور با اشاره به 
بالا بودن عمر ناوگان حمل و نقل مسافری جاده ای گفت: وزارت صمت باید برای تولید 
و نوسازی ناوگان ظرفیت تولید داخل را بالا ببرد، مشکلات و تامین ارز تولیدکنندگان 
داخلی را حل کند و در کنار آن نیز باید سرمایه گذاران را ترغیب به سرمایه گذاری در 
این بخش کنیم. داریوش باقر جوان با بیان اینکه 3۱ هزار دستگاه ناوگان سواری کرایه ای 
پلاک عمومی، ۱۴هزار و ۲۰۰ دستگاه ناوگان اتوبوسی دارای کارت هوشمند فعال و ۲۹ 
هزار دستگاه نیز مینی بوس داریم، اظهار کرد:میانگین سنی مینی بوس ها در کشور ۲۸.5 

سال، سواری کرایه ها ۱۱.5 سال و ناوگان اتوبوسی نیز ۱5 سال است.
فقط ۷۰۰۰ اتوبوس می توانند مسافت های طولانی طی کنند

وی افزود: طی سال های اخیر بحث نوسازی ناوگان با قوت جلو نرفته است و از مجموع 
۱۴ هزار و ۲۰۰ دستگاه ناوگان اتوبوس که کارت هوشمند فعال دارند فقط ۷۰۰۰ دستگاه 
آن می توانند در مسافت ها متوسط و بلند پیمایش داشته باشند و این یعنی که باید توان 

عملیاتی خود را در این زمینه افزایش دهیم.
تولید و واردات ناوگان ناچیز و نزدیک صفر بوده است

مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور تصریح کرد: 
طی سال های اخیر ورود ناوگان و تولید داخلی آن تقریبا به صفر رسیده و عدد بسیار 
ناچیز است .این موضوع در کنار فرسودگی شدید و هزینه اورهال بالای ناوگان باعث شده 
که توانایی عملیاتی در این بخش به مراتب کمتر شود. البته امیدواریم که سیاست های 

منسجم تر و عملیاتی تری شکل بگیرد که بتوانیم ظرفیت را بالا ببریم.
وی با اشاره به اینکه 35 درصد از جابه جایی مسافران در  مسافت ها متوسط و بالا از 
وظایف ناوگان حمل و نقل عمومی جاده ای مسافر است، افزود: دراین زمینه می توان 
گفت که تلاش های موثر شده همچنین  بخش خصوصی هم علاقه به سرمایه گذاری 
دارد ولی وزارت صمت باید حمایت های لازم را داشته باشد و تولیدکنندگان داخلی نیز 

وارد کار شوند زیرا تأکید ما استفاده از ظرفیت های تولید داخل است.
در ایام پرتقاضا چالش داریم

به گفته وی، در ایام خاص مانند اربعین ، نوروز و....مشکلات خاصی داریم و آخر هفته ها 
نیز تقاضا بالا می رود و مشکلاتی در تامین صندلی وجود دارد. بنابراین چون آحاد جامعه 

از این خدمات استفاده می کنند باید تدابیری برای آن اندیشیده شود.
نیاز به ۱۰ هزار دستگاه ناوگان تا ۴ ساله آینده داریم

باقرجوان در ادامه گفت: برای افق چهار ساله و اینکه بتوانیم ناوگان را به ظرفیت مناسب 
برسانیم و همچنین تقاضای مازاد را پوشش دهیم و سهم حمل و نقل عمومی را در سفرها 

افزایش یابد، باید متوسط سالی ۲5۰۰ ناوگان اضافه، ناوگان فرسوده از شبکه خارج شوند 
و به فراخور هرسال که می گذرد ۱۰۰۰ دستگاه به جای ناوگان فرسوده جایگزین شود.

سهم ناوگان حمل و نقل عمومی در سفرها باید ۷۰ درصد باشد
وی عنوان کرد: در حال حاضر داریم حدود ۱۴هزار دستگاه اتوبوس داریم که ۷۰۰۰ 
دستگاه آن برای مسافت های طولانی کار می کند. بنابرین لازم است ۷۰۰۰ دستگاه 
مابقی سریع جایگزین شوند تا بتوانیم عملکرد مناسبی داشته باشیم. باید سهم ناوگان 
حمل و نقل عمومی در سفرها به ۷۰ درصد برسانیم. باید ظرفیت خود را از ۱۴ هزار 

دستگاه به ۲۰ هزار دستگاه برسانیم.
نوسازی و تولید ناوگان بر عهده وزارت صمت است

وی در پاسخ به این سوال که کدام دستگاه ها در خصوص تولید و نوسازی ناوگان وظیفه 
دارند، گفت: نوسازی و تولید ناوگان بر عهده وزارت صمت است و باید پای کار باشند. اگر 
نتوانیم تولید داخلی ناوگان و نوسازی آن را توسعه دهیم هزینه ها افزایش خواهد داشت و 
سرمایه گذار نیز پای کار نخواهد آمد. باید تولیدکننده نیز تولیدی با صرفه اقتصادی داشته 
باشد و خدمات پس از فروش نیز وجود داشته باشد. برخی ناوگانی که داریم خدمات پس 

از فروش ندارد و همین امر مشکلاتی ایجاد کرده است.
مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور در پایان گفت: 
وزارت صمت باید ظرفیت تولید داخل را بالا ببرد، مشکلات و تامین ارز تولیدکنندگان 
داخلی را حل کند و در کنار آن نیز باید سرمایه گذاران را ترغیب به سرمایه گذاری در 

این بخش کنیم./ ایسنا

مدیرکل دفتر حمل و نقل مسافر:

بالا بودن عمر ناوگان
 اتوبوسی و مینی بوسی



روز�� یک شنبه   ۴   آذر    ۱۴۰۳   *   سال بیست وسوم   *   شماره     ۲۷۴۳

سمیه محرمی: مراسم تکریم و معارفه رئیس دانشگاه علوم پزشکی زنجان، روز شنبه 
سوم آذرماه با حضور جمعی از مسئولان کشوری و استانی برگزار شد. در این مراسم 
حسین دین محمدی تکریم و سعید سرداری به عنوان رئیس دانشگاه علوم پزشکی 

استان معارفه شد.
سید جلیل حسینی معاون آموزشی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در مراسم 
تکریم و معارفه رئیس دانشگاه علوم پزشکی زنجان با اشاره به اینکه فعالیت حدود ۲۲ 
هزار عضو هیات علمی در دانشگاه های علوم پزشکی کشور با اشاره به اینکه این افراد 
کسانی هستند که در شرایط سخت برای ساختن آینده روشن کشور با برنامه ریزی 

نقش آفرینی می کنند، اظهار کرد: باید این افراد و نظرات آنها مورد توجه قرار گیرد.
معاون آموزشی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به اینکه صاحبان اصلی 
دانشگاه، دانشجویان و اساتید هستند و این ۲ باید بیشترین جایگاه را در دانشگاه داشته 
باشند، اضافه کرد: توجه به ۲ عنصر دانشجو و اساتید از دیگر کارهای دانشگاه های علوم 
پزشکی است و مسئولان دانشگاه باید به این ۲ بخش بیش از گذشته فرصت مشارکت 

در پیشبرد امور دانشگاه را بدهند.
وی با بیان اینکه یکی از مشکلات دانشگاه ها کاهش انگیزه در اساتید و دانشجویان 
است، گفت: رئیس جمهور از پزشکان هستند و امیدواریم در دوره ریاست وی، وضعیت 

سلامت جامعه بیش از گذشته ارتقا یابد.
حسینی با بیان اینکه تنها ۲۰ درصد از امور مربوط به سلامت در حوزه کاری این 

وزارتخانه قرار دارد، ادامه داد: بقیه امور در اختیار سایر دستگاه ها است.
معاون آموزشی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه امیدواریم در این 
دوره از مدیریت کشور بحث سلامت جامعه ارتقا یابد، گفت: رئیس جمهور شعارهایی 
از قبیل عدالت و شنیدن صدای بی صدایان را داده اند که امیدواریم این مسائل در 

دانشگاه ها افزایش دهد.
۹۰ تا ۹۵ درصد بودجه ها صرف امور مربوط به حقوق می شود

حسینی با بیان اینکه هم اکنون حدود ۶5 دانشگاه علوم پزشکی کشور قریب به ۹۰ 
هزار میلیارد ریال بدهی دارند، گفت: لازم است متولیان امور که به مسئولان کشوری 
دسترسی دارند این مهم را منتقل کنند تا به فکر باز کردن افق های اقتصادی در کشور 

برای کاهش این مشکلات باشند.
معاون آموزشی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه تجربه من نشان 
می دهد که ۹۰ تا ۹5 درصد بودجه ها صرف امور مربوط به حقوق می شود، ادامه داد: 

در نتیجه این شرایط تربیت دانشجو و پیشبرد سایر امور دشوار خواهد بود.
وی با بیان اینکه وظیفه ما در این مقطع این است که اقدامات ممکن را در دانشگاه های 
علوم پزشکی برای رفع مشکلات انجام دهیم، گفت: یکی از موضوعات مورد توجه، 
مقوله مهم جمعیت است که تا چند سال آینده ایران به مشکل پیری جمعیت گرفتار 

خواهد شد که می تواند آینده کشور را دچار مشکل کند.
اگر حال نیروی انسانی خوب باشد حال دانشگاه نیز خوب خواهد بود

حجت الاسلام مجید نقیلو مسئول دفتر نهاد مقام معظم رهبری در دانشگاه علوم 
پزشکی زنجان نیز در این مراسم با اشاره به اینکه یکی از مهم ترین مسائل این دانشگاه، 
موضوع خوابگاه های دانشجویی است که باید برای آن تدابیر لازم اتخاذ شود، اظهار 
کرد: هم اکنون ۱۹ خوابگاه پراکنده در سطح شهر با امکاناتی محدود وجود دارد که 

نیازمند ساماندهی و متمرکز شدن، هستند.
مسئول دفتر نهاد مقام معظم رهبری در دانشگاه علوم پزشکی زنجان با تقدیر از تلاش 
حدود یک ساله رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی زنجان برای رفع این مشکلات 
گفت: وی در این مدت برای رفع این خلاها به ویژه رفع معوقات انباشته شده اساتید 

و کارکنان تلاش کردند که جای قدردانی دارد.

وی با بیان اینکه رئیس سابق دانشگاه در این مدت برای پرداخت بدهی های فراوان 
دانشگاه نیز تلاش مضاعفی کردند، ادامه داد: وی در نوع انتقال مدیریت دانشگاه نیز 

رفتاری مناسب داشت.
نقیلو با بیان اینکه امیدواریم با حضور سعید سرداری در سمت ریاست دانشگاه علوم 
پزشکی استان زنجان حرکت های خوبی را در دانشگاه شاهد باشیم، گفت: از آغاز 

فعالیت وی در دانشگاه حرکت های خوبی در دانشگاه آغاز شده است.
مسئول دفتر نهاد مقام معظم رهبری در دانشگاه علوم پزشکی زنجان با اشاره به اینکه 
اگر حال نیروی انسانی خوب باشد حال دانشگاه نیز به همین طریق خوب خواهد بود، 

عنوان کرد: نیروهای انسانی به عبارتی چرخ های دانشگاه به چرخش درخواهد آمد.

 در حد مقدورات نسبت به حل و فصل مشکلات اقدام کردیم
حسین دین محمدی رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان نیز در این 
مراسم با اشاره به چالش ها و حواشی به وجود آمده در دانشگاه، گفت: در این مدت 

تلاش کردیم در حد مقدورات نسبت به حل و فصل مشکلات اقدام کنیم.
رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان با بیان اینکه در این مدت، بخشی از 
بدهی ها، مطالبات و معوقات بیمه ای دانشگاه پرداخت شد، گفت: تلاش داشتم در این 

مدت کوتاه فعالیت خود، اقدامات مفیدی را انجام  دهم.
 دانشگاه علوم پزشکی مشکلاتی چون کمبود منابع انسانی و فیزیکی است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان نیز در این مراسم با بیان اینکه دانشگاه ها 
به عنوان مراکز تولید علم شناخته می شوند، گفت: استقلال و مدیریت دانشگاه ها 

اهمیت ویژه ای دارد.
سعید سرداری به مشکلات دانشگاه نظیر کمبود منابع انسانی و فیزیکی اشاره کرد و 
افزود: ناترازی و کاهش درآمدهای اختصاصی پس از کرونا منجر به افزایش مشکلات 
دانشگاه شده است به گونه ای که اگر بودجه ای هم تصویب شود، مشکلات همچنان 

ادامه خواهد داشت.

رئیس جدید دانشگاه علوم پزشکی زنجان با اشاره به بدهی یک هزار و ۴۰۰ میلیاردی 
دانشگاه گفت: بخش قابل توجهی از درآمدهای اختصاصی صرف نیروهای انسانی 

شرکتی می شود که توان سیستم را برای هر اقدامی گرفته است.
وی گفت: مشکلات دانشگاه به دو دسته داخل و خارج دانشگاه تقسیم می شود که 
برای رفع آنها به اصلاح فرآیندها در داخل و افزایش همکاری میان دستگاه ها نیاز 

داریم.
سرداری با اشاره به بی انگیزگی نیروها در مجموعه دانشگاه علوم پزشکی استان گفت: 
مدیریت منابع انسانی اهمیت ویژه ای دارد و براین اساس به دنبال ایجاد انگیزه در 

نیروها هستیم و عزم خود را برای عبور از این چالش ها جزم کرده ایم.
درخواست کادر درمان اجرای عدالت در قبال خدمات است

ابوالفضل رفیعی، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان نیز در این مراسم 
با اشاره به اینکه حوزه سلامت برای همه کشورها اهمیت دارد، اظهار کرد: این اهمیت 

برای نظام ما ویژه تر است.
معاون استاندار زنجان با اشاره به اینکه عدالت و محرومیت زدایی از آرمان های کشور 
است، عنوان کرد: با اقدامات انجام شده شاهد گسترش خدمات درمانی در راستای 

همین محرومیت زدایی هستیم.
وی با اشاره به اینکه ارتقای سطح رضایت مندی و افزایش سرمایه اجتماعی منوط به 
ارائه خدمات به ویژه خدمات درمانی است، افزود: این خدمات در بخش بهداشت و 

درمان ویژه و متکثر و همچنین نیازمند تأمین تجهیزات سطح بالا است.
رفیعی با بیان اینکه تأمین نیازهای کادر درمان الزامی است، خاطر نشان کرد: نوسازی 

تجهیزات با توجه فرسودگی آن جزو اولویت ها محسوب می شود.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان با بیان اینکه حل مشکل به ویژه 
تأمین معیشت کادر درمان از جمله پرستاران در دستور کار است و تصمیمات خوبی 
هم اتخاذ شده است، افزود: مجموعه کادر درمان درخواست اجرای عدالت برای جبران 

خدمت را دارند.

ایرنا/ انجام آزمایش و تشخیص زودهنگام ابتلا به اچ آی وی، مهم ترین قدم برای 
کنترل این بیماری است. به همین دلیل اطلاع از مراکز آزمایش رایگان ایدز در ایران 
به افرادی که نیاز به انجام این آزمایش دارند کمک می کند تا از خدمات مراکز مشاوره 

بیماری های رفتاری به صورت رایگان و محرمانه استفاده کنند.
علی رغم فعالیت ها و اقداماتی که در طول سالیان گذشته انجام شده، هنوز چالش های 
بسیاری وجود دارد که باید به آن توجه شود. یکی از چالش های اصلی در کشور 
افت فعالیت های تشخیص و شناسایی موارد مبتلا به اچ آی وی است به همین دلیل 
تشدید  خصوص،  این  در  تست  انجام  به  ترغیب  و  مناسب  اطلاع رسانی  به منظور 
فعالیت های بیماریابی در کلیه  مراکزی که تست تشخیص اچ آی وی انجام می دهند، 

مدنظر قرار گرفته است.
با توجه به این مهم و حساسیت موضوع ایدز و رسالت دست اندرکاران عرصه سلامت و 
بهداشت کشور به مناسبت روز جهانی ایدز یک بازه زمانی یک ماهه )از ۲۰ آبان تا ۲۰ 
آذر( در نظر گرفته شده است که، فرصت مناسبی برای تبیین برنامه ها، جلب مشارکت 
سیاستگذاران و مسئولان، بیان اقدامات، دستاوردها و چالش های موجود و همچنین 

تکریم فعالیت های دست اندرکاران خواهد بود.
پویش »من هم تست اچ آی وی می دهم« از تاریخ ۲۰ آبان تا ۲۰ آذر ۱۴۰3 با دو 
هدف بیماریابی در جمعیت های کلیدی و اطلاع رسانی و دسترسی همگانی به آموزش 

و تست توسط وزارت بهداشت، درمان وآموزش پزشکی انجام می شود.
ویروس نقص ایمنی انسانی یا اچ. آی. وی نوعی ویروس آهسته گستر و عامل بیماری 
ایدز است که حدود چهار دهه از شناسایی آن در دنیا می گذرد و تاکنون افراد زیادی 

بر اثر ناآگاهی و ناخواسته قربانی این بیماری شده اند.
ایران نیز همگام با دنیا پذیرفته است که باید نسبت به اشاعه این ویروس مهلک و 
همچنان بدون درمان قطعی، اقداماتی از جمله پیشگیری و آموزش  را در دستور کار 

قرار دهد.
عامل ایجاد بیماری ایدز که ویروس اچ آی وی است به گلبول های سفید خون علاقه 
داشته و تنها درون آنها قادر به ادامه حیات است. از آنجا که گلبول های سفید در 
خارج از بدن مدت کوتاهی زنده می مانند پس این ویروس هم خارج از بدن در زمان 

کم از بین می رود.
این ویروس نسبت به سایر عفونت ها به راحتی انتقال نمی یابد و عمدتا از طریق آمیزش 
جنسی محافظت نشده، انتقال خون آلوده، سرنگ آلوده و در مواردی از مادر به فرزند 

منتقل می شود.
ایدز تا به حال جان میلیون ها انسان را گرفته و در سرتاسر جهان هر ساله میلیون ها 

انسان به ویروس "اچ. آی. وی" آلوده می شوند.
به گزارش سازمان ملل، در سال ۲۰۲۱ تعداد 3۸ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر در جهان با 
ویروس اچ آی وی زندگی می کردند. همچنین یک میلیون و 5۰۰ هزار نفر هم به این 
ویروس مبتلا شدند و ۶5۰ هزار نفر هم بر اثر بیماری ایدز جان باخته اند که شامل 

۱۱۰ هزار کودک و نوجوان می شود.
۱۷ درصد از مرگ و میر و ۲۱ درصد از مبتلایان جدید در سال گذشته را کودکان و 

نوجوانان تشکیل می دهند.
این سازمان همین طور تعداد جوانان مبتلا به اچ آی وی را ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر 
دانسته و بیان کرده که کودکان و نوجوانان فقط هفت درصد از جمعیت دارای اچ آی 
وی را تشکیل می دهند اما ۱۷ درصد از مرگ و میر و ۲۱ درصد از مبتلایان جدید در 

سال گذشته را شامل می شوند.
براساس این آمار از زمان شروع همه گیری بیماری ایدز ۸۴ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر 
به این بیماری مبتلا شده اند و ۴۰ میلیون و صد هزار نفر بر اثر این بیماری جان خود 

را از دست داده اند.
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برای نخستین بار پویش »من هم تست 
اچ آی وی می دهم« را در جهت شناسایی و درمان به موقع ایدز راه اندازی کرده است.

تاکید بر رعایت محرمانگی نیز از ارکان اصلی این پویش است؛ در واقع دسترسی 
عمومی به آموزش و تشخیص اچ آی وی به صورت نمادین و در قالب یک رویداد مختص 
روز جهانی ایدز انجام می شود. این بخش اغلب توسط موسسات، سازمان های مردم نهاد 

و یا مطب های خصوصی و از طریق فراخوان در هر دانشگاه انجام می گیرد.
تست تشخیصی اچ آی وی در مراکز مشاوره بیماری های رفتاری به صورت کاملًا محرمانه 
و رایگان در دسترس است. آدرس مراکز ارائه دهنده خدمت تشخیص اچ آی وی از 

طریق سایت https://icdc.behdasht.gov.ir/vct قابل دسترس عموم است.
حدود ۲۴ هزار بیمار مبتلا به ایدز در کشور شناسایی شدند

عضو کمیته کشوری بیماری های عفونی با بیان اینکه حدود ۲۴ هزار بیمار مبتلا به 
ایدز در کشور شناسایی شدند، گفت: اقدام وزارت بهداشت برای اجرای پویش ملی 
»من هم آزمایش اچ آی وی می دهم« در جهت شناسایی مبتلایان و آغاز روند درمان 

ایدز مثبت و موثر است.
بر اساس آمارهای موجود، تخمین زده می شود که حدود ۴۴ هزار نفر در کشور مبتلا 
به ایدز باشند که ۲۴ هزار بیمار مبتلا به ایدز در کشور شناسایی شده و از این تعداد 

۱۹ هزار نفر تحت درمان بوده که ۹3 درصد آنها پاسخ مثبت به درمان داشته اند.
مینو محرز با هشدار به اینکه سن ابتلا به ایدز در کشور کاهش یافته است، اظهار 
داشت: تماس جنسی نامطمئن از مهمترین دلایل ابتلا به اچ آی وی مثبت است و 
رفتارهای جنسی کنترل نشده به دلیل مصرف مواد روانگردان در میان نوجوانان و 

جوانان زیاد شده است که ابتلا به این بیماری را افزایش می دهد.
این متخصص بیماری های عفونی ادامه داد: با توجه به اینکه سن ابتلا به ایدز در کشور 
کاهش یافته از آموزش و پرورش می خواهیم که نسبت به آگاهی دانش آموزان در 
مورد راه های انتقال ایدز اقدام کند تا آنها در برابری ابتلا به این بیماری مصون باشند.

ایران بهترین برنامه کشوری را در زمینه ایدز دارد به طوری که ابتلا به آن منجر به 
مرگ بیماران نمی شودمحرز با بیان اینکه مردم آگاهی کافی از این بیماری ندارند و به 
همین دلیل از انجام آزمایش اچ آی وی هراس دارند، تصریح کرد: اجرای پویش ملی 
»من هم آزمایش اچ آی وی می دهم« توسط وزارت بهداشت بجا و ضروری بوده و در 

واقع می تواند روند درمان مبتلایان را تسهیل کند.
درمان رایگان مبتلایان به ایدز در کشور

وی با بیان اینکه حدود ۲۰۰ مرکز مشاوره و درمان بیماری های رفتاری در کشور وجود 
دارد، اظهار داشت: انجام آزمایش اچ آی وی و درمان مبتلایان به صورت رایگان در 

کشور انجام می شود و ایران بهترین برنامه کشوری را در زمینه ایدز دارد به طوری که 
ابتلا به آن منجر به مرگ بیماران نمی شود.

به گفته این پزشک بیماری های عفونی، علایم ظاهری بیماری ایدز گاهی تا ۱۰ سال 
بروز نمی کند و فقط با انجام آزمایش می توان آن را تشخیص داد و در صورت ابتلا 

سریعتر درمان را آغاز کرد.
اچ آی وی امروز مخصوص گروه خاصی نیست

همچنین هنگامه نامداری تبار رئیس اداره کنترل ایدز وزارت بهداشت نیز با بیان اینکه 
اچ آی وی امروز مخصوص گروه خاصی نیست، گفت: ما نباید فکر کنیم هرکس ایدز 
دارد حتما جزو یکی از گروه های پرخطر بوده است؛ اگرچه در بین گروه های پر خطر 

احتمال ابتلا به این بیماری بیشتر است.
وی با بیان اینکه اچ آی وی یک بیماری عفونی و کاملا قابل کنترل است، اظهارداشت: 
قابل کنترل بودن به شرط این است که به موقع تشخیص داده شود و به شکل درست 
و دقیقی تحت درمان قرار گیرد و در این صورت افراد مبتلا به اچ آی وی نه تنها زندگی 

نرمالی خواهند داشت بلکه بیماری را نیز به دیگران منتقل نمی کنند.
از همکاری سازمان هایی همچون سازمان زندانها، بهزیستی، وزارت  تبار  نامداری 
کشور، ستاد مبارزه با مواد مخدر و بخش های مختلف وزارت بهداشت از جمله اداره 
اعتیاد، اداره hiv و غیره در پویش »من هم تست اچ آی وی می دهم« خبر داد و 
گفت: پویش »من هم تست اچ آی وی می دهم« از ۲۰ آبان تا ۲۰ آذرماه اجرا می شود.

وی درباره روش های آلوده شدن به این ویروس یادآور شد: ویروس اچ آی وی فقط 
در گلبول های سفید قادر به ادامه حیات است و گلبول های سفید نیز در خون و 
ترشحات وجود دارند بنابراین اچ ای وی در روابط معمولی همچون آشامیدن، روبوسی 
کردن و دست دادن قابل انتقال نیست و در صورتی که خون افراد با هم تلاقی یابد 

ویروس منتقل می شود.
انتقال از طریق مادر به جنین یا کودک یافت نشده است

وی افزود: در گذشته ویروس اچ آی وی از طریق مادر به جنین و همچنین با استفاده 
از شیر مادر به نوزاد قابل انتقال بود اما خوشبختانه دستاورد بزرگ دانشمندان ما این 
بوده که طی چند سال اخیر از بین افراد شناسایی شده، انتقال از طریق مادر به جنین 

یا کودک یافت نشده است.
رئیس اداره کنترل ایدز وزارت بهداشت همچنین خبر داد: طی چند سال اخیر از بین 
افراد شناسایی شده هیچ کدام انتقال از مادر به کودک نبوده و این در حالی است که 
برخی از مادران در دوران بارداری اچ آی وی مثبت داشتند اما پس از دارو گرفتن، 
سطح ویروس در خون شان پائین آمده و نوزادهای آنان فاقد اچ آی وی بوده و سالم 

هستند که موفقیت بزرگی در زمینه کنترل اچ آی وی به وجود آمده است.
وی گفت: از سوی دیگر با برنامه های منسجمی که در جهت کاهش آسیب در بین 
مصرف کنندگان مواد تزریقی صورت گرفته است، ضریب انتقال در گروه معتادان 

تزریقی پائین آمده است و اکنون الگوی انتقال بیشتر از طریق روابط جنسی است.
نامداری تبار تصریح کرد: انقلابی بزرگ در پیشگیری و کنترل اچ آی وی صورت گرفته 
است و اکنون داروهای ضد ویروس ایدز بسیار موثر هستند اما در عین حال تاکید می 
کنیم که درمان قطعی برای اچ آی وی وجود ندارد به عبارتی نمی توان ادعا کرد که 
ویروس به طور کامل از بین می رود اما داروها توان این را دارند تا میزان ویروس در 
خون را به صفر برسانند بنابراین افراد مبتلا نه تنها دچار عوارض بیماری نمی شوند 

بلکه باعث انتقال بیماری هم نمی شوند.

۳۳ جامعه

در آئین تکریم و معارفه رئیس دانشگاه علوم پزشکی زنجان، معاون وزیر بهداشت بر لزوم تسویه بدهی های این دانشگاه تاکید کرد؛

زخم یک بدهی!
 معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی: حدود ۶۵ دانشگاه علوم پزشکی کشور قریب به ۹۰ هزار میلیارد ریال بدهی دارند

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان: دانشگاه علوم پزشکی زنجان بدهی یک هزار و ۴۰۰ میلیاردی دارد

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

آزمایش »اچ آی وی«
 محرمانه و رایگان است

فراخوان  انتشار  از  زنجان  استانداری  شوراهای  و  امور شهری  مدیرکل  ایرنا/  
استخدام ۱۲۱ نفر در مشاغل آتش نشانی برای شهرهای زنجان، خرمدره و ابهر 

خبر داد.
سعید خلجی افزود: با پیگیری سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور و 
استانداری زنجان، مجوز برگزاری آزمون برای تامین نیروی انسانی مورد نیاز در 
مشاغل عملیاتی آتش نشانی از محل مجوز سهمیه استخدامی سازمان اداری و 

استخدامی کشور برای شهرداری های زنجان، ابهر و خرمدره دریافت شد.
وی گفت: در این مرحله، ۱۲۱ نفر مشتمل بر ۱۱۵ مرد و ۶ زن از افراد واجد 
شرایط از طریق برگزاری آزمون کتبی و عملی به صورت پیمانی استخدام می 

شوند.
خلجی اضافه کرد: نام نویسی در این آزمون از طریق پایگاه جهاد دانشگاهی 

به نشانی https://hrtc.ir/ آغاز شده است و تا ۱۰ آذرماه ادامه خواهد یافت.
وی گفت: این آزمون با توجه به افزایش ایستگاه های آتش نشانی در شهرهای 
زنجان، خرمدره و ابهر برگزار می شود و از طریق آن، نیروی آتش نشان و راننده 
آتش نشان با مدرک تحصیلی دیپلم در همه رشته های مشخص شده تامین 

خواهد شد.
مدیرکل امور شهری و شوراهای استانداری زنجان از متقاضیان درخواست کرد، 
ضمن مراجعه به سامانه مذکور و مطالعه دقیق دفترچه راهنما در زمان مقرر 

ثبت نام کنند.

مدیرکل امور شهری و شوراهای استانداری زنجان:

فراخوان استخدام ۱۲۱ نفر در مشاغل 
آتش نشانی زنجان منتشر شد

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان:

شکارچیان آهو در زنجان دستگیر شدند

صدای زنجان/  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان گفت: ۲ شکارچی 
متخلف به جرم شکار ۲ راس آهو در منطقه حفاظت شده فیله خاصه زنجان دستگیر 
شدند. محمدرضا یافتیان افزود: ماموران یگان حفاظت محیط زیست استان زنجان 
با هماهنگی پلیس اطلاعات و امنیت استان، سه فرد متخلف را حین انتقال لاشه ۲ 

راس آهو از منطقه حفاظت شده فیله خاصه به شهر زنجان مشاهده کردند.
وی اضافه کرد: پلیس در کیلومتر ۴۵ جاده قدیم زنجان - میانه قصد توقف خودروی 
شکارچیان را داشت که متخلفان بدون توجه به هشدارهای داده شده، متواری شدند.

این مسوول ادامه داد: متخلفان با مشاهده مامورین، به سمت شهر زنجان حرکت و 
در ۲۰ کیلومتری شهر مسیر خود را به سمت شهر میانه تغییر دادند و در طول مسیر 
نیز به هشدارهای گشت های انتظامی و راهنمایی رانندگی شهرستان های زنجان و 

میانه بی اعتنایی کرده و در شهر میانه مخفی شدند.
وی خاطرنشان کرد: مامورین یگان حفاظت محیط زیست استان با تعقیب متخلفان و 
با هماهنگی مامورین پلیس اطلاعات و امنیت استان و کلانتری قره بوطه، بعد ازظهر 
همان روز، ۲ نفر را در حین برگشت از شهر میانه در کیلومتر ۷۵ دستگیر کردند و 

لاشه ۲ راس آهو نیز از خودرو متخلفین کشف و ضبط شد.
یافتیان با بیان اینکه یکی از متخلفان به همراه سلاح های خود به محل نامعلومی 
متواری شده است، خاطرنشان کرد: یکی از متخلفان دستگیر شده بومی و دیگری از 
متخلفان سابقه دار و ساکن یکی از شهرهای شمالی کشور است و به زودی فرد سوم 

نیز که شناسایی شده و غیربومی است دستگیر خواهد شد.
منطقه فیله خاصه ۵۵ هزار هکتار وسعت دارد و از اسفند سال ۹۹ به عنوان منطقه 
حفاظت شده ارتقا پیدا کرد. این منطقه یکی از زیستگاه های مهم آهوان محسوب 
به  نزدیک  اکنون  ولی  نداشت  واحدی  مدیریت  گذشته  در  منطقه  شود،این  می 
چهارماه مستقل شده است و مدیریت جدگانه ای دارد. هم اکنون جمعیت حفاظت 
شده "آهوان" منطقه فیله خاصه نسبت به منطقه حفاظت شده سرخ آباد افزایش 
چشمگیری یافته به طوری که در سرشماری امسال از مجموع یک هزار و ۱۱۶ راس، 
۶۹۳ راس به این منطقه اختصاص داشته و ۴۲۳ راس نیز در منطقه حفاظت شده 

سرخ آباد بوده است.

تسنیم/ مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان زنجان توضیحاتی را در خصوص تصرف 
۵۰۰ هکتار از اراضی روستای قروه توسط منابع طبیعی را ارائه کرد و گفت: اگر قرار 
بر تغییر مالکیت برخی از اراضی این روستا باشد، قطعاً این اداره کل نسبت به اصلاح 
اسناد اقدام خواهد کرد.  مهرماه سال جاری بود که سجاد دده جانی مدیرکل بازرسی 
استان زنجان در نشست خبری خود با خبرنگاران از تصرف غیرقانونی اراضی یک 
روستا توسط اداره کل منابع طبیعی خبر داد و گفت: متأسفانه ۵۰۰ هکتار از اراضی 
این روستا به ناحق توسط این اداره تملک شده و بیش از ۱۰۰ کشاورز نسبت به این 
موضوع اعتراض دارند. البته این مسئول اعلام کرد که این موضوع حل شده است و 
اراضی قرار است به کشاورزان برگردد. در همین راستا حسین کاظمی مدیرکل ثبت 
اسناد و املاک استان زنجان اظهار داشت: رفع تصرف ۵۰۰ هکتار اراضی روستای 
قروه ابهر در حال بررسی است. وی در پاسخ به سؤال خبرنگار  مبنی بر اینکه این 
مشکل از کجا شکل گرفت؛ گفت: در آن روستا برای حدود ۲ هزار هکتار از اراضی 
ملی سند مالکیت صادر شده است. بعد از صدور این تعداد سند مالکیت، یک 
تعدادی از روستاییان اعلام کردند که مالکیت برخی از این زمین ها برای روستاییان 
است. مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان زنجان اضافه کرد: اداره کل بازرسی استان 
زنجان به جد پیگیر این موضوع است؛ این موضوع باید در یک کمیسیون مورد 
تأیید قرار بگیرد و اگر قرار بر تغییر مالکیت برخی از اراضی این روستا باشد، قطعاً 
این اداره کل نسبت به اصلاح اسناد اقدام خواهد کرد.  وی با بیان اینکه باید سابقه 
عکس های هوایی ۱۳۳۵ و همینطور برخی موضوعات دیگر از قبیل سابقه کشت 
باید بررسی شود، مطرح کرد: اگر اثبات شود این زمین ها برای کشاورزان است قطعاً 

این اداره کل نسبت به اصلاح اسناد صادر شده اقدام خواهد کرد. 

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان:

وضعیت ۵۰۰ هکتار تصرف شده روستای
 قروه ابهر به کجا رسید؟ 
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با هدف ترویج فرهنگ کتابخوانی؛

مسابقه کتابخوانی »خار و میخک« 
در زنجان برگزار می شود

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان:
 پروژه ۱۸ ساله زنجان به اعتباری بالغ بر 

۸۵ میلیارد تومان نیاز دارد

ایسنا/ مسابقه کتابخوانی »خار و میخک« به مناسبت گرامی داشت هفته کتاب و 
یاد و خاطره شهید یحیی سنوار با مشارکت اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
در زنجان برگزار می شود. مهلت شرکت در مسابقه کتابخوانی »خار و میخک« از 
۲۸ آبان تا ۳۰ آذرماه در نظر گرفته شده است. همه رده های سنی در این مسابقه 

می توانند شرکت کنند و شرکت برای همه اقشار جامعه آزاد است.
برای ۱۲ نفر از برگزیدگان مسابقه کتابخوانی »خار و میخک« جوایز نفیس اهداء 
خواهد شد. علاقه مندان جهت شرکت در این مسابقه می توانند با مراجعه به سامانه 
 Pdf ضمن دسترسی به فایل www.ketabkhooon.ir مسابقات کتابخوانی

این کتاب، در این مسابقه شرکت کنند.
شماره های  با  بیشتر  اطلاعات  کسب  جهت  می توانند  افراد  همچنین 

۰۲۴۳۳۵۴۹۹۲۹ و ۰۲۴۳۳۵۴۹۹۱۹ داخلی ۱۷ تماس حاصل کنند.

صدای زنجان/ مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان با اشاره به پروژه 
ساختمان تئاتر زنجان که از سال ۱۳۸۵ کلنگ زنی شده و تاکنون تنها ۱۳ درصد 
پیشرفت داشته است، گفت: این پروژه نیاز به اعتباری معادل ۸۵ میلیارد تومان 

دارد تا به بهره برداری اولیه برسد.
اصغر حاج علی اکبری، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان اظهار داشت: 
در حال حاضر، چندین پروژه فعال و نیمه فعال در حوزه عمرانی و تجهیز مراکز 
فرهنگی و هنری استان زنجان در دست اقدام است، از جمله این پروژه ها، تکمیل و 

تجهیز مراکز فرهنگی هنری است که در مراحل مختلف اجرایی قرار دارند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان با اشاره به پروژه ساختمان تئاتر 
پیشرفت  درصد  تنها ۱۳  تاکنون  و  کلنگ زنی شده  سال ۱۳۸۵  از  که  زنجان 
داشته است، گفت: این پروژه نیاز به اعتباری معادل ۸۵ میلیارد تومان دارد تا به 

بهره برداری اولیه برسد.
وی با بیان اینکه این اعتبار از طریق مکاتبات وزارتخانه و اداره کل نظارت و بودجه 
در دستور کار قرار گرفته است، افزود: بااین حال، تاکنون از طریق اعتبارات استانی 
امکان تأمین آن فراهم نشده و پیگیری نمایندگان مجلس در این زمینه ادامه دارد.

حاج علی اکبری با اشاره به اینکه در سفر شهید رئیسی )دولت سیزدهم( به استان 
نیز اعتباری برای این پروژه مصوب نشد، زیرا پیشرفت فیزیکی آن ناکافی بود، 
افزود: مدیران وزارت فرهنگ و اداره نظارت نیز با بازدید حضوری از پروژه، برآورد 

کرده اند که برای تکمیل آن به این مبلغ نیاز است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان هنرستان هنرهای زیبای دخترانه، 
یکی دیگر از پروژه های عمرانی است که توسط اداره مسکن و شهرسازی اجرا 
می شود و بهره برداری آن بر عهده اداره کل فرهنگ و ارشاد خواهد بود، ادامه داد: 

این پروژه  هم همچنان تحت نظارت مجریان مربوطه قرار دارد. 

تهیه کننده »باغ کیانوش« مطرح کرد؛

قصه های زیادی از دهه ۶۰ می توان تعریف کرد
ایلنا/  فیلم سینمایی »باغ کیانوش« به کارگردانی رضا کشاورز حداد و تهیه کنندگی 
محمدجواد موحد به تازگی در سینماهای کشور اکران شده است. این فیلم سینمایی 
برای اولین بار در چهل ودومین جشنواره فیلم فجر نمایش داده شد و توانست جایزه 

بهترین دستاورد هنری در بخش نگاه نو را از آن خود کند.
»باغ کیانوش« اولین فیلم سینمایی رضا کشاورز حداد به حساب می آید که شهرام 
حقیقت دوست، علیرضا آرا، مجید پتکی، مهدیه نساج، لادن ژافه وند، مهدی فریضه، 

علی دولتیاری، امیرحسین رضازاده و عباس جمشیدی فر در آن ایفای نقش کرده اند.
به بهانه اکران این فیلم سینمایی با محمدجواد موحد گفتگویی داشتیم که در ادامه 

مشروح آن را از نظر می گذرانید:
»باغ کیانوش« چطور شکل گرفت و چه ویژگی هایی از این اثر شما را به ساخت 

آن ترغیب کرد؟
در مجموعه باشگاه فیلم سوره شرایط کمی متفاوت است و اینگونه نیست که فیلمسازی 
یک فیلمنامه به ما ارائه دهد و ما تصمیم بگیریم که این فیلمنامه را تهیه کنیم یا خیر. 
در باشگاه فیلم سوره آثار به نوعی تألیف می شوند به این معنا که از ایده اولیه همه چیز 

در باشگاه فیلم سوره طراحی می شود.
اولویت باشگاه فیلم سوره کشف استعداد فیلمسازان جوان است تا آن ها را در یک پروسه 
راهبری به فیلم بلند برسانیم و آقای کشاورز هم از سال ۱3۹۸ وارد مجموعه ما شدند، 
چند فیلم کوتاه با هم ساختیم و یک قسمت سریال کارگردانی کردند و به این نتیجه 
رسیدیم فیلمسازی پیدا کرده ایم که می تواند برای کودک و نوجوان فیلم باکیفیت بسازد 

و به همین دلیل تصمیم گرفتیم ساخت یک فیلم سینمایی را با ایشان انجام دهیم.
من کتابی با نام »باغ کیانوش« خوانده بودم که این کتاب را به آقای کشاورز معرفی 
کردم و ایشان هم وقتی کتاب را خواند از آن استقبال کرد و بعد پروژه را پیش بردیم 
به طوریکه در مرحله اول طرح نوشته شد، بعد سیناپس را نوشتیم و بعد به نسخه 

نهایی رسیدیم.
فیلمسازان ایرانی در سال های اخیر بسیار بیشتر از گذشته به سراغ دهه ۶۰ 
رفته اند و حالا پس از فیلم های کمدی شاهد رجوع آثار اجتماعی به دهه ۶۰ 
هستیم. این دهه چه ویژگی هایی دارد که تا این حد برای سینماگران جذاب 

است؟
به نظر من دهه ۶۰ صاحب اتمسفری است که هم برای جامعه آشنا است و هم به لحاظ 
تولیدی برای سینماگران حاوی ویژگی های جذابی است. مردم دهه ۶۰ مردمی بودند که 
می توان قصه های زیادی درباره آن ها تعریف کرد، کشور ما اتمسفری در آن ایام تجربه 
کرده که در حالتی عادی اتفاقات آن دوران در هیچ کشوری رخ نمی دهد و این اتفاقات 

بستری در اختیار ما قرار می دهد که قصه های متفاوتی روایت کنیم.
البته در دوره آخر جشنواره فیلم فجر هر چند که آثاری مربوط به این دهه زیاد هستند 
اما تعداد فیلم هایی که قصه شان در زمان حاضر روایت می شود بیشتر است. ما در این 
دوران جنگ نظامی را داشتیم، مهم ترین چالش بچه های »باغ کیانوش« این است که 
وقتی وارد یک باغ می شوند یک خلبان عراقی که مأموریت کشتن آدم ها را داشته وارد 

باغ شده و این اتفاق قصه عجیب و غریبی ایجاد می کند.
البته که پرداختن و تمرکز بر دوران جنگ در سینما فقط مربوط به کشور ما نیست 
و روزهای جنگ جهانی اول و دوم که قدمتی بیشتر از جنگ تحمیلی ما دارند هم 
همچنان دستمایه بسیاری از فیلم های اروپایی و آمریکایی هستند و مهم ترین فیلمسازان 
جهان همچنان مهم ترین آثارشان مربوط به آن دوران است که شاید نمونه معروف آخر 

آن »اوپنهایمر« باشد.
کشور ما در دهه ۶۰ درگیر اتفاقاتی بود که شاید از دهه ۲۰ به بعد تابحال تجربه اش 
نکرده بود و پس از آن هم چنین تجربه ای نداشت. نکته دیگر این است که وقتی شما 
به آن دوران می روید می توانید رنگ و لعاب بهتری برای فیلمتان در نظر بگیرید و از 
عناصری استفاده کنید که آدم ها همچنان دوست دارند آن ها را ببینند و آن دوران را 
بو کنند. در آن دوران سفره هفت سین ها شکل دیگری داشت و خانواده ها حال و هوای 
دیگری دارند. نکته دیگری که ما هم از آن استفاده کردیم این است که بعضی از حرف ها 
را که با قصه امروزی نمی توان مطرح کرد را می توان در دل قصه ای که در گذشته روایت 
می شود، مطرح کرد که به عنوان مثال می توان به فیلم »مصلحت« اشاره کرد که در 

باشگاه فیلم سوره ساخته شد و دغدغه عدالت داشت و شاید این مفهوم را نمی شد در 
قصه ای امروزی مطرح کرد، به همین دلیل قصه را به دهه ۶۰ بردیم. همه این مسائل 
در کنار هم قرار می گیرد که نشان می دهد دهه ۶۰ ما برای پرداخت سینمایی گزینه 
مناسبی است و اصطلاحاً پرملات به حساب می آید. نوجوانان فیلم »باغ کیانوش« مربوط 
به دوره ای می شوند که شاید ارتباط نوجوان امروزی با آن ها سخت برقرار شود. مثلًا 
اگر در گذشته موز یک میوه کمیاب بود ممکن است نوجوان امروزی با انگیزه بالای 
نوجوانان فیلم که ذوق دستیابی به موز دارند ارتباط برقرار نکند، یا حتی درگیری ها و 
اصطلاحاً کل کل هایی که نوجوانان امروزی دارند با کاراکترهای »باغ کیانوش« متفاوت 
است. این نگرانی را نداشتید که ممکن است نوجوانان امروزی نتوانند با کاراکترهای فیلم 

ارتباط برقرار کنند؟
یکی از چالش های ما در زمان طراحی پروژه و ساخت همین مسئله بود که آیا نوجوان 
امروزی درگیر »باغ کیانوش« می شود یا خیر. در طراحی به این نتیجه رسیدیم که 
اصلِ ماجرای کل کل بین نوجوانان هم دهه ۶۰ بوده هم الان هم وجود دارد یا اینکه 
تلاش برای غلبه بر ترس یا کار گروهی بین نوجوان امروزی و نوجوان دهه ۶۰ فرقی 
ندارد و شاید مصداق ها کمی متفاوت باشد که مثلًا شاید موز امروز مسئله شان نباشد. 
به همین دلیل ما روی مصداق ها که در فیلم »باغ کیانوش« موز است تمرکز نداشتیم و 
از یک جایی به بعد موز مسئله بچه ها نیست بلکه ورود دشمن خارج به خاک کشور یا 

روستایشان مسئله اصلی است.
به همین دلیل ما سعی کردیم طراحی پروژه را به سمتی ببریم که به جای پرداختن 
به خودِ مصداق ها در طراحی اثر روح اصلی فیلم طوری باشد که بچه ها در هر دوران و 
شرایطی بتوانند خودشان را جای شخصیت های اصلی فیلم بگذارند. بچه های فیلم وارد 
دنیای یک باغ شده اند و شاید بچه های امروزی وارد دنیای یک بازی کامپیوتری شوند و 
این دو با وجود تفاوت هایی که دارند برای هم قابل درک هستند. ما به همین دلیل در 
ابتدای فیلم تخیل را به سکانس ها اضافه کردیم تا بچه های امروزی هم درگیر موضوع 
شوند که باید بگویم به این هدف رسیدیم و در جشنواره کودک و نوجوان اصفهان 
بچه ها خیلی خوب با فیلم ارتباط برقرار کرده بودند و خودشان را جای قهرمان های 

فیلم می گذاشتند.
»باغ کیانوش« مخاطب هدف خود را با تبعات جنگ آشنا می کند. این شناخت 

برای نوجوان امروزی جامعه ما چه ضرورتی دارد؟
یکی از اهداف ما این بود که بچه ها با تاریخ خودشان آشنا شوند و نکته مهم دیگر این 
است که شرایط امروز ما شباهت زیادی به دوران دهه ۶۰ دارد. در هشت ماه اخیر آنچه 
که بر کشور ما گذشته به اندازه اتفاقی است که در مدت زمانی بیست ساله ممکن است 

برای یک کشور رخ دهد، از مسئله جنگی تا اتفاقاتی چون شهادت رئیس جمهور و... از 
جمله این اتفاقات هستند که کشور ما در چند ماه گذشته آن ها را تجربه کرده است. 
برای ما یکی از مسائل اصلی این بود که بچه های شرایط جنگی آن روزها را درک کنند، 
متوجه شوند که بچه های سال های گذشته چگونه زندگی می کردند و اصلًا بدانند که 
جنگ چیست و مسئله دیگر این است که ما فکر نمی کنم جنگ به پایان رسیده بلکه 
شکل جنگ تغییر کرده است. البته ما سعی کردیم تا جایی که امکان دارد زمختی جنگ 
را کم کنیم و حتی صحنه هایی که ممکن بود این زمختی را نشان دهد با انیمیشن نشان 
دادیم تا فضا کمی تلطیف شود و بچه ها به شکلی متفاوت با جنگ روبرو شوند و آن 
تصاویر رایج درباره جنگ را نبینند. »باغ کیانوش« به مخاطبش نشان می دهد که در 
همان روزها که درگیر جنگ بودیم زندگی جریان داشت و مردم در همین کشور در 
همدانی که جت های جنگی در آسمانش پرواز می کردند مراسم عروسی شان را برگزار 
می کردند، جشن می گرفتند و زندگی عادی در جریان بود اما همه این اتفاقات تحت 
تأثیر جنگ هم بوده و فکر می کنم آنچه که در »باغ کیانوش« روایت می شود با شرایط 
امروز ما هم همپوشانی دارد. البته ما در زمان ساخت این فیلم نمی دانستیم که قرار است 
چه اتفاقاتی رخ دهد اما همه می دانیم که تاریخ مدام در حال تکرار شدن است و هر 

موقعیت و شرایطی در دل تاریخ می تواند امروز هم تکرار شود.
با وجود اینکه شاید ذهن نوجوان مطلق نگر باشد اما از مطلق نگری فاصله گرفتید و حتی 

دشمنان را هم به طور مطلق پلید نشان ندادید.
انسان تا ۱3 - ۱۴ سالگی خیلی مطلق گراست و در نوجوانی این مطلق گرایی وجود 
دارد اما ما تلاش کردیم که به این سمت نرویم چرا که یکی از معضلات فیلم های دفاع 
مقدسی ما به خصوص در دهه های گذشته شعارزدگی بود و جنگ به شکل واقعی 
تصویر نمی شد و به جای درست نشان دادن، جنگ درشت نشان داده می شد و این 
اتفاق باعث می شد که بچه ها از قهرمان های جنگی فاصله بگیرند. وقتی یک آدمی آنقدر 
دست نیافتنی بشود که امکان نزدیک شدن به او وجود نداشته باشد دیگر نمی توان او را 
به عنوان الگو پذیرفت. ما باید قهرمان های دفاع مقدسمان را دست یافتنی معرفی کنیم 
تا بتواند آنها را الگو قرار دهد. شهید همت برای ما یک اسطوره است اما ما نباید ایشان را 
کاملًا دست نیافتنی نشان دهیم، بلکه او هم یک انسان واقعی بوده و باید واقعی به تصویر 
کشیده شود. ما سعی کردیم در »باغ کیانوش« عمیق تر به مفاهیم برسیم و همه مفاهیم 
لزوماً مربوط به جنگ نمی شوند، بلکه مضمون غلبه بر ترس یا تسلیم ترس نشدن در 
دوران تحصیل، در ازدواج، در انتخاب شغل و... هم می تواند به کمک نوجوان بیاید. اگر ما 
تمرکزمان را به طور مطلق بر جنگ می گذاشتیم ممکن بود که نوجوانان مفاهیم فیلم را 

مطلقاً مربوط به همان دوران جنگ بدانند که امروز دیگر کارایی ندارند.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

 برابر آرای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ایجرود به شرح ذیل مالکیت عینعلی رجبی بشماره ملی ۴۲۸۲130۲10 فرزند پیر محمد و علی رجبی بشماره ملی ۴۲۸۲1۲۸۹۷6 فرزند پیر محمد 
نسبت به ششدانگ خریداری به صورت مبایعه نامه عادی در 3۲ قطعه زمین زراعی به شرح ذیل محرز گردیده. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت  صادر خواهد شد. 

1(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۷۵36/۷ متر مربع به پلاک فرعی 13۲1 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۸1 مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
۲(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 11۲61/61 متر مربع به پلاک فرعی 1۷۵3 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۸3 مورخه 1۴0۲/1۲/0۲

3(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۲3۷1/۴3 متر مربع به پلاک فرعی 6۴۲ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۷۸ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
۴(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 3۲1۸/63 متر مربع به پلاک فرعی ۵03 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۷۷ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
۵(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 113/۲1 متر مربع به پلاک فرعی 1۴۸6 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۴۵ مورخه 1۴0۲/11/۲۹

6(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۸30۵/31 متر مربع به پلاک فرعی 1۵۷3 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۴6 مورخه 1۴0۲/11/۲۹
۷(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۴۷۵۴/۸3 متر مربع به پلاک فرعی 1۷01 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۸1 مورخه 1۴0۲/1۲/1۲

۸(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 100۴۵/۸۷ متر مربع به پلاک فرعی 10۵3 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۸۷ مورخه 1۴0۲/1۲/1۲ 
۹(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۵6۸0/۴۵ متر مربع به پلاک فرعی 1۲6۲ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۷۹ مورخه 1۴0۲/1۲/1۲ 

10(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۵06۹/۷۲ متر مربع به پلاک فرعی 1۷3۸ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۸۷ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
11(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 1361۹/6۷ متر مربع به پلاک فرعی ۹۸۸ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۸۵ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲

1۲(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 3610/۹3 متر مربع به پلاک فرعی 1۲16 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۸۹ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
13(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۴۹3۹/۸6 متر مربع به پلاک فرعی 111۹ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۴۴ مورخه 1۴0۲/11/۲۹

1۴(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 6۵01/۸۸ متر مربع به پلاک فرعی 1۴1۴ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۴۷ مورخه 1۴0۲/11/۲۹ 
1۵(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۴۹۴۵/۵3 متر مربع به پلاک فرعی 1۲06 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۴۹مورخه 1۴0۲/11/۲۹ 

16(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 6۵۷/۸۹ متر مربع به پلاک فرعی ۲۲۵ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۵۲ مورخه ۲۹/11/1۴0۲ 
1۷(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۴316/۹۷ متر مربع به پلاک فرعی ۹۴6 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۵0 مورخه 1۴0۲/11/۲۹ 
1۸( ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 3۲۷/۹۸ متر مربع به پلاک فرعی 1۴63 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۴۸ مورخه 1۴0۲/11/۲۹ 
1۹(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 6۸۲۴/۵3 متر مربع به پلاک فرعی 1۲۷۷ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۵1 مورخه 1۴0۲/11/۲۹

۲0(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۴۹۵۷/1۸ متر مربع به پلاک فرعی 1۴۵۵ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۸۷ مورخه 1۴0۲/1۲/1۲ 
۲1(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 3۹۴۴/0۲ متر مربع به پلاک فرعی 310 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانگاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۸3 مورخه 1۴0۲/1۲/1۲

 ۲۲(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۲163٫۴3 متر مربع به پلاک فرعی ۸۹1 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۸۹ مورخه 1۴0۲/1۲/1۲ 
۲3(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 103۸ متر مربع به پلاک فرعی 6۷1 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۹1 مورخه 1۴0۲/1۲/1۲ 

۲۴(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۴0۷۹/13 متر مربع به پلاک فرعی ۸۷6 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۹3 مورخه 1۴0۲/1۲/1۲ 
۲۵(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۲1۵0/۲1متر مربع به پلاک فرعی 13۷۹ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۹۵ مورخه 1۴0۲/1۲/1۲ 
۲6(ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 1۴01/۷۵ متر مربع به پلاک فرعی 1۴66 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲6۹۷ مورخه 1۴0۲/1۲/1۲ 

۲۷(سه دانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 1۸6۷/۷6 مترمربع به پلاک فرعی 1111 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲611 مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
۲۸( سه دانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 1۸6۷/۷6 مترمربع به پلاک فرعی 1111 از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲611 مورخه 1۴0۲/1۲/0۲

۲۹(سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۹۸30/۴۵ متر مربع به پلاک فرعی ۹۵۹ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲603 مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
30(سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۹۸30/۴۵ متر مربع به پلاک فرعی ۹۵۹ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲601 مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
31(سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 1۸1۹/01متر مربع به پلاک فرعی 166۸ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲60۹ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 

3۲( سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 11۸1۹/01 متر مربع به پلاک فرعی 166۸ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۹۵ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
33(سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 1۹01۹/۲ متر مربع به پلاک فرعی 16۵۵ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲613 مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
3۴( سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 1۹01۹/۲ متر مربع به پلاک فرعی 16۵۵ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲613 مورخه 1۴0۲/1۲/0۲
3۵(سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۲۵1۹/1۲ متر مربع به پلاک فرعی ۵3۷ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲60۵ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
36( سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت ۲۵1۹/1۲ متر مربع به پلاک فرعی ۵3۷ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۹۹ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
3۷( سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 3۹0۵/6۷ متر مربع به پلاک فرعی ۲6۹ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲60۷ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲ 
3۸ سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین زراعی به مساحت 3۹0۵٫6۷ متر مربع به پلاک فرعی ۲6۹ از 3۹ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خانقاه برابر آرای شماره 1۴03603۲۷00۴00۲۵۹۷ مورخه 1۴0۲/1۲/0۲

تارخ انتشار نوبت اول:1403/08/19* تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/09/04
علی غلامی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایجرود 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

فاقد  وساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
هیات  صادره  آرا  برابر  سندرسمی  فاقد  وساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان 
محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز 
آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان 
اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 1 – برابر 
رای شماره 1۴03603۲۷00۹001۴1۵ متقاضی خانم مولود الله قلی فرزند حسین 
به شماره شناسنامه ۹۹3۷صادره از  در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت ۹0۹/1۹مترمربع مفروزومجزا شده پلاک 36۲۵فرعی از 3۸اصلی واقع 
در زنجان بخش سه خرمدره خریداری از مالک رسمی)حسین اله قلی ( ۲-برابر 
رای شماره 1۴0۲11۴۴۲۷00۹00۷3۷ متقاضی خانم مولود الله قلی فرزند حسین 
به شماره شناسنامه ۹۹3۷صادره از  در ششدانگ  یک قطعه باغ به مساحت 
1۴1۷/0۴مترمربع مفروزومجزا شده پلاک ۴3فرعی از30اصلی  واقع در زنجان 
بخش سه خرمدره خریداری از مالک رسمی )خود متقاضی ( 3-برابر رای شماره 
1۴03603۲۷00۹001۲01 متقاضی خانم ناهید الله قلی فرزند حسین به شماره 
شناسنامه 11۲۷۵ صادره از در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
۸۷3/3۹ از پلاک 36۲۵ فرعی از 3۸اصلی  واقع در زنجان بخش سه خرمدره 

خریداری از مالک رسمی )حسین اله قلی(
تاریخ انتشار اول 1۴03/0۸/1۹ 
ناصرکلانتری_رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار دوم 1۴03/0۹/0۴ 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای شماره 1۴03603۲۷00۵003۵11 مورخ 1۴03/0۸/13 هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک ماهنشان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان آقایان محرمعلی 
سهامی و علی سهامی مبنی بر صدور سند مالکیت هر کدام نسبت به میزان سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین دیمی پلاک شماره 3۷۵ فرعی از ۸۹- اصلی به 
مساحت 60۸0/01 متر مربع واقع در روستای سریک بخش 6 حوزه ثبت ملک 
ماهنشان ارت پدری و به موجب و دادنامه شماره 1۴0۲113۹0001۸3۲۴6۵ مورخ 
1۴0۲/0۸/1۵ شعبه ۲ دادگاه تجدید نظر دادگستری استان زنجان و صورتمجلس 
شماره 1۴0۲11000001۸۵۹۸۸۸ مورخ 1۴0۲/0۹/0۴ اجرای احکام مدنی شعبه 
یک شهرستان ماه نشان محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول:1۴03/0۸/1۹ 
حمیدرضا ملکی رئیس ثبت اسناد و املاکتاریخ انتشار نوبت دوم:1۴03/0۹/0۴



آموزشروز�� یک شنبه   ۴   آذر    ۱۴۰۳   *   سال بیست وسوم   *   شماره     ۲۷۴۳

مدیرکل نوسازی مدارس استان زنجان 
عنوان کرد:

پیمان سپاری مدارس اقماری راهی 
برای ارتقاء آموزش

۵۵
خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

مهر/ نیما شمساپور  در تشریح طرح جامع اقدام مشترک ملی برای هوش مصنوعی که 
پیش از این معاون علمی رئیس جمهور درباره آن خبر داده بود، اظهار کرد: با تصمیم 
گیری معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در دوره جدید، بنا بر 
این شد که موضوعات مربوط به هوش مصنوعی خروجی محور باشد و بر این اساس 
طرحی تحت عنوان طرح جامع اقدام مشترک ملی برای هوش مصنوعی کلید خورد 
و سه حوزه »توانمندسازی نیروی انسانی«، »زیرساخت« و »داده« در این طرح مورد 

توجه و تاکید قرار دارد.
مدیر برنامه ملی هوش مصنوعی معاونت علمی برنامه نخست ذیل این طرح جامع را 
توانمندسازی نیروی انسانی عنوان کرد و در این باره گفت: با توجه به کاربردپذیری 
هوش مصنوعی و از سوی دیگر افزایش نرخ مهاجرت نیروی انسانی باید برنامه هایی 
برای توانمندسازی نیروی حوزه هوش مصنوعی در دستور کار داشته باشیم. دنیا طی 
۱۰ سال آینده با توجه به تحولاتی که در حوزه هوش مصنوعی در حال رخ دادن است، 
تغییر خواهد کرد و یکی از اهداف ما این است که افراد بتوانند از این تغییر بیشترین 

استفاده را در راستای اهداف اقتصادی و … خود داشته باشند.
شمساپور آموزش و آشنایی افراد با حوزه هوش مصنوعی را موضوعی مهم عنوان کرد 
و افزود: در همین راستا قرار است با کمک معاونت علمی، دانشگاه ها و آکادمی های 
صنعتی، مسیرهای شغلی را تعریف می کنیم که در این مسیر نهایتاً متخصصان حوزه 
هوش مصنوعی تربیت می شوند. از آنجا که هوش مصنوعی در همه ابعاد از جمله 
تصمیم گیری ها، زندگی شخصی و … مؤثر است، برنامه کلی ما این است که افرادی 
از این فناوری  که در حوزه تخصصی هوش مصنوعی نیستند، در حوزه خودشان 

استفاده کنند.
حمایت از پایان نامه های مرتبط با فناوری هوش مصنوعی

دانش آموخته دکتری دانشگاه تهران درباره برنامه عملیاتی در حوزه توانمندسازی 
نیروی انسانی در حوزه هوش مصنوعی توضیح داد و گفت: در حال حاضر معاونت 
علمی در حوزه آموزش حمایت هایی را در دستور کار خود دارد از جمله اینکه اساتیدی 
که کرس هایی در مورد هوش مصنوعی دارند و به دانشجویان آموزش می دهند، مورد 
حمایت قرار دارند ولی قرار است این طرح در برنامه ملی هوش مصنوعی با یک چشم 
انداز بزرگ تری اجرا شود. همچنین اقدام دیگری که معاونت علمی در دستور کار خود 
دارد، حمایت از پایان نامه های مرتبط با فناوری هوش مصنوعی است اما اینکه این 
اقدامات ذیل یک چشم انداز بزرگ تر، کلی تر و خروجی محور قرار بگیرد، هدف اصلی 
برنامه ملی هوش مصنوعی است. کار برنامه ملی هوش مصنوعی، کار ستادی نیست و 
ما به دنبال برنامه ریزی، هماهنگی و خروجی گرفتن در حوزه هوش مصنوعی هستیم.

امکان اشتراک گذاری داده بین سازمانها
وی برنامه دوم ذیل برنامه ملی هوش مصنوعی را موضوع حکمرانی داده عنوان کرد و 
گفت: در بخش های مختلف کشور همه در حال تولید دیتا هستند؛ به طور مثال بانک 
مرکزی یا شرکت های زیر مجموعه آن، اپراتورها و در مجموع در حوزه های بهداشت، 
آموزش، صنعت و … دیتای زیادی در حال تولید است. یکی از موضوعات اصلی این 
است که این دیتاها معمولاً به دلایل امنیتی و هک شدن بین سازمان های مختلف به 
اشتراک گذاشته نمی شود، اینکه یک حکمرانی دیتا داشته باشیم و اقتصاد اطلاعات 
را در نظر بگیریم و دیتاها را بی نام سازی کنیم تا امکان اشتراک گذاری آن بین 
سازمان ها وجود داشته باشد، کمک می کند که آینده تصمیم گیری و آینده کاربردی 

سازی هوش مصنوعی به وضعیت بهتری برسد.
شمساپور با اشاره به تدوین اسنادی در معاونت در خصوص نحوه اشتراک گذاری 
دیتاها بین سازمان ها و شرکت ها گفت: اسنادی مرتبط با حکمرانی داده در حوزه 
هوش مصنوعی در معاونت علمی در حال تدوین است که در آینده منتشر خواهد شد 
البته باید توجه داشت که منظورمان در این مدل، حکمرانی با استفاده از دیتا نیست 
بلکه هدف این است که با چه راهکارهایی دیتا و اطلاعات ذخیره و به اشتراک گذاشته 
شود و مدل فنی آن به چه صورت باشد. ما قرار است اسنادی را منتشر کنیم که 

سازمان های مختلف اعم از بخش دولتی و خصوصی با توجه به سیاستگذاری اقتصادی 
که انجام می دهیم، انگیزه ای برای اشتراک گذاری دیتای خود داشته باشند.

مدیر برنامه ملی هوش مصنوعی معاونت علمی در ادامه در خصوص کاربرد دیتا در 
حوزه هوش مصنوعی در ۱۰ سال آینده توضیحاتی ارائه داد و گفت: دیتا در حوزه 
سلامت به افراد کمک می کند که با هزینه کمتر چطور به ارتقا سلامت خود کمک 
کنند، به طور مثال اگر فردی مبتلا به یک بیماری است و در ژن های فرد دیده شده 
که پدر و مادر او هم این بیماری را داشته اند، می توان با دیتا پیش بینی کرد که این 
بیمار بعد از ۴۰ سالگی چه عملیات پیشگیرانه ای را باید انجام دهد و به او هشدارهایی 

در این باره داده خواهد شد.
وی ادامه داد: مثال دیگر اینکه در حال حاضر با استفاده از دیتا و هوش مصنوعی در 
دنیا تجویز دارو شخصی سازی شده است به این صورت که ممکن است یک دارو برای 
فردی مؤثر باشد اما در فرد دیگری همان دارو تأثیری نداشته باشند و در این مدل، 
شاهد هستیم که هوش مصنوعی هزینه ها را کاهش داده است. هوش مصنوعی و دیتا 
در شخصی سازی در حوزه اقتصادی و مالی بسیار کاربرد دارد و می تواند اعتبار افراد را 
پیش بینی کند و ریسک های افراد را بداند و به افراد کمک می کند که مدیریت مالی 
بهتری داشته باشند. همچنین هوش مصنوعی در تصمیم گیری مبتنی بر دیتا در 
حکمرانی نیز کاربرد دارد و وزرا، مدیران و سیاستگذاران و … می توانند برای گرفتن 
تصمیمات خود یک دستیار داشته باشند و درباره تصمیمات روزمره که تعدادشان هم 
زیاد است، سوالات خود را بپرسند. در واقع وجود دیتاها می تواند تصمیم گیری درست 
با دقت بالا به مدیران ارائه دهد. حالا فرض کنید اگر نتوانیم به این کاربردها دسترسی 

پیدا کنیم، عقب ماندگی ما در حوزه های هوش مصنوعی قطعی است.
این دانش آموخته دکتری دانشگاه تهران ادامه داد: در خصوص بحث اشتراک گذاری 
دیتا معاون علمی رئیس جمهور تاکنون جلسات و نشست هایی را با بخش خصوصی، 
سازمان های مختلف و نهادهای ذی ربط داشته اند و نظرات آنها در این رابطه اخذ شده 
است. در ضمن حتماً درباره اسنادی که ذیل برنامه ملی هوش مصنوعی تدوین خواهد 

شد، نظرات آنها را قبل از قطعی شدن جویا خواهیم شد.
را بحث زیرساخت های حوزه هوش مصنوعی عنوان کرد و  برنامه سوم  شمساپور 
افزود: در 5-۶ سال اخیر در دنیا میلیارد دلارها هزینه زیرساخت و توسعه مدل های 

هوش مصنوعی شده است. مارک زاکربرگ برنامه نویس رایانه، بنیان گذار متا و یکی 
از مؤسسان فیس بوک گفته است در آینده ای نه چندان دور تنها محدودیت گسترش 
هوش مصنوعی برق است و این بدان معناست که زیرساخت فقط پردازنده گرافیکی یا 
gpU نیست و برق هم حائز اهمیت است. ما در تلاش هستیم برنامه ای بین نهادهای 
 gpU مختلف تنظیم کنیم که از یک سو خود نهادها انگیزه سرمایه گذاری در بخش
را پیدا کنند و از سوی دیگر سرمایه گذاری شأن در این بخش را با سایر نهادها به 
اشتراک بگذارند تا هر نهادی برای خودش یک دیتاسنتر و یا ظرفیت پردازشی راه 

اندازی نکند.
همگرایی بین نهادهای مختلف برای به اشتراک گذاری

 زیرساخت های پردازشی هوش مصنوعی
مدیر برنامه ملی هوش مصنوعی معاونت علمی وظیفه برنامه ملی هوش مصنوعی را 
ایجاد همگرایی بین نهادهای مختلف برای به اشتراک گذاری زیرساخت های پردازشی 
هوش مصنوعی عنوان کرد و گفت: به طور مثال فرض کنید وزارت بهداشت اگر 
یک زیرساخت پردازشی راه اندازی کرد، دانشجویان، دانشگاه ها و کسب و کارهای 
دانش بنیان هم امکان بهره برداری از آن را داشته باشند. معتقدم اگر سرمایه گذاری 
بلندمدت خوبی در این حوزه شکل گیرد، می توان آینده هوش مصنوعی را خوب 
توصیف کرد. مدل های هوش مصنوعی در حال بزرگ تر شدن هستند و به زیرساخت 
بزرگ تری نیاز داریمو با توجه به اینکه کشورهای دیگر این زیرساخت ها را به اشتراک 

نمی گذارند، لازم است زیرساخت خودمان را در کشور ایجاد کنیم.
وی همکاری های بین المللی در حوزه هوش مصنوعی و همچنین همکاری با ایرانیان 
متخصص در حوزه هوش مصنوعی در خارج از کشور را از دیگر محورهای مورد توجه 
در معاونت علمی بیان کرد و گفت: برنامه ما این است که با کشورهایی که در حوزه 
هوش مصنوعی پیشرو و همراه ما هستند، همکاری مشترک داشته باشیم که این 
همکاری ها هزینه عملیاتی را بسیار کاهش می دهد. به طور مثال وقتی یک کشور در 
یک بخشی، 5 سال کار تحقیق و توسعه انجام داده و به نتیجه رسیده، ما می توانیم با 

هزینه کمی از آن خروجی استفاده کنیم.
شمساپور در پایان اعلام کرد که اسنادی ذیل برنامه ملی هوش مصنوعی در حوزه های 

توانمندسازی، حکمرانی دیتا و زیرساخت های پردازشی تدوین و منتشر خواهد شد.

برابر آسیب های اجتماعی وزارت  تربیتی، مشاوره و مراقبت در  امور  برنا/ مدیرکل 
آموزش و پرورش برنامه های خود را برای افزایش سلامت روان دانش آموزان تشریح 

کرد.
سمیه سادات ابراهیمی مدیرکل امور تربیتی، مشاوره و مراقبت در برابر آسیب های 
اجتماعی  وزارت آموزش و پرورش درباره برنامه نماد و اختلالات روانی دانش آموزان 
اظهار داشت: غربالگری روانشناختی و آسیب های اجتماعی  دانش آموزان انجام شده و 
دانش آموزان نیازمند به دریافت خدمات مشاوره و راهنمایی از طریق مشاوران مدارس 

و مراکز مشاوره خدمات مورد نیاز را دریافت خواهند کرد.
به  عنوان مهم ترین  استرس  و  به اضطراب  توان  این غربالگری می  افزود: در  وی 
مورد اشاره کرد که معمولاً به دلیل فشارهای تحصیلی و مشکلات خانوادگی شکل 

می گیرند.
وی درباره عوامل کاهش تاب آوری و سلامت روان دانش آموزان عنوان کرد: کاهش 
سلامت روان در دانش اموزان به عوامل مختلف از جمله فردی، خانوادگی، مدرسه 
و محله بستگی دارد. عوامل فردی مثل قرار گرفتن در معرض تجارب استرس زا 
و پرتنش، دارا بودن خلق و خوی دشوار، سابقه وجود مشکلات و اختلالات روان 
نفس  عزت  پرخاشگری،  خودکنترلی،  فقدان  و...(،  افسردگی  اضطراب/   ( شناختی 

پایین، عوامل خانوادگی از جمله الگوی نامناسب والدینی، جو نامناسب خانواد، وجود 
اختلالات روان شناختی در خانواده، انتظارات والدینی غیرواقعی و یا ضعیف یا در 
عوامل مدرسه ای می توان به موضوعات شکست تحصیلی، فشار همسالان، تعهد پایین 
و ضعیف نسبت به مدرسه، عدم انعطاف در فرآیند یادگیری و یاددهی و روابط نامناسب 

معلمان و کارکنان با دانش آموزان اشاره کرد.
ابراهیمی افزود: آخرین مورد عامل محله است که در این مورد  موضوعاتی مثل وجود 
زمینه های آسیب زا، فقدان و یا ضعف مشارکت و پیوندجویی های اجتماعی در 
جامعه، دسترسی به زمینه های گرایش به رفتارهای پرخطر در جامعه، فقدان ارتباط 

و پیوند با بزرگسالان در جامعه را در بر می گیرد. 
مدیرکل امور تربیتی، مشاوره و مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی وزارت آموزش و 
پرورش درباره برنامه ها در خصوص افزایش سلامت روان دانش آموزان بیان کرد: ارائه 
خدمات در نظام مراقبت اجتماعی دانش آموزان ) نماد(  در محورهای آموزش های 
ارتقایی، شناسایی غربالگری، مصاحبه تشخیصی برای دانش آموزان نیازمند دریافت 
خدمات راهنمایی و مشاوره بر اساس نتایج غربالگری، مداخله مختصر، ارجاع و درمان 

و حمایت های اجتماعی یکی از برنامه های افزایش سلامت است. 
وی افزود: یکی دیگر از برنامه های ما در این راستا  اجرای مأموریت های وزارت آموزش 
و پرورش در زمینه پیشگیری، کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی در چارچوب سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش، آئین نامه نماد و آئین نامه اجرایی نظام مراقبت 
اجتماعی دانش آموزان و انسجام بخشی در حوزه آموزش و توانمندسازی و ارزیابی 
اثربخشی آموزش ها  است. وی تأکید کرد: به همین جهت با آسیب شناسی وضعیت 
تربیتی و آسیب های اجتماعی موجود  برنامه »توانمندسازی کارکنان، اولیا و دانش 
آموزان« با توجه به مخاطبان جامعه هدف با آموزش مهارتهای زندگی و خودمراقبتی  
... و با محوریت پیشگیری از آسیب های اجتماعی، اعتیاد و رفتارهای پرخطر و آسیب 
های اجتماعی نوظهور در محیط خانه و مدرسه، با هدف ارتقاء، کیفیت بخشی و 
اثربخشی برنامه  های مبتنی بر مدل بومي و سبک زندگی اسلامی - ایرانی وکاهش 
عوامل مخاطره آمیز با توجه به مخاطبان جامعه هدف در سراسر کشور اجرا می شود.

ابراهیمی ادامه داد: برنامه کانون یاریگران زندگی با هدف ظرفیت سازی برای جلب 
مشارکت همسالان در پیشگیری اولیه از اعتیاد و رفتارهای پرخطر، اجرا می شود 
که  در این برنامه کوشش بر این است با تشکیل و شبکه سازی همیاری های دانش 
آموزان و ذینفعان مدرسه و محله، همچنین با توانمند سازی آنها در زمینه پیشگیری 
اولیه از اعتیاد و رفتارهای پرخطر، زمینه ای فراهم شود که دانش آموزان به همراه 
والدین، مدرسه و ذینفعان محلی، تمامی فرآیند شناسایی رفتارهای پرخطر تا تدوین 
راهکارهای پیشگیرانه، طراحی، حمایت جویی، اجرا و مستند سازی پروژه های کوچک 

مدرسه ای را خود برنامه ریزی و مدیریت کنند.
وی گفت: آنچه اهمیت دارد این است که پیشگیری از اعتیاد و رفتارهای پرخطر تنها 
شامل اجرای برنامه ها ) آموزشی ، ترویجی و مراقبتی ( نیست، بلکه این نیز اهمیت 
دارد که ظرفیت های لازم برای دسترسی دانش آموزان و جمعیت هدف به خدمات 

مورد نیاز، به ویژه در محلات حاشیه نشین و کم برخوردار فراهم شود.  
ابراهی تصریح کرد: ظرفیت های مناسب برای این منظور، خانه های یاریگران زندگی 
ویژه پیشگیری از اعتیاد و رفتارهای پرخطر است که می تواند مرکزی برای تجمیع 
و ارائه خدمات گوناگون آموزشی و ترویجی پیشگیرانه برای دانش آموزان وسایر گروه 
های هدف باشد. مدیرکل امور تربیتی، مشاوره و مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی  
وزارت آموزش و پرورش در ادامه عنوان کرد: دیگر برنامه ها در این راستا مدیریت 
فوریت هاي  مدیریت  کارگروه  سازی  فعال  طریق  از  اجتماعی  روانی-  های  فوریت 
رواني – اجتماعی در سطح مدرسه، منطقه، استان، کشور و تیم تخصصی مداخله 
در فوریت های روانی – اجتماعی در سطح مناطق جهت ارائه خدمات روانشناختی 
به دانش آموزان و اولیای آن ها در مواقع بحران، ارائه خدمات تخصصی از طریق خط 
تلفنی مشاوره دانش آموزی ) خط ملی نماد ۱5۷۰( در مراکز مشاوره وخدمات روان 
شناختی استانی، برگزاری رویدادهای ترویجی وفرهنگی  ارتقای  سواد  و بهداشت 
روان سلامت روان در استان ها ) هفته بهداشت روان( و استفاده از ظرفیت شبکه شاد 
برای توانمندسازی دانش آموزان ، کارکنان و اولیا و مشاوران، رابطان مشاوره و تولید 

محتوای آموزشی برای تمامی کانال ها است. 

ایلنا/ »مجید عبداللهی« معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی مدارس کشور درباره 
استانداردهای مدرسه سازی در کشور گفت: استانداردهای ساخت وساز فضای آموزشی 
برای اطمینان از کیفیت و کارایی این محیط ها ضروری هستند. رعایت استانداردها در 
آموزش تأثیرات مثبت و فراگیری بر کیفیت آموزشی دارد و به بهبود تجربه یادگیری، 

ایمنی و رفاه دانش آموزان و معلمان کمک می کنند.
وی توضیح داد: رعایت استانداردهای ساخت فضای آموزشی در ابعاد مختلف جزء 
الزامات سازمان نوسازی مدارس کشور است. در بحث استحکام و ایمنی بر اساس 
مقررات ملی ساختمان و آیین نامه ۲۸۰۰ و نشریات مرتبط در سازمان برنامه و بودجه 
و بخشنامه های داخلی برگرفته از همین اسناد و مقررات بالادستی عمل می شود. در 
بحث سازه ای نیز استانداردهای لازم اخذ و رعایت می گردد. در ایران، استانداردهای 
ساخت وساز فضاهای آموزشی را سازمان ها و نهادهای مختلف مانند سازمان نوسازی 

مدارس کشور، وزارت مسکن و شهرسازی، سازمان نظام مهندسی ساحتمان، و سازمان 
ملی استاندارد تدوین می کنند و بر اجرای آن نظارت دارند. این استانداردها به منظور 
کارایی در محیط های  و  راحتی  ایمنی،  و تضمین  آموزشی  ارتقای کیفیت فضای 

یادگیری ایجاد شده اند.
عبداللهی بی دقتی احتمالی به استاندارهای لازم در هنگام ساخت یک فضای آموزشی 
به خاطر جبران سریع کمبود کلاس را رد کرد و گفت: بی شک ساخت وساز فضاهای 
آموزشی، تربیتی و ورزشی براساس مقررات ملی ساختمان و آیین نامه ۲۸۰۰ با اخذ 
تأییدیه لازم از مراجع ذی صلاح و تحت نظارت ناظران و سرناظران فنی و متخصص 
واجد شرایط سازمان انجام می شود و کمبود کلاس های درس دلیلی برعدم رعایت این 
موارد نخواهد بود. در سازمان نوسازی مدارس کشور ایمنی سازه خط قرمز مجموعه 

مهندسان و ناظران است.
در مورد معماری مدارس، برنامه تحولی در دستور کار داریم

معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی در واکنش به این گفته وزیر آموزش و پرورش 
که نظام تعلیم و تربیت نیازمند معماری جدید است و در معماری کنونی نمی شود 
استعدادی را کشف کرد و در دفاع از توجه دولت به اشکال جدید مدرسه سازی و 

نوآوری در ساخت فضاهای آموزشی توضیح داد: توجه به موضوع مهم معماری مدارس 
در ابعاد معماری داخلی و بیرونی در سال های اخیر از رویکردهای مهم نوسازی مدارس 
بوده است. در همین راستا در همایش ملی مدرسه ایرانی، معماری اسلامی ایرانی در 
دستور کار قرار گرفت تا با استفاده از تجارب و ایده های متخصصان و استادان دانشگاه، 

استانداردهای لازم و اثربخش مورد توجه قرار گیرد.
وی ادامه داد: بدون تردید معماری جدید در نظام تعلیم و تربیت شامل همه ابعاد 
سیستم آموزشی است که بخشی از آن به فضا و تجهیزات آموزشی و به تبع آن 
به سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور بر می گردد. از این رو سازمان با 
تشخیص این نیاز چند برنامه تحولی را در دستور کار قرار داده است تا پاسخگوی 
نیازهای نسل امروز و فردا باشد. علاوه بر این تغییرات ناشی از گذر زمان بر آثار و 
ابنیه به عنوان یک مساله مهم روی میز مهندسان نوسازی قرار گرفته است. بر این 
مبنا، رویداد ملی مدارس آینده با هدف توجه به ویژگی های مدارس، مطابق با نیازهای 
دانش آموزان در سال های آتی، مورد توجه قرار گرفته و تلاش می شود با اجماع نظرات 
کارشناسی متخصصان و استادان دانشگاه و نیز بهره گیری از فناوری های نوین به ویژه 

هوش مصنوعی مدارسی ساخته شود که بتواند نیازهای نسل آینده را تأمین کند.

جزئیات »برنامه ملی هوش مصنوعی«؛ 

GPU از اشتراک امن داده تا توسعه

مدیرکل امور تربیتی، مشاوره و مراقبت در برابر آسیب های 
اجتماعی وزارت آموزش و پرورش:

»اضطراب« و »استرس«
 مهم ترین مشکل دانش آموزان
 در غربالگری روانشناختی است

برنامه تحولی آموزش و پرورش
 برای »معماری مدارس«

گفت:  زنجان  استان  مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  مدیرکل  رسا/  موج 
پیمان سپاری مدارس اقماری می تواند به عنوان یک راهکار نوآورانه برای ارتقاء 

آموزش در مناطق حاشیه ای مورد استفاده قرار گیرد.
حمیدرضا اسلامی با بیان اینکه مدارس اقماری معمولاً در مناطق دورافتاده و 
حاشیه ای تأسیس می شوند تا کودکان و نوجوانان این مناطق دسترسی به آموزش 
را داشته باشند، گفت: در حد توان و اعتباری که اختصاص داده شده است پروژه 

را اجرایی می کنیم.
وی افزود: در حال حاضر از مدارس اقماری ۶ کلاسه شهرآرا را داریم که امیدواریم 
بتوانیم امسال قبل از بهمن ماه تحویل دهیم تا مورد بهره برداری قرار گرفته و 

دانش آموزان از آن استفاده کنند. 
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان زنجان با اشاره به اینکه ساخت و 
تکمیل سایر مکان ها به عهده اداره نوسازی نیست، عنوان کرد: اقدام ملی در کوی 
زنگان در حال انجام عملیات بوده که مربوط به اداره کل ورزش و جوانان است و 
طبق ماده ۱۸ قانون شوراهای آموزش و پرورش باید خودشان مدارس را تکمیل 

کنند. یعنی اعتبار مازادی که بتوانیم مدرسه بسازیم، نداریم.
جزو  می شود،  داده  تخصیص  نوسازی  اداره  برای  که  اعتباراتی  داد:  ادامه  وی 

ردیف های ملی یا استانی بوده که این اعتبارات در ساخت پروژه مشخص است.
اسلامی خاطرنشان کرد: برای مثال در مناطق اقماری یک مورد ۱۵ کلاسه کوی 
نصر که امسال پیمان سپاری شده و در دست اجرا است. اما در سال جاری ساخت 

آن تکمیل نمی شود  چون پروژه عظیمی بوده و اعتبار زیادی را لازم دارد.
وی با اشاره به مدارس اقماری دیگر تصریح کرد: یک مورد نیز به نام منطقه کوی 
ثمین ثبت شده اما در حد فاصل کوی فرهنگ و کوی ثمین به خاطر نزدیکی 
شهر، ۱۲ کلاسه تعریف شده است ولی از آن جایی که اعتباری نداریم، نتوانسیم 

پیمان سپاری کنیم.
مدیرکل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس استان زنجان با اشاره به اینکه یک پروژه 
۱۲ کلاسه در پونک در حال انجام عملیات است، بیان کرد: اسکلت این پروژه نیز 
به اتمام رسیده و در حالت ثابتی قرار دارد، که در انتظار تخصیص اعتبار است تا 

تکمیل و مورد استفاده قرار گیرد.
وی افزود: در دنیای امروز، آموزش به عنوان یکی از ارکان اساسی توسعه پایدار 
و بهبود کیفیت زندگی شناخته می شود. با این حال، در بسیاری از مناطق به 
ویژه در نواحی حاشیه ای و دورافتاده، دسترسی به آموزش با چالش های فراوانی 

مواجه است.

گفت:  زنجان  استان  پرورش  و  آموزش   کل  اداره   سوادآموزی  معاون  پانا/ 
کلاس های سوادآموزی در سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ با رویکرد محله محوری و 

مدرسه محوری برگزار می شود.
علی حیاتی با اشاره به سیاست کلاس گذاری مدرسه محور و محله محور، اظهار 
کرد: در این رویکرد، مدارس به عنوان کانون اصلی ارائه فعالیت های سوادآموزی 
شناخته می شوند و شناسایی، جذب، ثبت  نام و آموزش بی سوادان و کم سوادان 
در محدوده جغرافیایی خود و با بهره گیری از همکاری همکاران آموزشی و اداری 

مدرسه انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه فعالیت های آموزشی معاونت سوادآموزی در سال ۱۴۰۳ جذب، 
ثبت  نام و آموزش ۵۲۷۷ نفر در دوره های سوادآموزی است، ادامه داد: از این تعداد 
۱۹۴۵ نفر در دوره سوادآموزی، ۲۰۵۹ نفر در دوره انتقال و ۱۲۷۳ نفر در دوره 

تحکیم از آموزش های سوادآموزی بهره مند می شوند. 
معاون سوادآموزی اداره  کل آموزش  و پرورش استان زنجان یکی از رسالت های 
مهم فرهنگیان، بازنشستگان، دانشجومعلمان و کارمندان رسمی و پیمانی به عنوان 
از  بازمانده  افراد بی سواد و کم سواد و  سفیران سواد و دانایی، جذب و آموزش 
تحصیل عنوان کرد و گفت: با توجه به چالش کمبود آموزش دهنده در استان 
امیدواریم در سال تحصیلی پیش رو با همت فرهنگیان استان بتوانیم حجم ابلاغی 

را پوشش دهیم و در امر مقدس ریشه کنی بی سوادی گام های جدی برداریم.
خدمات  همه  و  شده  اعلام  ماه  دی  پایان  تا  کلاس گذاری  و  نام  ثبت   مهلت 

سوادآموزی به صورت رایگان به سوادآموزان ارائه می شود.

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه در یکهزار و  ۱۸۲ 
کانون پرورش فکری و تربیتی، سکوی کارینو افتتاح می شود گفت: مقرر شده امسال 
برای هر کتاب درسی یک پیوند کتاب غیر درسی قرار دهیم تا بتوانیم میانگین مطالعه 
را در دانش آموزان افزایش دهیم. حجت الاسلام محمدحسین پورثانی در مراسم تجهیز 
۴۰۰۰ کتابخانه کلاسی مدارس کشور با بیان اینکه بحث کتاب، مطالعه و کتابخوانی 
از موارد مورد تاکید رهبر معظم رهبری است گفت: در این راستا در معاونت پرورشی 
عنوان پویش کتابخوانی در آموزش و پرورش به عنوان »کتاب نوش« تغییر کرد و در 
مدرسه تعریف شد. وی با بیان اینکه در این راستا فرهنگ کتابخوانی تغییر کرد افزود: 
به بحث نویسندگی باید توجه شود که در این راستا علاوه بر آموزش نویسندگی در 

هزار و ۱۸۲ کانون پرورش فکری و تربیتی، سکوی کارینو هم افتتاح می شود.
معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه امروز ۴۰۰۰ کلاس 
درس به کتابخانه کلاسی تجهیز می شود ادامه داد: در این راستا باید ۱۱۸۲ کانون 

پرورش فکری هم به کتابخانه کلاسی تجهیز شود.
پورثانی با بیان اینکه اقدام بعدی طرح مشک مشاوره کتاب است که کتاب را براساس 
نیازها و منقضیات دانش آموزان تولید می کند که با مشارکت موسسه منادی تربیت 
اجرا می شود گفت: همچنین ۶ پویش کتابخوانی دیگر هم اجرا می شود که یکی از 
این پویش ها »کتابخانه دست ساز من « است. وی اظهار کرد: مقررشده امسال برای هر 
کتاب درسی یک پیوند کتاب غیر درسی قرار دهیم تا بتوانیم میانگین مطالعه را در 
دانش آموزان افزایش دهیم. در ادامه این مراسم خداشاهی مدیر مدرسه دخترانه شاهد 
امام سجاد منطقه ۱۴ تهران با بیان اینکه دبستان شاهد در سال ۱۳۹۰ با مشارکت 
خیر شاه حسینی احداث شد گفت: این مدرسه دارای دو دوره ابتدایی اول و دوم است 

همچنین دراین دبستان دو فرزند شهید نیز تحصیل می کنند./ ایسنا

معاون سوادآموزی اداره  کل آموزش  و پرورش
 استان زنجان: 

برگزاری کلاس های سوادآموزی با رویکرد 
محله محوری و مدرسه محوری در زنجان

معاون وزیر آموزش و پرورش اعلام کرد:
به هر کتاب درسی یک کتاب غیردرسی 

پیوند می شود



یک  شنبه   ۴   آذر   ۱۴۰۳   *   سال بیست وسوم *   شماره   ۲۷۴۳ روز�� خانواده۶۶

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

انتخاب/ رئیس مرکز تحقیقات آلودگی هوا دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به نقش ۱۲ 
درصدی آلودگی هوا در فوتی های کشور گفت: توقف مصرف مازوت در سه نیروگاه توسط 
دولت چهاردهم می تواند فرصت باشد اما مساله مهم داشتن برنامه و نصب تجهیزات کنترل 
آلودگی هوا بر روی صنایع و نیروگاه ها است که برای رسیدن به آن باید سرمایه گذاری 
سرعت بگیرد. محمد صادق حسنوند افزود: در حال حاضر آلودگی هوا مهمترین عامل خطر 
محیطی است، یعنی مهمترین آلودگی محیط زیستی است که نه فقط سلامت مردم کشور 
ما بلکه سلامت مردم جهان را به خطر می اندازد، بر اساس رتبه بندی هایی که وجود دارد 
از بین عوامل خطر و ریزفاکتورها آلودگی هوا جزو چهارمین عامل خطر است، حتی گاهی 

سومین عامل هم شناخته می شود.
وی اظهارداشت: بر اساس اطلاعات مرکز تحقیقات آلودگی هوا که داده های آن از ایستگاه 
های پایش سراسر کشور گرفته شده، نشان می دهد که سال گذشته حدود 5۰ هزار مرگ 
منتسب به آلودگی هوا در کشور رخ داده ، این تعداد موارد مرگ بین ۱۰ تا ۱۲ درصد از کل 
موارد مرگ در کشور را به خود اختصاص داده است، سالانه حدود ۴5۰ هزار مورد مرگ 
ناشی از عوامل مختلف مانند تصادف و بیماری در کشور اتفاق می افتد که از این تعداد 5۰ 
هزار مورد آن به آلودگی هوا منتسب است یعنی تقریبا حدود ۱۲ درصد از کل موارد مرگ 
را به خودش اختصاص می دهد. وی ادامه داد: بنابراین آلودگی هوا یکی از عوامل خطر 
جدی و مهمترین آلاینده محیط زیستی است که سلامت مردم را تهدید می کند؛ روند 
تغییرات آلودگی هوا را بر اساس داده های به دست آمده از ایستگاه های پایش دریافت 
می کنیم، در کشور ۲۰۰ تا 3۰۰ ایستگاه پایش وجود دارد که تعدادی از آنها وابسته به 
سازمان حفاظت محیط زیست، برخی متعلق به شهرداری ها و تعدادی نیز متعلق به وزارت 
بهداشت درمان و آموزش پزشکی است، این ایستگاه ها اندازه گیری غلظت آلاینده های هوا 
را انجام می دهند، در دانشگاه علوم پزشکی تهران هر ساله این داده ها را گرفته و تحلیل 

و روند تغییرات آلاینده های هوا و اثرات آنرا برآورد می کنیم.

تعداد  حسنوند گفت: مهمترین آلاینده ای که در حال حاضر در کشور وجود دارد و 
روزهای ناسالم را رقم می زند ذرات معلق کمتر از ۲.5 میکرون است، این آلاینده تقریبا از 
سال ۱3۹۰ تاکنون اندازه گیری می شود سال ۱3۹۰ تا ۱3۹۷ روند تغییرات این آلاینده 
کاهشی بود، یعنی بهترین سال از لحاظ آلودگی هوا تاکنون سال ۱3۹۷ بود که علت آنهم 
ناپایداری جوی و بارندگی های مناسب در کشور بود، بعد از آن سال های ۱3۹۸، ۱3۹۹، 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ یعنی چهار سال متوالی تقریبا روند افزایش غلظت آلاینده ذرات معلق 
کمتر از ۲.5 میکرون را داشتیم یعنی رکورد افزایش آلاینده هوا در آن چهار سال زده شد.

غلظت ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون ۵.۵ برابر حد سلامت
وی افزود: سال ۱3۹۷ که بهترین شرایط جوی را داشتیم هم میانگین غلظت ذرات معلق 
کمتر از ۲.5 میکرون مثلا در شهر تهران ۲۷ میکروگرم بر متر مکعب بود که این عدد 
تقریبا 5.5 برابر حد سلامت است، یعنی در بهترین سال هم غلظت آلاینده ها 5.5 برابر حد 
سلامت بود، در سال ۱۴۰۱ نسبت به ۱۴۰۰ رکورد افزایش غلظت ذرات معلق رقم خورد، 
غلظت آلاینده ذرات معلق کمتر از ۲.5 میکرون حدود 3۰ درصد در سال ۱۴۰۱ نسبت 
به ۱۴۰۰ افزایش یافت اما در سال ۱۴۰۲ به طور متوسط حدود ۱5 درصد غلظت آلاینده 
ذرات معلق کمتر از ۲.5 میکرون کاهش یافت بنابراین همواره شاهد تغییراتی در این 
آلاینده هستیم، در واقع معمولا آلاینده های هوا که چندان تحت تاثیر عملکردی نیستند 
یا برنامه های کنترلی ندارد، عمدتا تحت تاثیر شرایط جوی قرار می گیرند یعنی اگر سالی 
پربارش باشد و ناپایداری جوی داشته باشیم غلظت آلاینده ها کم می شود و برعکس اگر 
هوا پایدار باشد غلظت آلاینده ها افزایش می یابد. وی به غلظت دی اکسید گوگرد در 
خصوص بحث مازوت اشاره کرد و گفت: اندازه گیری اکسید گوگرد به عنوان یک آلاینده از 
سال ۱3۸5 انجام شد و خوشبختانه همواره روند کاهشی داشته است یعنی حذف یا کاهش 
مقدار گوگرد از سوخت باعث شد که غلظت این آلاینده در هوای کشور به شدت کاهش 
یابد آمارها نشان می دهد بیش از ۸5 تا ۹۰ درصد از غلظت اکسید گوگرد در هوا کاهش 

یافته همچنین از غلظت آلاینده منواکسید کربن هم کاسته شده است.
رئیس مرکز تحقیقات آلودگی هوا دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهارداشت: ارتقا فناوری 
خودروها از کاربراتوری به انژکتوری موجب شد تا انتشار اکسید گوگرد و منواکسید کربن 
کاهش یابد البته این فناوری موفقیتی است که دنیا به آن دست یافته، خودروسازان داخلی 
هم از آن تبعیت کردند و بر اساس آن غلظت منواکسید کربن کاهش یافت. وی گفت: سال 
گذشته برای شهر تهران میانگین غلظت ذرات معلق حدود 3۲ میکروگرم بر متر مکعب 
بود، سال قبل آن یعنی ۱۴۰۱ غلظت 3۸ میکروگرم بر متر مکعب بود، اکنون مقداری 

غلظت کاهش یافته است، در واقعیت خیلی عملکرد ما تاثیر نداشته یعنی خیلی خودروی 
فرسوده ای از رده خارج نشده و حمل و نقل چندان توسعه نیافته است بنابراین کاهش 
غلظت تا حدود زیادی به شرایط جوی بر می گردد. وی افزود: با این وجود وضعیتی که 
اکنون در زمینه ذرات معلق کمتر از ۲.5 میکرون در کشور وجود دارد حدود ۶ برابر حد 
سلامتی دنیا است، براساس اعلام سازمان جهانی بهداشت عدد ذرات معلق کمتر از ۲.5 
میکرون باید 5 باشد یعنی سالانه غلظت این ذرات باید 5 میکروگرم باشد که در این شرایط 
اثرات کمی مشاهده می شود نه اینکه هیچ اثری مشاهده نشود، اما در شهری مانند تهران 
5.5 برابر بالاتر از حد سلامت جهانی و ۲.5 برابر استاندارد ملی که عدد ۱۲ میکروگرم بر 
متر مکعب است، قرار داریم. حسنوند درباره توقف مازوت سوزی در سه نیروگاه کشور گفت: 
در هر کدام از شهرها منابع انتشار متعددی داریم، در شهری مانند تهران عمدتا آلودگی 
ناشی از منابع متحرک است، در شهرهایی مانند اصفهان و اهواز هم منابع متحرک و هم 
منابع ثابت نقش دارند بنابراین یک طیف وسیعی از منابع انتشار مانند خودروها، صنایع 
مختلف مانند نیروگاه ها، فولاد، نفت و گاز را داریم که هر کدام در آلودگی هوا نقش دارند.

 از تجربه های موفق دنیا در کاهش آلودگی هوا استفاده کنیم
وی ادامه داد: همچنین یک بخشی منابع طبیعی ناشی از توفان های گرد و غبار کانون 
های داخلی و خارجی است، داده هایی که درباره این مجموعه ها در کشور وجود دارد 
متاسفانه روند امیدوار کننده ای در خصوص آلاینده های هوا را نشان نمی دهد در حالی 
که در بسیاری از کشورهای دنیا این روند کاهشی شده است، مثلا در چین در شهری مانند 
پکن رکورد کاهش آلودگی هوا در مدت چهار سال شکسته شد، آنها بر اساس برنامه های 
جدی و مبانی علمی که داشتند سرمایه گذاری کردند، این یعنی اینکه اگر از تجارب دنیا 
برای کاهش آلودگی هوا بهره ببریم و بر اساس اولویت بندی های شرایط کشور پیش برویم 
می توانیم آلودگی را کاهش دهیم. استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: منابع اصلی 
ذرات معلق کمتر از ۲.5 میکرون در کشور منابع احتراقی مانند خودرو و انواع صنایع مانند 
نیروگاه ها است، البته یک بخشی ناشی از منابع طبیعی یعنی همان توفان های گرد و غبار 
است اما عمدتا ناشی از فرایندهای احتراقی است، بخشی از ذرات معلق به طور مستقیم از 
منابع انتشار بیرون می آید یعنی بخشی از اگزوز خودرو و بخشی هم از سایش لاستیک بر 
روی آسفالت خارج می شود، یک بخش دیگر حاصل واکنش گازها است یعنی در مرحله 
اول ذره ای وجود ندارد اما وقتی اکسیدهای نیتروژن و اکسیدهای گوگرد از منابع مختلف 
وارد هوا می شود، واکنش های شیمیایی صورت می گیرد و بخشی از آن به ذرات معلق 

کمتر از ۲.5 میکرون تبدیل می شود.

سمیه محرمی/ آیین گرامیداشت سالروز تصویب قانون کار روز پنجشنبه یکم آذرماه 
۱۴۰3 در سالن اتاق بازرگانی زنجان برگزار شد. 

حسن صادقی رئیس اتحادیه پیشکسوتان کارگری در این مراسم ضمن تبریک سالروز 
قانون کار با اشاره به اینکه قانون کار قانون حداقل ها و عامرانه است، اظهار کرد: وقتی 
از زاویه حمایتی به قانون کار نگاه می کنیم، متوجه می شویم این مدل قانون کار در 

برخی موارد برای جامعه کارگری زیان بار بوده است.
رئیس اتحادیه پیشکسوتان کارگری با اشاره به اینکه باید بپذیریم همه قوانین باید 
روزی مورد تفسیر، تحلیل و تغییر قرار بگیرد، عنوان کرد: قانون کار در فصل ششم 
نیازمند اصلاح چرا که اگر در فصل ششم استفاده از قدرت کارگران برای احقاق حق 

در نظر گرفته شود کارگران نا امیدانه حرف نمی زنند.
وی، با بیان اینکه تشکل های کارگری در صورت رعایت نکردن حد و مرزهای تعریف 
شده دچار مشکل می شوند و اعتبارنامه آنها باطل می شود، افزود: وزارت کار نمی خواهد 

ابزارهای اعمال قدرت در حوزه کارگری را از دست بدهد.
صادقی با اشاره به اینکه قانون ششم کار ابزار قوت دولت است، تاکید کرد: قانون کار 

نیازمند اصلاح در این حوزه است.
رئیس اتحادیه پیشکسوتان کارگری با بیان اینکه همه ما ایدئولوژی را قبول داریم 
و ایدئولوژی آمده است تا اقتصاد را تکمیل کند ما به ناچار دچار حرکت دیالکتیکی 

هستیم و با این کار دچار فقر شدیم.
 ۳۵ درصد جامعه ما در حال فرو رفتن در فقر مطلق هستند

وی با اشاره به اینکه 35 درصد جامعه ما در حال فرو رفتن در فقر مطلق هستند، 
افزود: ظرف سال های گذشته در مقابل  3۹۷درصد تورم  درصد ناچیزی افزایش 

حقوق داشتیم. 
صادقی، با بیان اینکه در حال حاضر اگر ۱5۰ درصد حقوق افزایش بدهیم باز کارگران 
ما با این تورم دچار مشکل هستند، ادامه داد: اقتصاددانان منفعت طلب موجب تاثیرات 

منفی در این زمینه هستند.
وی، با اشاره به بالا رفتن 3۰ درصدی قیمت خودرو در روزهای اخیر که موجب 
می شود طبقه ضعیف با این اقدامات یک شبه له شوند، عنوان کرد: رفع مشکلات 

زندگی طبقه ضعیف دغدغه امام بود.
صادقی با اشاره به اینکه از سختی کار نمی شود جلوگیری کرد ولی امکان اصلاح قانون 

است، گفت: باید در این زمینه ورود پیدا کرد.
صادقی با بیان اهمیت توجه به معیشت کارگران، آینده زندگی و شغلی این قشر و 
همچنین حمایت از مجموعه های وابسته به تامین اجتماعی، تاکید کرد: در حال حاضر 

در بودجه سال آینده شاهد اتفاقات خوب در این زمینه خواهیم بود.
رئیس اتحادیه پیشکسوتان کارگری با اشاره به اینکه قانون بودجه ۱۴۰۴  تقویت 
کننده بنیان خانواده است، گفت: اگر این برنامه به درستی مدیریت و هدایت شود تا 

۱۴3۰ اوضاع کاملا مطلوب در کشور خواهیم داشت.
وی با اشاره به اینکه با اصلاح قوانین و رفع مشکلات می توان نسبت به آینده ی مترقی 
تامین اجتماعی امیدارتر شد، گفت: اگر توسعه اقتصاد و تولید در کشور به خوبی اداره 

و هدایت شود ما در تله فقر گرفتار نخواهیم شد.
ما  کنونی  مشکل  گفت:  و  دانست  ضروری  کشور  در  را  کار  قانون  اصلاح  صادقی 
سیاست های نادرست اقتصادی است و اینکه نمی خواهیم به درستی در راستای رونق 
کشور تلاش کنیم و یا اینکه می ترسیم واقعیت ها را به مردم بگوییم تا زمانی که به 
سمت اقتصاد جهانی و استفاده از توانمندی های اقتصادی نرویم دچار فقر و فلاکت 

خواهیم بود.
قوانین و مقررات قانون کار ایران قوانین عاریتی است

محمود عزیزخانی مدیر کل تامین اجتماعی استان زنجان نیز در این مراسم با اشاره به 
ضروری بودن تعییر قانون کار در راستای پیشرفت جامعه اظهار کرد: بزرگترین مشکل 

جامعه ایران این است که شنونده های خوبی در جامعه نداریم.
مدیر کل تامین اجتماعی استان زنجان با بیان اینکه قوانین و مقررات قانون کار ایران 
قوانین عاریتی است، ادامه داد: امنیت شغلی در ایران معنایی ندارد این در حالی بود 

که فرهنگ غنی ایران در راستای حفظ و حراست از امنیت شغلی نیروی کار است.
افزود: جامعه کارگری و  از تورم،  با اشاره به تکلیف دولت در مورد جلوگیری  وی 

کارمندی بیشتر از اقشار دیگر وجود تورم  را در کشور لمس می کنند.
عزیزخانی، با بیان اینکه مجموعه سازمان تامین اجتماعی بحث تغییر عناوین شغلی را 

پیگیر است، گفت: ما وظیفه حمایت از واحدهای تولیدی را نیز داریم.

مدیر کل تامین اجتماعی استان، با بیان اینکه برخی سیاست ها و امور تامین اجتماعی 
به صورت یکپارچه و کشوری است، اضافه کرد: امورات مربوط به استان از سمت استان 

پیگیری می شود.
کارگران با هیچ دلیل منطقی بعد از سابقه ۲۰ ساله اخراج می شوند

اصغر نجاری دبیر اجرایی خانه کارگر استان زنجان نیز در مراسم سالروز تصویب قانون 
کار، با اشاره به اینکه تصویب قانون کار در راستای ایجاد امنیت شغلی جامعه کارگری 
بوده است، اظهار کرد: کارگران با هیچ دلیل منطقی بعد از سابقه ۲۰ ساله اخراج 

می شوند و ما معنی عدم تمدید قرارداد را در استان را نمی دانیم.
دبیر اجرایی خانه کارگر استان زنجان با بیان اینکه ما صرفا بابت همدلی با جامعه 
کارگری تذکراتی به کارفرمایان واحد های تولیدی می دهیم، عنوان کرد: ضروری است 
دولت وارد این حوزه شود و کارفرمایان را مجاب به پرداخت وجه و حقوق قانونی 
کارگران کند. وی، با اشاره به اشکالات اساسی در قانون کار در موضوعات مختلف، 
افزود: کارگران فصلی و خیلی از نیروهای کار در واحدهای تولیدی دچار مشکل با 
قراردادهای موقت هستند. نجاری با اشاره به قراردادهای کار و عدم تمدید کار در 
این حوزه، تصریح کرد: ما معتقد به اصلاح قانون کار در صیانت از نیروی کار هستیم.

دبیر اجرایی خانه کارگر زنجان با اشاره به وجود تورم و بالا رفتن قیمت ها به صورت 
روزانه، تاکید کرد: مسئولان باید در این زمینه پاسخگو باشند.

در  آیین گرامیداشت سالروز تصویب قانون کار در زنجان مطرح شد؛

قانون معیوب کار!
  رئیس اتحادیه پیشکسوتان کارگری: قانون کار در برخی موارد برای جامعه کارگری زیان بار بوده است      مدیر کل تامین اجتماعی استان: قوانین و مقررات قانون کار ایران قوانین عاریتی است

 دبیر اجرایی خانه کارگر استان: کارگران فصلی و بسیاری از نیروهای کار دچار مشکل با قراردادهای موقت هستند

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور:
پیگیر کاهش ساعات اداری

 مادران شاغل هستیم
برنا/ معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور،گفت: تمام قوانینی که نسبت به زنان از 
جمله زنان سرپرست خانوار، مادران دارای فرزند معلول ، مادران باردار و مادران دارای 

فرزند زیر ۶ سال وجود دارد را اصلاح کردیم.
زهرا بهروز آذر، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور در خصوص کاهش ساعات 
اداری مادران شاغل، گفت: کاهش ساعات اداری مادران شاغل در حال پیگیری است و 

در این زمینه با سازمان امور اداری و استخدامی جلساتی داشتیم.
وی اظهار کرد: تمام قوانینی که نسبت به زنان از جمله زنان سرپرست خانوار، مادران 
دارای فرزند معلول ، مادران باردار و مادران دارای فرزند زیر ۶ سال وجود دارد را اصلاح 
کردیم. بهروز آذر خاطر نشان کرد: با همکاری سازمان امور ادای استخدامی در حال 

بررسی هستیم تا این قوانین تنقیح و مجدد در دستور کار تمام نهادها قرار گیرند.

برقراری  کلید حل مشکل،  اجتماعی گفت:  تامین  مسائل  کارشناس  ایلنا/ یک 
دستمزد واقعی متناسب با شاخص های قانونی و حداقلی معیشت خانوار کارگری 
است. اگر این دستمزدها به درستی تعیین شوند، مستمری ها نیز به طور طبیعی 

تحت تأثیر قرار خواهند گرفت و می توانند تأمین کننده هزینه های زندگی باشند.
دولت سیزدهم در لایحه بودجه ۱۴۰۳ موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان را 
قرار داد که البته همان زمانِ بررسی بودجه در آذر ۱۴۰۲ این موضوع یکی از دلایلِ 
ردِ لایحه ی بودجه از سوی مجلس بود. مجلس تأکید داشت که منابع همسان سازی 
در بودجه مشخص نشده و خود راسا دست به اصلاح این بخش از بودجه زد. بر این 

اساس جزئیاتی از تأمین منابع متناسب  سازی ارائه نمود. 
همان زمان البته اجرای متناسب سازی برای بازنشستگان تأمین اجتماعی در هاله ای 
از ابهام قرار داشت. تأمین اجتماعی و وزارت کار دائم خبر می دانند که در صورتِ 

تأمین منابع، دست به اجرای متناسب سازی خواهند زد. 
اواسط مهرماه، میرهاشم موسوی، رئیس سازمان تأمین اجتماعی وقت، از تأمین 
به سازمان  ریاست جمهور  اول  معاون  »با صدور دستور  و گفت:  داد  منابع خبر 
برنامه و بودجه و وزارت امور اقتصادی، محل تأمین منابع متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی تعیین شده است. که در گام نخست ۸.۷ هزار 
میلیارد تومان منابع در اختیار این سازمان قرار خواهد گرفت که به محض دریافت 
منابع، مطابق قوانین مربوطه و در تعامل با مجلس شورای اسلامی، فرایند پرداخت 

علی الحساب و صدور احکام بازنشستگان این سازمان انجام می شود.« 
با ادعای تأمین منابع، اواسط مهرماه سه میلیون مابه التفاوت متناسب سازی به 
بازنشستگان تأمین اجتماعی واریز شد و در آبان ماه نیز متناسب سازی  حساب 
به  اما  بازنشستگان  اعمال شد.  بازنشستگان  در حقوق  ماه  از چند  بعد  بالاخره 
مبلغی که به عنوان متناسب سازی به مستمریِ آن ها اضافه شده معترض هستند و 
می گویند این مبلغ بسیار ناچیز است و حتی بخش محدودی از هزینه های افزایش 

یافته ی زندگی را هم نمی تواند جبران کند. 
علیرضا حیدری )نایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری( در رابطه با 
متناسب سازی حقوق می گوید: موضوع متناسب سازی در واقع مسئله حفظ قدرت 
خرید مستمری بگیران بر اساس قدرتِ خرید زمان برقراریِ مستمری است. این 
برای هر کسی  به حداقل دستمزدِ همان سال  برقراری  زمان  نسبتِ مستمریِ 
متفاوت است. قانون گذار مقرر کرده که عقب افتادگی هایی که در سال های گذشته 

ایجاد شده و سبب شده این نسبت تغییر کند، جبران شود. 
حیدری بیان کرد: این عقب ماندگی به مرور زمان به دلیلِ  عدم اجرای ماده ۹۶ و 
عدم تعیین حقوق به اندازه ی هزینه های زندگی، به وجود آمده است. ببینید اگر 
فردی در زمان پرداخت حق بیمه ی خود، به نحو مناسب عمل کرده باشد، باید در 
زمان دریافت مستمری ارزش واقعیِ آن را دریافت کند. به هر حال، متناسب سازی 
باید بر اساس این قانون انجام گیرد تا به ارزش واقعی درآمد در زمان برقراری برسد. 

این فلسفه ی متناسب سازی است. 
نایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری گفت: البته در رابطه با حداقل بگیران 
قضیه فرق دارد؛ این نسبت برای حداقل بگیران یک به یک است. در واقع آن ها از 
همان اول حداقل حقوق را دریافت می کردند و الان هم همان حداقل حقوق مصوب 
وزارت کار را دریافت می کنند. خب اینجا سوال مطرح می شود که چگونه می توان 
حقوق حداقل بگیران را متناسب سازی کرد؟ وقتی این نسبت یکسان است نمی شود 
کاری کرد؛ اما این مسئله وجه دیگری دارد و آن اینکه حداقل مستمری نمی تواند 
هزینه های معیشت را تأمین کند. بنابراین باید حقوق بازنشستگان حداقل بگیر را 

هم متناسب کرد. 
حیدری بیان کرد: در واقع ریشه ی متناسب سازی برای حداقل بگیران، ماده ۴۱ 
قانون کار و عملکردِ وزارت کار در رابطه با این قانون است. شورایعالی کار مزد را 
براساس دو مولفه ی نرخ تورم و سبد هزینه های زندگی تعیین نمی کند و همین 
باعث عقب ماندگیِ دستمزد از سبد هزینه های زندگی شده است. این رویه باعث 

شده در طول این سال ها مستمری بگیران فقیر شوند. 
وی گفت: بنابراین مسئله ی پایین بودنِ مستمری باید با ترمیم دستمزدها در 
حوزه شاغلان حل شود. در واقع برای تقویت بنیه مالی سازمان تأمین اجتماعی، 
لازم است که دستمزدها به درستی تعیین و ترمیم شوند که از این طریق حق 
بیمه ی بیشتری به سازمان واریز شود و منابع سازمان افزایش یابد تا بتواند رضایتِ 
مستمری بگیران را به همراه داشته باشد. در غیر اینصورت نمی توان این رضایت را 

کسب کرد چون منابعی برای متناسب سازی وجود ندارد. 
حیدری گفت: موضوع متناسب سازی مستمری ها و چالش های مرتبط با آن یکی از 
مسائل مهم در حوزه تأمین اجتماعی است. ببینید اگر دولت برای ترمیم مستمری ها 
منابع کنار بگذارد، می توان این کار را انجام داد و انتظار داشت که وضعیت بهبود 

یابد، در غیراین صورت تأمین اجتماعی منابعی برای متناسب سازی ندارد. 

اعتراض به مبلغِ ناچیزِ متناسب سازی

رئیس مرکز تحقیقات آلودگی هوا در دانشگاه علوم پزشکی تهران:

۱۲ درصد مرگ در ایران ناشی
 از آلودگی هواست

      فراخوان دعوت به همکاری پزشکان  جهت تاسیس
 مرکز مشاوره ژنتیک غیر دولتی

                                                روابط عمومی اداره کل بهزیستی استان زنجان 

 بهزیستی استان زنجان در نظر دارد در راستای پیشگیری از معلولیتهای ناشی از اختلالات ژنتیک  وارائه خدمات مشاوره ژنتیک  
به جامعه هدف ،در قالب  انتشار فراخوان عمومی به مراکز مشاوره ژنتیک واجد شرایط واگذار نماید.

- زنان و زایمان – متخصص  لذا متقاضیان دارای مدارک تحصیلی پزشک عمومی – پزشک متخصص داخلی- کودکان و نوزادان 
پاتولوژی می توانند  درخواست خود را به دفتر معاونت امور توسعه پیشگیری بهزیستی استان )زنجان ،میدان ۱۵ خرداد ،جنب مزار 

شهداء اداره کل  بهزیستی استان زنجان به شماره تلفن ۳۳۵۶۲۰۰7( ارائه نمایند.
 ، انسانی  ژنتیک  ژنتیک که دارای مدرک ) PHD-MD( در رشته  آموزشی مشاوره  قابل ذکر است کلیه شرکت کنندگان در دوره   
پزشکی هستند نیاز به گذراندن دوره آموزشی مشاوره ژنتیک مصوب سازمان بهزیستی کشور را نداشته و می بایست درخواست 
مدارک تحصیلی خود را از طریق معاونت پیشگیری استان به صورت کتبی به دفتر پیشگیری از معلولیتها و تلفیق اجتماعی بهزیستی 

کشور ارسال نمایند.

جمعیت هلال احمر

 استان زنجان 

آگهی مزایده عمومی آگهی مزایده عمومی 
شماره ۱۰۰۳۰۰۵۴۳۴۰۰۰۰۰۲      شماره مزایده مرجع۱۲۴۰۹۲7۰۶

الکترونیکی          تدارکات  سامانه  از  گیری  بهره  با  را  مزایده  اسناد  در  مندرج  جزئیات  با  و  مذکور  به شرح  خود  کالاهای  دارد  نظر  در  زنجان  استان  احمر  جمعیت هلال 
www.setadiran.ir با شماره مزایده  ۱۰۰۳۰۰۵۴۳۴۰۰۰۰۰۲ و شماره سیستمی ۱۲۴۰۹۲7۰۶ به صورت الکترونیکی به فروش برساند

زمان انتشار در سایت از تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۳۰ ساعت ۱۶صبح                * مهلت دریافت اسناد مزایده: تاریخ ۱۴۰۳/۰۹/۱۰  ساعت ۱۰ صبح
تاریخ بازدید: ۱۴۰۳/۰۹/۱۰ ساعت ۹ صبح تا ۱۴                                      *آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: تاریخ ۱۴۰۳/۰۹/۲۰  ساعت  ۱۰ صبح 

زمان بازگشایی: تاریخ ۱۴۰۳/۰۹/۲۰  ساعت ۱۰.۳۰                               *زمان اعلام به برنده: تاریخ ۱۴۰۳/۰۹/۲۰ ساعت ۱۱
ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد :

برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه 
از این  مربوطه( پرداخت تضمین شرکت در مزایده، ودیعه، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکت، اعلام به برنده، واریز وجه مزایده و تحویل کالا در بستر سامانه 

طریق امکان پذیر می باشد.
پیشنهاد می گردد با توجه به تنوع کالاهای مطرح شده در مزایده قبل از ارائه پیشنهاد از اقلام موضوع مزایده بازدید به عمل آورید.

 علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند: مرکز پشتیبانی و راهبری: 
۱۴۵۶ اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها، درسایت سامانه    www.setadiran.ir بخش "ثبت نام/پروفایل مزایده گر " موجود است.

شناسه آگهی:۱۸۳۲۵7۰

شناسه آگهی
۱۸۳۱۹۱۹
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مصدومیت اباذری دغدغه کادرفنی تیم ملی کاراته

گلایه ملی پوش ریکرو: 
بین وزارت ورزش و فدراسیون پاس کاری می شویم!

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 
آماده سازی  منظور  به  مردان  و  بانوان  منتخبین  متمرکز  اردوی  دوم  مرحله  ایرنا/ 
ورزشکاران جهت انتخاب ترکیب تیم ملی برای حضور در رویدادهای مهم آتی از روز 
جمعه ۲ آذرماه لغایت ۲3 آذرماه ۱۴۰3 در کمپ تیم های ملی ورزشگاه آفتاب انقلاب 

تهران برگزار می شود.
مهدی پیرجهان درباره دعوت نشدنش به اردوی تیم  ملی دوومیدانی، اظهار داشت: در 
مسابقات قزاقستان، مصدوم شدم و با این شرایط سه مرحله لیگ را پشت سر گذاشتم 
و بعد از آن جراحی بینی داشتم زیرا من قبل از آنکه در دوومیدانی فعالیت کنم، کیک 
بوکسینگ و فوتبال کار می کردم و یک بار در ۱3 سالگی و بار دیگر در ۱5 سالگی 
بینی من شکست. این موضوع سبب شد تا کم کم برایم مشکل ساز شود و در تبریز 

هم در فصل سرما واقعا اذیت شدم.
وی افزود: بینی ام را عمل کردم تا بهتر شوم و تمریناتم را از اواخر مهر آغاز کردم. 
می توانستم در اردوی تیم ملی شرکت کنم اما دوره نقاهت خودم را سپری می کردم 
و تمرینات به نحوی نبود تا در اردو باشم. احسان حدادی هم از وضعیت من مطلع 
بودم و من به جز جراحی بینی مصدومیت همسترینگ داشتم و توانستم آن را تا 

حدی درمان کنم.
متکی به اردو نیستم

ملی پوش دو ۴۰۰ متر بامانع عنوان کرد: از روز گذشته دور دوم اردوی تیم ملی آغاز 
شد نمی دانم به این اردو دعوت می شوم یا خیر. فدراسیون دوومیدانی ورزشکارانی که 
در اردوی اول حضور داشتند را به اردوی دوم دعوت می کند. متکی به اردو نیستم 
اما نظمی در اردو حاکم است و تصمیمات خوبی برای ورزشکاران می گیرند. این 
تصمیمات در روند حرفه ای گری ورزشکاران کمک می کند. طرز فکر احسان حدادی 
مثبت و حرفه ای است. از بدو پذیرش ریاست فدراسیون دوومیدانی و نحوه برگزاری در 

مسابقات لیگ و تفاوت ها را دیدیم.
قول حدادی برای مربی خارجی

وی ادامه داد: متاسفانه من بعد از مسابقات قزاقستان بدون مربی، تمرین می کنم و 

زمانی هم که مربی خارجی داشتم کسی هزینه ها را متقبل نشد. حدادی قول هایی 
برای مربی خارجی به من داده و منتظرم تا دوباره با او صحبت کنم. تمرین کردن بدون 
مربی و رقیب برای من به ویژه در دو ۴۰۰ متر بامانع که یکی از دشوارترین رشته های 

دوومیدانی است، خیلی سخت است.
پیرجهان درباره رکوردشکنی در مسابقات باشگاه های کشور گفت: در لیگ دوومیدانی 

باشگاه های کشور آخرین رکوردی که ثبت کردم، ۴۹.3۶ ثانیه بود که در دور قبل 
بازی های آسیایی یک دوومیدانی کار با رکورد ۴۹.۲۷ ثانیه به مدال رسید. سطح رکورد 
بانوان در آسیا و ایران در بعضی از رشته ها خیلی قابل توجه نیست و رکوردهای مردان 
هم زیاد خوب نیست. هرچند بانوان در دو ۱۰۰ متر و ۴۰۰ متر رکوردهای خوبی زدند 

و روند پیشرفت زیادی داشتند.

واکنش پیرجهان به دعوت نشدن به اردوی تیم ملی دوومیدانی

خبرآنلاین/ آخرین فیفادی سال ۲۰۲۴ میلادی این هفته به پایان رسید و تا چند ماه 
آینده خبری از دیدارهای ملی نخواهد بود. تیم ملی ایران در این فیفادی ۲ بازی برگزار 
کرد و با نتایج مشابه 3-۲ پیروز شد تا پرونده سال ۲۰۲۴ برای شاگردان امیر قلعه نویی با 
۲ برد دیگر و نزدیک شدن به جام جهانی بسته شود. ۲ بردی که البته با انتقادات زیادی 
همراه شد و خیلی ها عملکرد تیم ملی در چند بازی گذشته و به خصوص این ۲ بازی را 
نپسندیدند. تیم ملی با نتایحی که در سال ۲۰۲۴ کسب کرد، به احتمال زیادی در سال 

جدید میلادی، می تواند جشن صعود به جام جهانی ۲۰۲۶ را برپا کند.
آمار درخشان مقابل رقبای نه چندان قدرتمند!

تیم ملی ایران در سال ۲۰۲۴ با هدایت امیر قلعه نویی ۱۸ بازی برگزار کرد و نتایج 
درخشانی را به دست آورد. شاگردان امیر قلعه نویی در این ۱۸ بازی به ۱۴ برد، 3 تساوی 
و یک شکست دست یافتند که تنها باخت آن ها در بازی با قطر رقم خورد. ایران در این 
۱۸ بازی توانست ۴۱ بار دروازه رقبا را باز کند و ۱5 گل هم دریافت کرد و فقط در ۸ بازی 
کلین شیت کرد. گل خوردن در بیش از نصف بازی ها باعث شد انتقادات زیادی از عملکرد 

ملی پوشان شود و این موضوع یکی از سوژه های روزهای اخیر هم محسوب می شود.
تیم ملی ایران گرچه از نظر کسب پیروزی و امتیاز عملکرد درخشانی داشته و آمار ۷۷ 
درصد برد را دارد ولی کیفیت رقبای یک سال اخیر باعث شده خیلی ها توجهی به این 
آمار نکنند. از میان این ۱۸ بازی تیم ملی، تنها ژاپن و قطر در بین 5۰ تیم برتر جهان جا 

داشتند و بقیه در زمره تیم های درجه ۲ و 3 آسیا بودند. تیم ملی ایران یک بار با ژاپن و 
۲ با با قطر بازی کرد و توانست از 3 بازی سخت تر خود ۲ برد کسب کند ولی شکست 

مقابل قطر شانس قهرمانی در جام ملت ها را از شاگردان قلعه نویی گرفت.
پایان تلخ در جام ملت های آسیا

سال ۲۰۲۴ میلادی برای فوتبال ایران با جام ملت های آسیا آغاز شد و خیلی ها امیدوار 
بودند تیم فعلی بتواند به حسرت قهرمانی در این رقابت ها پایان دهد. ایران ابتدا با ۲ بازی 
دوستانه و پیروزی مقابل بورکینافاسو و اندونزی به استقبال جام ملت ها رفت و مرحله 

گروهی را با 3 برد مقابل فلسطین، هنگ کنگ و امارات به پایان رساند.
در مرحله یک هشتم نهایی کار ایران مقابل سوریه گره خورد و ملی پوشان پس از تساوی 
در ۱۲۰ دقیقه، در نهایت در ضربات پنالتی موفق به شکست این حریف شدند و به بازی 
حساس مقابل ژاپن رسیدند. دیدار با ژاپن بدون شک بهترین خاطره تیم ملی ایران در 
سال ۲۰۲۴ بود و تیم امیر قلعه نویی با ارائه یک نمایش درخشان توانست سامورایی ها 
را شکست دهد و به نیمه نهایی برسد. در شرایطی که خیلی ها تصور می کردند ایران با 
شکست قطر می تواند بعد از حدود نیم قرن فینالیست جام ملت ها شود ولی شکست ۲-3 

مقابل میزبان مسابقات باعث شد باز هم جام قهرمانی از دست ایران سر بخورد.
تخته گاز به سوی جام جهانی ۲۰۲۶

پس از حذف ناباورانه از جام ملت های آسیا، تیم ملی به مسیر خود برای صعود به جام 
جهانی ۲۰۲۶ ادامه داد. ۲ برد مقابل ترکمنستان، یک برد مقابل هنگ کنگ و تساوی 
مقابل ازبکستان باعث شد تیم ملی به عنوان صدرنشین گروه e دور دوم مقدماتی جام 
جهانی به دور سوم راه پیدا کند. جایی که ایران با ازبکستان، قطر، امارات، قرقیزستان 
و کره شمالی همگروه شد و با نتایج درخشان حالا در یک قدمی صعود به جام جهانی 
قرار دارد. ایران در ۶ بازی خود به 5 برد  و یک تساوی رسیده و صدرنشین گروه است. 
شاگردان امیر قلعه نویی فقط مقابل ازبکستان متوقف شدند و با کسب برد مقابل دیگر 
رقبا احتمالا در فیفادی بعدی صعودشان به جام جهانی را قطعی خواهند کرد. نکته مهم 

دیدارهای تیم ملی برتری ۴ بر یک مقابل قطر بود که باعث شد ملی پوشان تا حدی انتقام 
شکست تلخ در نیمه نهایی جام ملت های آسیا را از عنابی ها بگیرند.
درخشش زوج طارمی و آزمون ادامه دارد

اتفاق تکراری تیم ملی ایران در سال های اخیر درخشش سردار آزمون و مهدی طارمی 
است و زوج ویرانگر تیم ملی در سال ۲۰۲۴ هم به درخشش خود ادامه دادند. مهدی 
طارمی که در سال ۲۰۲۴ حضور در اینتر را هم تجربه کرد، مجموعا در ۱۷ بازی از ۱۸ 
بازی تیم ملی به میدان رفت و فقط دیدار با ژاپن را به دلیل محرومیت از دست داد. او 
در این ۱۷ بازی آمار ۹ گل و ۶ پاس گل را ثبت کرد و نقش مهمی در بردهای تیم ملی 
داشت. سردار آزمون، دیگر ستاره تاثیرگذار تیم ملی هم ۱۴ بازی در سال ۲۰۲۴ انجام 
داد و توانست ۷ بار برای ایران گل بزند و 5 بار هم پاس گل بدهد. در کنار طارمی و 
آزمون، ۲ وینگر بوشهری تیم ملی هم سال درخشانی را سپری کردند. محمد محبی که 
از زمان حضور امیر قلعه نویی جایگاه ثابتی در تیم ملی پیدا کرده، امسال ۱3 بازی ملی 
انجام داد و ۶ گل زد و یک بار هم گل ساخت. او که در هر ۶ بازی ایران در جام ملت های 
آسیا بازی کرد، مهم ترین گل خود را در بازی ژاپن به ثمر رساند و آغازگر بازگشت تیم 
ملی بود. مهدی قایدی، دیگر ستاره بوشهری تیم ملی هم در سال ۲۰۲۴ مجموعا ۱5 

بازی انجام داد و آمار قابل قبول ۷ گل و ۲ پاس گل را داشت.
آغاز تغییر نسل در سال ۲۰۲۴؟

یکی از اتفاقات مورد انتظار در سال ۲۰۲۴ حضور بازیکنان جدید در اردوی تیم ملی 
به جای نفرات مسن تر بود. اتفاقی که باعث شد چند بازیکن برای نخستین بار فرصت 

پوشیدن پیراهن تیم ملی را به دست بیاورند و به جمع ملی پوشان اضافه شوند.
سامان فلاح، محمد قربانی، محمدامین حزباوی، محمدرضا آزادی، آریا یوسفی، جواد 
آقایی پور و علی نعمتی نفراتی بودند که در سال ۲۰۲۴ اولین بازی ملی خود را انجام 
دادند. از این جمع قربانی با ۷ و یوسفی با 5 بازی ملی بیش از بقیه فرصت بازی به دست 
آوردند ولی هیچکدام از این بازیکنان نتوانست نخستین گل ملی خود را به ثمر برسانند.

ایرنا/ رقابت های تنیس روی میز قهرمانی آسیا روزهای ۱۶ تا ۲۲ مهرماه در آستانه قزاقستان 
برگزار شد. در ترکیب تیم ایران نوجوان ۱۴ ساله ای بود که آنجا دست به کار بزرگی زد و 
در نخستین بازی خود به مصاف وانگ چوکین نفر اول بزرگسالان جهان رفت و با نتیجه 
3 بر ۲ این حریف عنوان دار را شکست داد و تیم ملی ایران را یک بر صفر جلو انداخت. 
چوکین دارنده مدال طلای میکس دوبل المپیک ۲۰۲۴ پاریس و دارنده مدال طلای 
تیمی المپیک ۲۰۲۴ پاریس است و هم اکنون رتبه یک رنکینگ برترین پینگ پنگ بازان 
دنیا را در اختیار دارد. او در ادامه این پیکارها و در مرحله 3۲/۱ پایانی مسابقات انفرادی 
قهرمانی بزرگسالان آسیا به مصاف لین شیدونگ نفر سوم رتبه بندی دنیا از چین رفت و 
با یک نمایش خیره کننده 3 بر ۲ و در لحظات پایانی مغلوب این حریف قدرتمند چینی 
شد. بنیامین فرجی با 3۴5۰ امتیاز رتبه نخست رده سنی زیر ۱5 سال و نوجوانان را در 
اختیار دارد. بنیامین فرجی درباره حضور در مسابقات بین المللی، اظهار داشت: ابتدا در 
رده بزرگسالان در مسابقات قهرمانی آسیا قزاقستان شرکت کردم و توانستم رنکینگ یک 
جهان را شکست دهم و بعد از آن در رقابت های کانتندر نوجوانان و جوانان امارات حضور 
یافتم و توانستم در رده زیر ۱۷ سال رده دوم را کسب کنم. فعلا هم در اردوی تیم ملی 

هستم و تمریناتم را ادامه می دهم. وی افزود: مربیان و سرمربیان تیم ملی و خانواده ام و 
تمامی اعضای فدراسیون به من کمک می کنند تا پیشرفت کنم و امیدوارم بتوانم زحمات 
آنها را جبران کنم. به آنها قول می دهم که صد درصد در تمریناتم پیشرفت کنم. پدیده 
تنیس روی میز جهان عنوان کرد: با نیما عالمیان افتخار هم تیمی شدن را نداشتم اما 
با نوشاد عالمیان در قهرمانی آسیا قزاقستان هم تیمی شدیم و او چیزهای زیادی به من 
آموخت و از تجربیاتش استفاده کردم و از نوشاد متشکرم. وی ادامه داد: فدراسیون تنیس 
روی میز حمایت مالی از من می کند. از مهردادعلی قارداشی رئیس فدراسیون تنیس روی 
میز متشکرم که همه شرایط را برای تمرین فراهم کرده تا بتوانیم خیلی سریع پیشرفت 
کنیم. ما این هفته در مسابقات جهانی نوجوانان و جوانان سوئد شرکت می کنیم. فرجی 
درباره حضور در لیگ گلادباخ آلمان خاطرنشان کرد: من در سوپرلیگ آلمان بازی خواهم 
کرد و بهترین بازیکنان دنیا در آن حضور دارند. امیدوارم بتوانم با بردهای زیاد، مقابل مردم 
کشورم سربلند باشم. وی یادآور شد: اردوهای تنیس روی میز نوجوانان و جوانان بیشتر 
شده و پیشرفت خیلی زیادی کردیم. پیش از این وقتی برابر چین بازی می کردیم، امید 
زیادی نداشتیم اما چینی ها را الان می بریم. این برد صد درصد نیست اما دو سه سال دیگر 
می توانیم همه چینی ها را ببریم. پدیده تنیس روی میز جهان گفت: وقتی در مسابقات 
قهرمانی آسیا قزاقستان نفر اول جهان را شکست دادم، روسای فدراسیون های کشورهای 
دیگر به من روحیه دادند و گفتند که تلاش خود را بیشتر کنم و با این برد مغرور نشوم. 
به این روند ادامه می دهم و تمام تلاشم را می کنم و آینده دست خداست و امیدوارم بتوانم 

بهترین بازی ها را در المپیک ۲۰۲۸ لس آنجلس انجام دهم.

پایان سال ۲۰۲۴ برای تیم ملی؛ 

از ادامه حسرت تاریخی تا بردهای 
متوالی در راه جام جهانی

پدیده تنیس روی میز جهان:

بهترینم را در لس آنجلس خواهید دید

تسنیم/  نخستین دوره رقابت های جام جهانی کاراته از روز گذشته در شهر پمپلونا 
کشور اسپانیا آغاز شد و تیم کومیته تیمی کشورمان با کسب چهار پیروزی در 
مرحله گروهی و شکست تیم اسلواکی در یک چهارم نهایی به مرحله نیمه نهایی 
راه یافت تا )شنبه( شانس خود را در جدال با تیم ژاپن برای حضور در دیدار نهایی 

امتحان کند.
نکته جالب توجه در رقابت های  روز)جمعه(  حضور صالح اباذری قهرمان کاراته 
آسیا و یکی از ستاره های تیم کشورمان در تنها یک دیدار و رقابت با مقدونیه بود. 
عدم حضور اباذری در چهار دیدار بعدی مقابل کرواسی، ایتالیا، استرالیا و اسلواکی 
این سوال را به وجود آورد که کادرفنی به دلایل فنی به او استراحت داده است یا 

آسیبی برای این قهرمان ایجاد شده است؟
صالح اباذری در مسابقه نخست مقابل کاراته کا مقدونیه ای که با نتیجه ۴ بر صفر به 
برتری رسید از ناحیه زانوی پای راست دچار مصدومیت می شود و به همین دلیل 
کادرفنی تیم ملی در دیدارهای آینده از او استفاده نمی کند. طبق اعلام کادرفنی 
تیم ملی کاراته هنوز مشخص نیست که این قهرمان شرایط حضور مقابل ژاپن 
را خواهد داشت یا نه و مراحل مداوای او تا ساعات آینده این موضوع را مشخص 

خواهد کرد.
نخستین دوره جام جهانی کاراته از روز)جمعه( با حضور ۲۰ تیم برتر دنیا در کاتای 
تیمی بانوان و کومیته تیمی مردان آغاز شد. در کومیته تیمی آقایان، تیم های 
ایران، ژاپن، مصر و ایتالیا به مرحله نیمه نهایی راه یافتند و در کاتای تیمی بانوان 

نیز ایتالیا، پرتغال، اسپانیا و ژاپن به جمع ۴ تیم پایانی رسیدند.
این رقابت ها امروز با برگزاری رقابت های کومیته تیمی بانوان و کاتای تیمی آقایان 
پیگیری می شود و در کاتای تیمی آقایان، تیم کشورمان با ترکیب محمدصدرا 
شیدزی، یحیی پیشه زاری، سهند اسلامی و مهدی شاهین در گروه  D با تیم های 

ژاپن، آفریقای جنوبی، لهستان و مونته نگرو به رقابت خواهد پرداخت.

مهر/ رضا شبانی عضو تیم ملی تیروکمان در خصوص اعتماد دوباره فدراسیون به 
سرمربیان ایران پس از پایان بازی های المپیک ۲۰۲۴ پاریس اظهار کرد: حضور مربی 
ایرانی اتفاق خوبی بود اما آنچه که اهمیت دارد این است که آن سرمایه مالی که قرار 
بود برای مربی خارجی هزینه شود و حالا نصف شده است؛ به تیم ملی تزریق شود و 
ملی پوشان هم استفاده کنند. وی افزود: تغییر مربی به تنهایی شرایط را تغییر نمی دهد. 
برای همه روشن است که مبلغ قرارداد مربی ایرانی و خارجی کاملًا متفاوت است ولی 
اصلًا مشخص نمی شود زمانی که هدایت تیم ملی به ایرانی ها سپرده می شود مابقی 
آن رقم باقی مانده از قرارداد مربیان خارجی کجا هزینه می شود. ملی پوشان نیاز به 
انگیزه دارند و زمانی این اتفاق رخ می دهد که آنها حقوق خوبی دریافت کنند، بیمه 
آنها مشکلی نداشته باشد، تجهیزات به روزی داشته باشند ولی ما هیچیک از این 

موارد را نداشتیم.
ملی پوش ریکرو ایران ادامه داد: قبل از المپیک تنها عاملی که باعث شده بود ما این 
وضعیت را بپذیرم انگیزه مان برای رسیدن به سهمیه بود که متأسفانه آن هم به نتیجه 
نرسید. اما حالا شرایط کاملًا متفاوت است. بازی های آسیایی ناگویا سال ۲۰۲۶ برگزار 
خواهد شد و ما تا آن زمان نزدیک به ۲ سال تقریباً هیچ رویداد مهمی نداریم که 

بخواهیم برای آن از جان مایه بگذاریم.
شبانی با اشاره به اینکه فدراسیون باید برای ورزشکاران و به ویژه ملی پوشان ایجاد 
انگیزه کند؛ خاطر نشان کرد: وظیفه فدراسیون است که از ملی پوش خود حمایت کند 
اما متأسفانه هرگز شاهد این اتفاق و حمایت نیستیم. این وضعیت اگر ادامه پیدا کند 
همه دلسرد می شوند. بشخصه اگر روند را این گونه ببینم قید تیم ملی را می زنم و دیگر 
حاضر نخواهم بود که در کنار تیم باشم. عضو تیم ملی تیروکمان با بیان اینکه پاکزاد 
جز مربیان خوب ایران است؛ گفت: از انتخاب بهزاد پاکزاد خوشحالم، او جز بهترین های 
تیروکمان کشور است و همیشه دلسوزانه پای کار می آید. امیدوارم که فدراسیون هم 
او را همراهی کند و ملی پوشان را هم در حد توان تأمین کند تا به امید خدا بتوانیم 

خودمان را برای موفقیت در بازی های آسیایی ناگویا آماده کنیم.
شبانی در پاسخ به این پرسش که آیا تا به امروز در مورد مشکلات تان با ریاست 
فدراسیون صحبت کردید؟ توضیح داد: از آنجایی که فدراسیون سلسله مراتب دارد و ما 
موظف هستیم به قوانین احترام بگذاریم خیر، تا به امروز به صورت مستقیم صحبتی 
انجام ندادیم. ولی از طریق مدیر تیم های ملی تلاش کردیم حرف خودمان را به گوش 
مسئولان فدراسیون برسانیم که متأسفانه در این میان هرگز به پاسخ قانع کننده ای 
نرسیدیم. وی تاکید کرد: هفت سال است که در تیم ملی حضور دارم و در همه این 
سال ها هیچ حقوقی دریافت نکردم. وزارت ورزش یک مصوبه ای دارد و بر اساس آن 
مبلغی به عنوان حق اردو به ملی پوشان پرداخت می شود که متأسفانه ما حتی همین 

اندک حقوق را هم در زمان اردو از فدراسیون دریافت نکردیم.
ملی پوش ریکرو ایران در پاسخ به این پرسش که چرا در بخش تیمی موفق نشدیم 
سهمیه المپیک را به دست بیاوریم؟ آیا شرایط موجود دلیل اصلی عدم موفقیت تان 
ما  نبود که  این طور  دادیم.  از دست  را  ما سهمیه  بود که  تلخی  اتفاق  بود؟ گفت: 

پتانسیلش را نداشته باشیم ولی فشارهای بیرونی مانع از تحقق هدفمان شد. 

رئیس فدراسیون کشتی؛
هدف از مسابقه با روسیه محک زدن 

کشتی  گیران است نه برد و باخت

برنا/  علیرضا دبیر رئیس فدارسیون کشتی پس از پیروزی تیم کشتی فرنگی ایران 
مقابل تیم روسیه در گفت و گو با یک سایت روس با بیان این مطلب گفت: به 
این مسابقات به چشم یک دیدار تدارکاتی مانند سایر مسابقات بین المللی نگاه 

می کنیم و از بردها خوشحال و از باخت ها نیز ناراحت نمی شویم.
وی ادامه داد: نتایج کشتی همواره در مسابقات المپیک و جهانی دیده می شود و 

نتایج این مسابقات دوستانه پس از مدتی به فراموشی سپرده می شود.
دبیر تصریح کرد: البته از اینکه کشتی گیران ما با کشتی گیران روس سرشاخ شده 

اند خوشحالم چرا که اینجا ایرادات فنی آن ها مشخص می شود.
وی ادامه داد: در این مسابقات حدود ۴۰ درصد از ترکیب تیم ما از کشتی گیران 
جوان و آینده دار و مابقی از نفرات عنوان دار تشکیل شده اند و ما قصد داشتیم 
که هم نفرات جوان و هم نفرات با تجربه یک محک جدی با حریفان قدرتمند 

روس بخورند.
رئیس فدارسیون کشتی در پایان خاطرنشان کرد: نتایج بدست آمده در مسابقات 
کشتی فرنگی به کادر فنی و کشتی گیران این کمک را می کند که نقاط ضعف 
و قوت خود را بهتر بشناسند و در جهت رفع آن برآیند. هدف اصلی ما حضور 
قدرتمند در رقابت های جهانی سال های آینده و المپیک ۲۰۲۸ لس آنجلس است 
و برای موفقیت در این مسابقات نیاز داریم که در مسابقات بین المللی متعددی 

حضور پیدا کنیم.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                   هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای شماره 1۴03603۲۷00۵003۵۸۸ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ماهنشان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ادریس بالایی فرزند یحی بشماره شناسنامه 
۲۲6۹ صادره از در یک باب عمارت مسکونی به مساحت ۴۵6/۷1 متر مربع پلاک ۴11۹ فرعی از ۹0- اصلی واقع در شهر ماه نشان 
خریداری از مالک رسمی آقای احمد علی بالائی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 

قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴03/0۸/1۹
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴03/0۹/0۴

برابر رای شماره 1۴03603۲۷00۲0۲33۴1 مورخه 1۴03/0۷/1۷ کلاسه شماره 1۴0311۴۴۲۷00۲00۲۲۹3 هیات اول/دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای معرفت علی محمدلو فرزند مروت بشماره شناسنامه 1660 صادره از خرمدره در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ۴6/۴3 متر مربع پلاک 33۸ فرعی از 1 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان)ابهر بلوار منابع طبیعی شهرک هنرستان کشاورزی 
خ مولوی کوچه بن بست اول پ30 (خریداری از مالک)مهرعلی قنبری(محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 1۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول:1۴03/0۸/1۹
حمیدرضا ملکی رئیس ثبت اسناد و املاک سعید بهرامی رئیس ثبت اسناد و املاکتاریخ انتشار نوبت دوم:1۴03/0۹/0۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                   هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره 1۴03603۲۷00۹00۵۲10 هیات اول /دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی آقای غلامرضا اسدی فرزند رضا به شماره شناسنامه ۹۸۹۷ صادره از در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
۹۴۵/0۴ مترمربع مفروزومجزا شده پلاک 3۸/1003اصلی واقع در زنجان بخش سه حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی 
)غلامرضا اسدی( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع 

قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1۴03/0۸/1۹
تاریخ انتشار دوم 1۴03/0۹/0۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره 1۴03603۲۷00۹00۲۸۴1 هیات اول /دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی آقای ولی اله بیگدلی فرزند حسین علی به شماره شناسنامه 60۹ صادره ازدر ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت ۲0000 مترمربع مفروزومجزا شده پلاک ۹۲ اصلی که ۸ شعیر عرصه آن موقوفه می باشد واقع در زنجان بخش سه حوزه ثبت 
ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی )کلیه نسخ داران روستای الوند( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به 
فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
  تاریخ انتشار اول 1۴03/0۸/1۹* تاریخ انتشار دوم 1۴03/0۹/0۴
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ایران۸۸

»امید جهانشاهی« پژوهشگر مطالعات 
رسانه و ارتباطات :

در عمل فقط بدنامی فیلترینگ 
برای نظام مانده است

خبر 

کوتاه 

ایسکانیوز/ امنیت غذایی در شرایط کنونی که از یک سو تحریم ها روز به روز فشار وارد بر 
کشور را بیشتر می کنند و از یک طرف هم از منظر اقتصادی تحت فشار هستیم، اهمیت 

بالایی دارد و یکی از مولفه های امنیت ملی کشورها محسوب می شود.
واردات محصولات کشاورزی اساسی و راهبردی، علاوه بر اینکه تولید داخلی را با چالش 
مواجه می کند، وابستگی کشور را به خارج افزایش می دهد؛ به ویژه وابستگی در تأمین 
مواد غذایی که به طور مستقیم بر امنیت غذایی و غیرمستقیم بر امنیت ملی اثرگذار 

است.
از جهتی یکی از ارکان امنیت غذایی، دسترسی به غذای باکیفیت و سالم است. در 
حقیقت موضوع کمیت تولید محصولات غذایی در کنار کیفیت معنا پیدا می کند اما 
از سموم در کشاورزی هستیم. استفاده بی رویه منجر  امروزه شاهد استفاده بی رویه 
به ماندگاری این سموم در محصولات کشاورزی می شود. وقتی کیفیت آسیب ببیند، 
سلامت جامعه آسیب می بیند و هدف امنیت غذایی که دسترسی به غذای سالم برای 

داشتن جامعه سالم است، محقق نمی شود.
کاهش ۸۴ درصدی سطح زیر کشت اراضی کشاورزی دارای گواهی ارگانیک

براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس در سال ۲۰۲۱، اندکی بیش از هفت هزار 
ایران دارای گواهی ارگانیک و در حال  از اراضی کشاورزی  هکتار )۰۱۵ / ۰ درصد) 
گذار بوده که از لحاظ سطح زیرکشت رتبه ۹۹ و از لحاظ سهم از کل اراضی کشاورزی 
رتبه ۱۵۱ را در بین کشورهای جهان دارد و نکته قابل تأمل در این زمینه، کاهش ۸۴ 
درصدی سطح زیر کشت اراضی کشاورزی دارای گواهی ارگانیک و در حال گذار ظرف 

یک دهه گذشته است.
عوامل موثر در کاهش کیفیت

مرکز پژوهش های مجلس عوامل زیر را در کاهش کیفیت برخی محصولات کشاورزی 
موثر می داند:

ضعف در کنترل کودها و سم های تقلبی-استفاده از آب های آلوده در برخی اراضی 

کشاورزی مجاور شهرها-کشت در برخی اراضی آلوده؛ ورود و توزیع نهاده های بی کیفیت 
و فاقد استاندارد از مبادی غیررسمی و قاچاق-شرایط نامطلوب حمل و نقل و انبارداری-

ضعف در آگاهی بخشی تولید کنندگان و مصرف کنندگان مواد غذایی
عدم حمایت کافی از تولیدکنندگان محصولات سالم-ضعف در نظارت بر فرایند تولید 
تا عرضه-عدم بازدارندگی کافی مجازات های موجود-نبود سیستم پایش مستمر و جامع 
کیفیت غذا و تغذیه و کنترل سلامت محصولات تولیدی در مبادی تولید و واردات-ضعف 
برنامه اجرایی و عملیاتی اثربخش و فراگیر برای توسعه کشت محصولات سالم و ارگانیک

آفت کش هایی که می خوریم
داریوش فرهود پدر علم ژنتیک ایران در این خصوص گفت: مواد کشاورزی تولید شده 
در ایران آسیب زا شده اند و این آسیب زایی ناشی از مواد آفت کشی است که استفاده 
می شود و معمولا هم وارداتی هستند. نزدیک به ۱۴۰ نوع آفت کش وارد می شود درحالی 
که تعداد اندکی سالم هستند. این آفت ها با بارش باران در خاک و آب های زیرزمینی 
نفوذ می کند و آن ها را هم آلوده می کند. کودهای شیمیایی هم به همین نسبت آسیب زا 
هستند و حتی برخی از آن ها در پوست یا داخل میوه هم رسوب می کند. از قدیم 
می گفتیم که میوه ها را با پوست استفاده کنید اما امروز معتقدیم که پوست میوه ها آلوده 
شده است. به نظر من نظارت کافی در این حوزه وجود ندارد و گاهی به دلیل قیمت 

ارزان تر از آفت کش های بی کفیت تر استفاده می شود.
پدر علم ژنتیک ایران عنوان کرد: ما به اندازه کافی زمین کشاورزی داریم و نیازی نیست 
که برای استفاده چندباره از یک زمین در فاصله های کوتاه تر بارها از کودهای شیمیایی 
استفاده کنیم. کودهای زیان بخش هم از طریق میوه ها به بدن ما منتقل می شوند و هم 
با آلوده کردن آب و خاک روی ما اثر می گذارند. در کشور ما قوانین و ادارات مسئول 

رسیدگی به این موضوع را داریم اما نسبت به اجرای آن دقت کافی وجود ندارد.
مواد  و  نیستند  سالم  چندان  می شوند  مصرف  امروز  که  غذاهایی  کرد:  تاکید  وی 
نگهدارنده ای که در آن ها استفاده می شود، مضر است و وجود نیتریت و نیترات ها در مواد 
غذایی هم آسیب را در بدن ما بیشتر می کند. در کشور ما دروغ بیشتر از بیماری های 
ژنتیکی رایج است و روی بسته بندی مواد غذایی می نویسند صد در صد طبیعی در حالی 

که این دروغی بزرگ است.
تکنولوژی را به کمک بگیرید

عماد مطالبی پژوهشگر حوزه کشاورزی معتقد است که می توان با کمک تکنولوژی، 

بخشی از مشکل استفاده بی رویه از سموم را حل کرد. وی در این باره به ایسکانیوز گفت: 
کشاورزی و محیط زیست ۲ شاخصه نزدیک به هم هستند که روی هم اثر می گذارند. 
در کشاورزی به ویژه شمال ایران مصرف کودهای سفید زیاد است. منظور از کود سفید، 
کودهای ازته یا شیمیایی هستند. دلیل استفاده هم این است که اثر بالایی در قدرت 
خاک دارد و به رشد گیاه کمک می کند. مطالبی عنوان کرد: این مسئله را از ۲ بعد 
اقتصادی و محیط زیستی می توان بررسی کرد. بخش زیادی از این کودها وارداتی هستند 

و مصرف بالا منجر به خروج ارز می شود.
 از این باب بار اقتصادی بر دوش دولت و کشاورز دارد. وی با اشاره به اثر این کودها 
برخاک، محیط زیست و سلامت مردم، توضیح داد: در شمال ایران مقدار بارش زیاد و 
منابع آب زیرزمینی به سطح زمین نزدیکتر هستند، مثلا در گیلان اگر یک متر زمین را 
بکنید به آب می رسید. از جهتی آبیاری مزارع به شیوه غرقابی است یعنی در آب غرق 
می شوند؛ به همین جهت مقدار کود مورد استفاده شسته شده و وارد آب های زیرزمینی 
می شود و تمام منابع آب را آلوده می کند. این موضوع تهدید علیه بهداشت عمومی است.

پژوهشگر برتر بیان کرد: ورود حجم بالایی از کودهای شیمیایی به سفره های زیرزمینی 
باعث شده تا سلامت مردم به خطر بیفتد. 

یکی از عوامل افزایش سرطان در شمال ایران هم استفاده از کودهای شیمایی است. 
حتی گاهی محصولات کشاورزی ما در زمان صادرات توسط کشور مقصد مرجوع می شود 
چراکه درصد استفاده از کود بیش از حد استاندارد است. وی ادامه داد: در این طرح ما 
بر روی ۲ اثر اقتصادی و محیط زیستی کودهای شیمیایی تحقیق کردیم تا براساس 
دانش سنتی در گذشته و الگوهای کشاورزی نوین راهی را برای حل مشکل پیدا کنیم. 
در این طرح خاک آنالیز دقیق شده و میزان مواد مغذی مورد نیاز خاک را مشخص 
می کند. با این راه کشاورز متوجه می شود که خاک به چه موادی با چه اندازه ای نیاز دارد.

مطالبی بیان کرد: در تکنیک کشاورزی دقیق، خاک آنالیز شده و در این طرح مقدار کود 
ازت را که یکی از کودهای شیمیایی پرمصرف است، کاهش می دهد.

 ما پلیت هایی را طراحی کردیم که با استفاده از بقایای گیاهی به رشد خاک کمک 
می کند. 

از برداشت آتش می زنند چراکه نمی توانند آن ها را  بقایای گیاهان را بعد  کشاورزان 
جمع آوری کنند یا جایی برای تحویل یا ذخیره ندارند. این کار باعث آلودگی هوا و ایجاد 

مشکلاتی در سلامتی مردم می شود.

عصر ایران/ مرکز آمار ایران در یک گزارش درآمد خالص ملی سرانه را طی سال های 
۱3۹۰ تا ۱۴۰۲ منتشر کرده است. این گزارش، آمار درآمد سرانه را به قیمت های 
جاری و قیمت های ثابت با سال پایه۱۴۰۰ منتشر کرده است. این آمارها نشان می دهد 

که به طور متوسط درآمد هر ایرانی در سال های اخیر چه رقمی را ثبت کرده است. 
محاسبه این آمارها با قیمت ثابت می تواند به نوعی روایتی از درآمد هر ایرانی بدون اثر 

تورم را منعکس کند و تغییرات رفاه خانوارها را به تصویر بکشد.
مطابق بررسی های صورت گرفته میزان  درآمد خالص سرانه هر ایرانی طی این ۱3سال، 

به میزان ۲۰درصد کاهش یافته است. 
بررسی ها نشان می دهد که این آمارها در برخی سال ها، تحت تاثیر تحولات سیاسی 
بهبود قابل توجهی داشته است. در سال۱3۹۴، میزان درآمد سرانه ایرانی ها به کمترین 
مقدار در این مدت رسید؛ اما چون امید به لغو تحریم ها وجود داشت و نرخ تورم نیز در 
آن سال ها در مسیر کاهشی حرکت می کرد، به نظر خانوارهای ایرانی از لحاظ اقتصادی 

احساس نارضایتی کمتری داشتند. 
در سال۱3۹۶ پس از اجرایی شدن برجام، درآمد سرانه به شکل قابل توجهی رشد کرد 
و حتی به نزدیکی سال۱3۹۰ رسید. اما در سال های بعد و پس از کنار گذاشتن توافق 
هسته ای، وضعیت درآمد سرانه نیز کاهش یافت و این روند کاهشی تا سال۱3۹۹ 

تداوم پیدا کرد. 
پس از آن، اگرچه به دلیل کاهش فشار تحریم ها شرایط کمی بهتر شد، اما هنوز نسبت 
به ابتدای دهه۹۰ فاصله قابل توجهی وجود دارد. رصد این تحولات نشان می دهد که 
درآمد سرانه ایرانی ها در ۱3سال اخیر، تحت تاثیر شدت تحریم ها و درآمدهای نفتی 

نوسان داشته است.
به همین دلیل در سال های آینده هر حرکتی در جهت بهبود شرایط دیپلماسی کشور، 
اثر خود را در سفره ها منعکس خواهد کرد و هر قدمی در جهت، تشدید تحریم ها و 

تیرگی روابط بین المللی باعث تبخیر رفاه خانوار ایرانی خواهد شد.
 افول رفاه ایرانی ها

منتشر  تا سال ۱۴۰۲  سرانه  ملی  درآمد خالص  از  آماری  اخیرا  ایران  آمار  مرکز   
کرده است. وضعیت درآمد خالص ملی سرانه در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱3۹۰، 

۲۰درصد کاهش یافته است.
بررسی ها نشان می دهد که این شاخص طی بازه ۱3۹۰ تا ۱۴۰۲ فرازونشیب های 
زیادی را تجربه کرده است. مثلا در سال ۱3۹۶ که برجام رقم خورده، درآمد خالص 
ملی سرانه توانسته کمترین فاصله را با سال ۱3۹۰ )که بیشترین مقدار طی این بازه 

است( داشته باشد.
از طرفی در سال ۱3۹۹که شرایط اقتصادی دوران کرونا به شرایط تحریمی اضافه 
شده، رقم درآمد خالص ملی سرانه کشور کاهش قابل توجهی را ثبت کرده است. 
بررسی روند این شاخص نشان می دهد که گشایش های سیاسی می تواند تا چه اندازه 

در افزایش رفاه موثر باشد. 
درآمد سرانه، شاخص اقتصادی است که میانگین درآمد هر فرد در یک کشور را نشان 

می دهد. این شاخص با تقسیم کل درآمد ملی بر جمعیت کشور به  دست می آید.
 

درآمد سرانه می تواند تصویری کلی از وضعیت اقتصادی یک کشور ارائه دهد و معمولا 
برای مقایسه سطح رفاه و توسعه اقتصادی بین کشورهای مختلف به  کار می رود. این 
شاخص به عنوان یکی از شاخص های توسعه، سطح رفاه مردم را تا حدی نشان می دهد؛ 
به طوری که هرچه این رقم بالاتر باشد، نشان دهنده  سطح رفاه اقتصادی بهتر و قدرت 

خرید بالاتر مردم است.
این شاخص تا اندازه زیادی گویای بهره مندی شهروندان یک کشور از رفاه و امکانات 
و در واقع ثمره رشد اقتصادی است. با این حال، شاخص درآمد سرانه همه چیز را درباره 
توزیع درآمد و نابرابری ها نشان نمی دهد و ممکن است نابرابری درآمدی را پنهان 
کند؛ زیرا تنها یک میانگین کلی است و توزیع واقعی درآمد در بین افراد مختلف را 

مشخص نمی کند.
شاخص درآمد خالص ملی که مرکز آمار به محاسبه آن پرداخته است، از کسر کردن  

رقم مصرف سرمایه ثابت از درآمد ملی به دست می آید.
روند نزولی درآمد سرانه در سایه تحریم ها

براساس آمار منتشرشده توسط مرکز آمار ایران، درآمد خالص ملی سرانه به قیمت 
ثابت  در سال ۱3۹۰، در سطح ۱۱۰میلیون و 5۰۰هزار تومان قرار داشت. در سال 
۱3۹۱ همزمان با شروع دور اول تحریم های اقتصادی علیه ایران، این شاخص نسبت به 
سال۱3۹۰ با کاهش قابل توجهی رو به رو شد و به ۹۲میلیون و ۲۰۰هزار تومان رسید. 
شوک منفی تحریم ها به اقتصاد ایران تنها به همان سال محدود نشد و روند کاهش 

درآمد خالص ملی سرانه تا سال۱3۹۴ ادامه پیدا کرد.
در سال ۱3۹5 با کاهش نسبی تحریم ها، بهبود شرایط بین المللی و افزایش فروش 
نفت، درآمد خالص ملی سرانه افزایش پیدا کرد؛ اما این شرایط پایدار نماند. اثرات منفی 
ناشی از احتمال اعمال دور دوم تحریم ها در اواخر سال ۱3۹۶ و اجرایی شدن آنها در 
اوایل سال۱3۹۷، مجددا روند نزولی درآمد خالص ملی سرانه را رقم زد. در نتیجه، در 
سال ۱3۹۹ به دلیل تشدید تحریم ها و شروع همه گیری کرونا  یکی از کمترین میزان 

درآمد خالص ملی سرانه برای اقتصاد کشور ثبت شد 
و  نفت  فروش  افزایش  کرونا،  از همه گیری  ناشی  بهبود شرایط  با  در سال ۱۴۰۰ 
بهره گیری از ظرفیت های تولیدی، اقتصاد کشور توانست تاحدی بهبود یابد و درآمد 

خالص ملی سرانه نسبت به سال ۱3۹۹ با افزایش مواجه شد. 
درآمد خالص ملی سرانه ۱۴۰۲ همچنان پایین تر از ۱۳۹۰

با این حال، طی سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ درآمد خالص ملی سرانه حرکت رو به رشدی 

چندانی نداشته است و حتی با درآمد خالص ملی سرانه در سال ۱3۹۰ فاصله زیادی 
دارد، به طوری که درآمد خالص ملی سرانه سال ۱۴۰۲ تنها ۸۰درصد از درآمد خالص 

ملی سرانه سال۱3۹۰ را تشکیل می دهد. 
به عبارت دیگر، اقتصاد ایران طی چند سال اخیر حتی نتوانسته است افت درآمد 
خالص ملی سرانه در دهه۱3۹۰ را جبران کند. »دنیای اقتصاد« در یک گزارش نیز با 
توجه به آمار اعلامی توسط بانک مرکزی از درآمد سرانه به مقایسه ایران با کشورهای 
همسایه پرداخته بود. البته آمارهای رشد اقتصادی بانک مرکزی و مرکز آمار ایران تا 

حدودی متفاوت است.
یافته های این گزارش نشان داد که درآمد سرانه اقتصاد ایران در مقایسه با همسایگان 
فاصله قابل توجهی پیدا کرده است. برای مثال درآمد سرانه ایران و ترکیه به قیمت 
جاری و بر اساس روش برابری قدرت خرید در سال۱3۹۰ تقریبا در سطح مشابهی 
قرار داشته؛ اما پس از آن مسیرهای متفاوتی را طی کرده اند؛ به طوری که تا پایان سال 
۲۰۲۲، درآمد سرانه ایران نسبت به سال۲۰۱۱حدود ۴درصد کاهش یافته، درحالی که 
درآمد سرانه ترکیه در همین بازه ۹5درصد افزایش را تجربه کرده است. این دو روند 
متفاوت سبب شده است در سال ۲۰۲۲، درآمد سرانه ترکیه تقریبا دوبرابر درآمد 

سرانه ایران باشد.
لزوم توجه سیاستگذار به تحولات بین المللی

با توجه به اینکه به نظر می رسد تحریم ها از دلایل مهم روند کاهشی درآمد خالص ملی 
سرانه طی سال های اخیر بوده است، توجه سیاستگذاران به تحولات بین المللی اهمیت 
زیادی دارد. برخی تحلیلگران اعتقاد دارند مراودات سیاسی لازم است به گونه ای انجام 
شود که تحولات سیاسی بین المللی و منطقه ای منجر به اعمال تحریم های شدیدتر و 
فشارهای اقتصادی بیشتر برای کشور نشود و در نتیجه این امر کاهش درآمد سرانه و 

کاهش رفاه اتفاق نیفتد.
بنابراین، ضروری است سیاستگذاران در کنار اصلاحات داخلی و استفاده از ظرفیت های 
اقتصادی، استراتژی های مقابله با تحریم ها را نیز در دستور کار قرار دهند تا از تاثیرات 

منفی احتمالی جلوگیری کنند و اقتصاد کشور در مسیر رشد پایدار قرار گیرد.

افول رفاه ایرانی ها؛

هر ایرانی در ۱۳سال اخیر ۲۰ درصد فقیرتر شده است

استفاده بی رویه از سموم کشاورزی 
امنیت غذایی را به خطر می اندازد

خبر آنلاین/ »امید جهانشاهی« پژوهشگر مطالعات رسانه و ارتباطات بر این باور 
است که وقتی فیلترشکن فراوان و در دسترس است، فیلترینگ بی معناست و 
دغدغه های به اصطلاح امنیتی که برای توجیه فیلترینگ گفته می شود در عمل 

بلاموضوع است و در عمل فقط بدنامی فیلتر کردن برای نظام مانده است.
 از کشف آتش و ابداعات پیش از تاریخ گرفته تا انقلاب های با شکوه، بشر از ابتدای 
تاریخ خود همواره جهان را دستخوش دگرگونی بسیاری کرده است؛ زندگی انسان 
هربار ابعاد هوشمندانه تری پیدا کرد و آنچه این ابعاد را گسترش داد همراهی 
بشر با این دگرگونی ها بود، چه بسا اگر همراهی صورت نمی گرفت، زندگی امروز 
بشر هرگز به شکلی که اکنون می بینیم نبود. انقلاب اینترنت نیز از آن دست 
رویدادهایی بود که تمام جهان را متاثر کرد. همراه با انقلاب اینترنت، همانطور که 
تمام ابعاد زندگی بشر رنگ دیگری به خود گرفت؛ سرعت و میزان دسترسی جوامع 
به اطلاعات دگرگون شد و امروز، بسیاری از تحولات اجتماعی و سیاسی زندگی 

ریشه در همین دگرگونی دارد.
اگرچه تحولات بسیاری در جهان پس از اینترنت رخ داده است، اما آنچه ما در 
کشور خودمان شاهد هستیم، محدودیت گسترده اینترنت است که البته برخی با 
دلایل گوناگون، آن را توجیه می کنند. فیلترینگ و تبعات آن در جهانی که اینترنت 
یکی از ارکان اصلی آن شده است، مسئله ای بود که در خبرآنلاین، درباره آن با  
»امید جهانشاهی«، پژوهشگر مطالعات رسانه و ارتباطات به گفت و گو پرداختیم.

با توجه به این که تغییرات بسیاری در جهان بواسطه اینترنت رخ داده 
اینترنت  با وجود  و  افراد جامعه در عصر حاضر  نحوه کنشگری  است؛ 

چه قدر نسبت به دوران قبل متفاوت شده است؟
در سوال شما حقیقتی نهفته که برخی نیروهای سیاسی در جامعه نمی خواهند 
آن را درک کنند و یا آن را به عنوان تهدید تلقی می کنند و می خواهند جلوی 
آن بایستند و یا اینکه روح و ابعاد آن را نمی فهمند و درک نمی کنند؛ اما واقعیتی 
که وجود دارد این است که ما وارد "جهان پس از اینترنت" شده ایم. حال اگرچه 
ازلحاظ فنی دوران ها را باید به نسل های مختلف اینترنت تقسیم بندی کرد، اما 
در یک نگاه کلی و مقدماتی می توان جهان را به جهان پیش از اینترنت و جهان 

پس از اینترنت تقسیم کرد.
در جهان پس از اینترنت، همه چیز زیر سایه کلان روند دیجیتالیسم متحول شده 
است و می توانیم بگوییم دچار پوست اندازی شده است. بازی های آنلاین و 
دیجیتال، صنعت بازی را دگرگون کرده است. رسانه های اجتماعی و دیجیتال، 
صنعت رسانه را دگرگون کرده اند. بازاریابی با رسانه های اجتماعی پوست اندازی 
این پوست اندازی در کمپین های  نیز، شاهد  کرده است. حتی حوزه سیاست 

انتخاباتی بوده است.
بوده است.  به اطلاعات هم  انسانی و میزان دسترسی  ارتباطات  این تحول در 
سرعت و میزان دسترسی مردم به اطلاعات کاملًا دگرگون شده است و بسیاری  از 
تحولات اجتماعی و سیاسی که در دنیا می بینیم، ریشه در همین دگرگونی است 
که در سرعت و میزان دسترسی مردم به اطلاعات به وجود آمده است؛ ریشه در 
پوست اندازی دارد که در ارتباط مردم با سیاست و اخبار سیاسی ایجاد شده است 
و این چیزی است که باید درک شود. امروز مردم قدرت کنشگری پیدا کرده اند. 

وضعیت این کنشگری در جامعه ما با توجه به فیلترینگ چگونه است؟
مردم با فیلترشکن دارند فیلترینگ را دور می زنند. در همه ساحت ها به نوعی 
دور زدن ها را می توانیم ببینیم. چه دولت، چه روشنفکران و چه در زندگی 
روزمره. یکی از مصادیق آن در حوزه دولت همین فیلترینگ است. وقتی فیلترشکن 
فروشی رایج و فراوان و دردسترس است، فیلترینگ بی معناست. فیلترینگ واقعاً 
ناکارآمد است و مردم خیلی راحت آن را دور می زنند. از آن گذشته، دغدغه  هایی 
به اصطلاح امنیتی که برای توجیه فیلترینگ گفته می شود در عمل بلاموضوع 
است و در عمل فقط بدنامی فیلتر کردن برای نظام مانده است وگرنه فیلترشکن 
که فراوان است. باید به وضعیتی برسیم که چه در عملکرد دولت، چه درعملکرد 
روشنفکران و فعالان جامعه مدنی و چه در عرصه زندگی روزمره شاهد صراحت 
و شفافیت باشیم و نیازی به دور زدن ها نباشد. روشنفکران هم در زدن حرف 

هایشان نیاز به دور زدن نداشته باشند.
می گویند فضای مجازی، زمین بازی دشمن است و فیلترینگ را توجیه می کنند!

پیام رسان های خارجی  از  باز  با وجود فیلترینگ مردم  بینیم که  می 
استفاده می کنند، نظر شما در مورد تبعات فیلترینگ چیست؟

یکی از مهمترین تبعات فیلترینگ دامن زدن به فضای بی اعتمادی بین مردم و 
نظام است. بی اعتمادی مادر بحران ها است. وقتی بی اعتمادی وجود داشته باشد، 
دولت نمی تواند از مردم برای مسائل عمومی کمک بگیرد و دیگر گفتمان مستقر 
نمی تواند در پیشبرد ارزش های مورد نظرش موفق باشد. همانطور که اشاره کردید 
حتی مردم به پلتفرم ها و نرم افزارهای داخلی کم اقبال می شوند چون داخلی 
هستند. بنابراین ما نیاز داریم که این اعتماد را بازسازی کنیم و این مستلزم آن 
است که نگاه دیگری به جامعه مدنی، سیاست ورزی و فضای مجازی داشته باشیم.

برخلاف اینکه ادعا می شود فیلترینگ برای این است که جلوی تهدیدات علیه 
نظام را بگیرد، مثلًا جلوی ایجاد فضای منفی و سیاه نمایی را بگیرد، باید گفت 
اتفاقاً خود فیلترینگ، همین دیدگاه های بسته، همین موانع گفت وگوهای جمعی 
در مورد توسعه و مسائل جدی عمومی، بزرگ ترین تهدیدها برای نظام هستند؛ 
چراکه اولین کاری که می کنند،از بین بردن اعتماد است و همانطور که گفتم بی 

اعتمادی مادر بحران هاست.
به جای خود تحریمی، روی آموزش سواد دیجیتال در جامعه کار کنیم

توجه داشته باشید مخالفت من با فیلترینگ به این معنا نیست که فضای مجازی 
آسیبها و تهدیدهای جدی ندارد، بی شک دارد. همان طور که تحقیقات فراوانی 
نشان داده اند رسانه های اجتماعی آسیب های جدی و متعددی دارند، از جمله 
اینکه تعمق، توجه و تمرکز مردم را پایین می آورند. مردم را نسبت به گزارش های 

عمیق و مبسوط کم حوصله می کنند. میل به مطالعه وتعمق را کم می کنند. 


